
معاون وزیر و رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان 
مرکزی تعاون روســتایی ایران گفــت: هر کیلوگرم نگین 
زعفران ۱۳۰ میلیون ریال از سوی دولت خریداری می شود.

محمدعلی طهماســبی در ســفر به شهرستان فریمان 
اســتان خراســان رضوی با حضور در زمینهای زیرکشت 
زعفران ضمــن بازدید از مزارع این شهرســتان در جمع 
خبرنگاران افزود:طبق برآوردهای انجام شــده با استانهای 
زعفران خیــز از جملــه خراســان رضوی امســال خرید 
هرکیلوگرم پوشــال زعفران هم بــه قیمت ۱۱۰ میلیون 
ریال تعیین شده است.او اضافه کرد: با حمایت ویژه دولت 
و پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی، کمیسیون کشاورزی 
مجلس شــورای اسلامی و سازمان برنامه و بودجه امسال 
نیــز با هدف حمایــت از کشــاورزان و جلوگیری از افت 
قیمت، خرید حمایتی این محصول ارزشمند توسط دولت 
انجام می شــود.وی با بیان این که هم دولت و هم مجلس 
به فکر حمایت از کشــاورزان هســتند ادامه داد: سازمان 
تعاون روستایی به عنوان بازوی اجرایی دولت و با توجه به 
پیش بینی های انجام شده اقدام به خرید زعفران کشاورزان 
می کند.معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به افت قیمت 
زعفران که شــیوع ویروس کرونا موجب تشدید آن شده 
اســت گفت: دولت در راستای حمایت از زعفران  کاران با 
توجه به قیمت تمام شده محصول و احتساب سود متوسط 
برای کشاورزان اقدام به خرید زعفران با قیمت اعلام شده 
می نماید.طهماسبی افزود: هم دولت و هم مجلس به فکر 
کشاورزان هستند و دولت هم تحت عنوان خرید توافقی، 
تضمینی و حمایتی به کمک کشاوزان می آید.معاون وزیر 
جهاد کشاورزی در خصوص ۶۰ تن زعفران خریداری شده 
پارسال توســط دولت نیز گفت: تمامی این حجم زعفران 
برای صادرات در نظر گرفته شــده اســت و به بازار داخل 

نخواهد آمد.

 »چرا دولت با تامین کالاي اساســي بــراي 22میلیون نفر مخالف 
است؟«، سوال عضو هیات رئیسه مجلسي است که بیش از پنج ماه از عمر 
فعالیتش مي گذرد و با شــعار کمک به معیشت مردم، راه اندازي اقتصاد 
کشــور، جلوگیري از افزایش تورم و نقدینگي افسارگســیخته و با نوید 
افزایش درآمد مردم راهي بهارستان شد و در پانزدهم آذرماه با تحویل 
گرفتن بودجه از دولت، عملا به کار بودجه خواهد رسید، بنابراین دیگر 
فرصتي براي طرح موضوعاتي از این دست نخواهد داشت و مي رود که 
کارنامه اش بدون هیچ مصوبه اي به نفع اقتصاد و معیشت مردم بسته شود.

 از این رو، محور را روي طرح کمک معیشتي از طریق ارائه کوپن هاي 
محدود کالاهاي اساسي گذاشت و رقم تعیین کرد و البته باید تعریفي 
از کالاهاي اساســي نیز بیان کند. اما اینکه چرا دولت مخالف است، در 
وهلــه اول به چرایي ارائه چنین طرحي از ســوي مجلس برمي گردد، 
به عبارت دیگر، پذیرش این طرح از سوي دولت به معناي تایید ضعفي 
است که با عدم رسیدگي دولت به معیشت مردم در جهت ارائه کالاهاي 
اساســي از خود نشان داده و در قدم بعدي خود را در شرایطي مي بیند 
که با کسري بودجه مواجه است و منبعي براي تامین وجه اجراي طرح 
ندارد. این درحالي اســت که اگر نمایندگان محترم طرحي ارائه دهند 
که براي دولت بار مالي داشــته باشد و دولت آن را  پذیرا نباشد، توسط 

شوراي نگهبان رد خواهد شد. 
هرچند نمایندگان بندي اضافه کردند که از محل فروش دارایي هاي 
دولــت تحقق پیــدا کند اما در شــرایطي که به زعــم دولت وضعیت 
اقتصادي یا ســرمایه گذاران داخلي به گونه اي نیســت که در این حوزه 
خریداري وجود داشــته باشــد، درآمد ۳۰ هزار میلیــارد تومان تحقق 
نمي پذیرد. هفت تپه و دشت مغان و دو مورد از پتروشیمي از نمونه هاي 
بارزي اســت که نشــانگر عدم ثبات و تزلــزل در تصمیمات اقتصادي 
اســت که در جاي خود توســط ارکان  رســمي و قانوني صورت گرفته 
 و البتــه اگــر تخلفي هم انجام شــده، قانونگزار جایــگاه ویژه اي براي

 بررســي در نظر گرفته است. چنانچه دولت و مجلس مشترکا در یک 
وفاق به منظور کمک به اقشــار دهک هاي پایین جامعه حرکتي انجام 
مي دادند، نتیجه بهتري حاصل مي شد. با اینکه دولت در پرداخت یارانه 
45هزار و 5۰۰ توماني بعد از گذشت 9 سال که معادل یک آب معدني 
کوچــک در عرصه جهاني ارزش دارد تجدیدنظــري به عمل نیاورده و 
صاحبان مشــاغل آزاد مثل دستفروشان را که حقوق هاي پاییني دارند 
نادیــده گرفت و افزایش حقوق ها مربــوط به طیفي بوده که به صورت 
رســمي بازنشسته یا کارمند دولت بوده اند و تعداد کثیري با شغل هاي 
آزاد از درآمدهاي پاییني برخوردارند ولي طرح تصویب شده در مجلس 
هم اشــکالاتي دارد و تامین منابع از محل فروش دارایي ها از آن جهت 
که در شــرایط رکود تورمي هســتیم، با وضعیت تزلزل مواجه است و 
دارایي هاي دولت در شــرایط رکود تورمــي نمي تواند با قیمت واقعي 

عرضه شود و بحث خریدار هم مطرح است. 

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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تنها در یک ماه گذشته ۱42 هکتار زمین ملی و دولتی به ارزش ۱52۱ میلیارد 
تومان در سراسر کشور از دست متصرفان آزادسازی شد.

مطابق آخرین آمار، دست اندازی به انفال و زمینهای ملی و دولتی، محدود به 
منطقه خاصی نیســت و اغلب اســتانهای کشور را در بر می گیرد؛ هرچند مهرماه 
امســال در شش استان هیچگونه زمین خواری انجام نشده است. نکته قابل توجه 
عدم تصرف در اســتان گلســتان اســت که جزو مناطق خوش آب و هوای کشور 
محسوب می شود و البته بیشترین تعرض از نظر مساحت به میزان 49 هکتار به 
استان اصفهان مربوط شــده است.در ماه گذشته در استان های آذربایجان شرقی، 
خراسان جنوبی، سمنان، قم، لارستان و گلستان، هیچگونه تصرفی در اراضی دولتی 
رخ نداده است. با این حال بیشترین تصرف ها به اراضی دولتی مربوط به ایرانشهر 
با ۶4 فقره در زمین هایی به مســاحت۳.25۰ هکتار، یزد 2۸ فقره در زمین هایی 
به مســاحت ۱۸.۱۸4 هکتار و بوشــهر 2۶ فقره در زمین هایی به مساحت 4.۳۸۶  
هکتار انجام شــد.ارزش اراضی رفع تعرض شده در استان های سراسر کشور برای 
مهرماه امسال ۱52۱ میلیارد و ۱59 میلیون تومان اعلام شده است.به گفته جواد 
خردمند، فرمانده یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن، از نظر مساحت تعرض 
به اراضی دولتی، استان اصفهان با وقوع ۱۸ فقره تصرف در زمین هایی به مساحت 
49.۶۱۳ هکتار، یزد با 2۸ فقره تصرف در زمین هایی به مساحت ۱۸.۱۸4 هکتار، 
فارس با ۷ فقره تصرف در زمینی به مساحت 24 هکتار  کرمان با ۸ مورد تعرض 
به اراضی دولتی در زمین هایی به مســاحت ۱۱.۷۸۱ هکتار، بیشــترین مساحت 
تعرض به اراضی دولتی را به خود اختصاص داده اســت. این در حالی است که به 
غیر از استان های آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قم، گلستان و لارستان 
که هیچگونه تعرضی به اراضی دولتی در آنها ثبت نشــده، اســتان های کرمانشاه، 
لرستان، خراسان شمالی، جنوب کرمان و مرکزی، کمترین تعرض به اراضی دولتی 

در آنها به ثبت رسیده است.

در تهران نیز ۲۵ فقره تصرف به اراضی دولتی در زمینی به مســاحت 
۲.۸۰۵ هکتار رخ داد.

بر اســاس اعلام فرمانده یگان حفاظت ســازمان ملی زمین و مسکن تعرض به 
اراضی دولتی در استان های مختلف و عملکرد یگان حفاظت سازمان ملی زمین و 

مســکن برای مهر امسال، شامل رفع 4 مورد تصرف در زمینی به مساحت ۰.۶۶۶ 
هکتار در آذربایجان غربی، رفع ۳ مورد تصرف در ۰.۳۸۶ هکتار اراضی در اســتان 
اردبیل، رفع ۱۸ مورد تصرف از 49.۶۱۳ هکتار زمین در اســتان اصفهان و رفع 5 

مورد تصرف از ۰.۶۷ هکتار اراضی در استان البرز است.
همچنین رفع ۶4 مورد تصرف از ۳.25۰ هکتار اراضی در ایرانشــهر، رفع ۱۷ 
مــورد تصرف از ۱.۸۸9  هکتار اراضی در ایلام، رفــع 2۶ مورد تصرف از 4.۳۸۷ 
هکتار اراضی در اســتان بوشــهر، رفع 25 مورد تصــرف در 2.۸۰5 هکتار اراضی 
اســتان تهــران، رفع 2 مورد تصــرف از ۰.۰55 هکتار اراضی در اســتان جنوب 
کرمان، رفع 9 مورد تصرف از زمینی به مساحت ۱۰.5۶9 هکتار اراضی در استان 
چهارمحــال و بختیــاری، رفع 5 مورد تصرف از 5.۰۱ هکتار اراضی در خراســان 
 رضوی، رفع یک مورد تصرف به اراضی دولتی اســتان خراســان شمالی در زمین

ی به مساحت ۰.۰۰5 هکتار، رفع 22 مورد تصرف به اراضی  دولتی استان خوزستان 
در زمینی به مســاحت 2.۱24 هکتار، بخش دیگری از عملکرد یگان حفاظت در 

استان ها بوده است.
در عین حال رفع 4 مورد تصرف به اراضی دولتی اســتان رنجان در زمینی به 
مســاحت ۱.۳۸2 هکتار، رفع 2 مورد تصرف از ۰.2۳ هکتار اراضی دولتی اســتان 
سیســتان و بلوچســتان، رفع یک مورد تصرف از اراضی دولتی به مساحت ۰.۰5 
هکتار در شــرق ســمنان، رفع ۷ مورد تصرف از 24 هکتار اراضی استان فارس، 
رفع 4 مورد تصرف از اراضی استان قزوین به مساحت ۱.۶25 هکتار، رفع 2 مورد 
تصرف از ۰.۳55 هکتار اراضی استان کردستان، رفع ۸ مورد تصرف از اراضی دولتی 
اســتان کرمان در مساحت ۱۱.۷۸۱ هکتار، رفع یک مورد تصرف از 24 مترمربع 
زمین در اســتان کرمانشــاه، رفع ۱۳ مورد تصرف از ۰.2۶۸ هکتار اراضی استان 
کهگیلویه و بویراحمد، رفع ۳ مورد تصرف از ۰.۱9 هکتار اراضی اســتان گیلان، 
رفــع 4 مورد تصــرف از 422 مترمربع اراضی، رفع یک مورد تصرف از یک هکتار 
اراضی استان مازندران، رفع 2 مورد تصرف از ۸۰۰ مترمربع اراضی استان مرکزی، 
رفع ۱۰ مورد تصرف از ۰.۳۱9 هکتار اراضی استان هرمزگان، رفع 5 مورد تصرف 
 از ۰.4۸5 هکتار اراضی اســتان همدان و رفع 2۸ مورد تصرف از ۱۸.۱۸4 هکتار 
اراضی اســتان یزد، عملکرد یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن در مهرماه 

امسال بوده است.

 قیمت خرید حمایتی 
زعفران اعلام شد

عضو ســابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال معتقد است 
اصلاحات اخیر در اساسنامه این مجموعه چند گام به سمت 

دموکراسی است.
حســن غفاری درباره اتمام اصلاح اساسنامه فدراسیون 
فوتبال و افزایش تعــداد اعضای مجمع گفت: هر چه تعداد 
اعضا بیشتر شود، بهتر است. آمریکایی ها مثالی دارند که  دو 
فکر بهتر از یک فکر است. با افزایش تعداد اعضا مجمع امکان 
اینکه یک گروه انتخابات را به نفع خود کند، کمتر می شود. در 
گذشته اینطور بود که وزارت ورزش یا سازمان تربیت بدنی این 
کار را با همراه هیات های فوتبال انجام می دادند.این عضو سابق 
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال افزایش تعداد اعضای مجمع را 
یک قدم به سمت دموکراسی در این فدراسیون دانست و افزود: 
احتمالا این تصمیم به توصیه فیفا بوده است چرا که ما هیچ 
وقت نمی خواهیم انحصارمان را از دست بدهیم. امیدوارم این 
تعداد برای دفعات بعد هم افزایش پیدا کند و حضور فوتبالی 
ها بیشــتر شود. باید از حضور کارمندان سازمان ها به سمت 
باشگاه های ورزشی برویم. حضور کارمندان فلان اداره به نفع 
فوتبال نیست بلکه افزایش حضور باشگاه های فوتبال، فوتسال 
و و فوتبال ساحلی است که به ما کمک می کند. در تمام دنیا 

هم به همین منوال است و ما مدت هاست که عقب بودیم.

 فدراسیون فوتبال 
 ایران به سمت 

دموکراسی می رود

از دست زمین خواران؛

آزادسازی آزادسازی ۱۵۰۰۱۵۰۰ میلیارد تومان زمین  میلیارد تومان زمین 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/08/12

شماره : 940
سرپرســت ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران از برنامه ریزی 
برای راه ندازی مجدد دو هزار واحد صنعتی 

راکد و غیرفعال تا پایان امسال خبر داد.
بــه گــزارش وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت، »اصغر مصاحــب« افزود:  پیش از 
ایــن مقرر بود که تا پایان ســال 99 تعداد 
یک هــزار و 5۰۰ واحد صنعتــی غیرفعال 
بــه چرخه تولید بازگردند که در راســتای 
اهــداف »جهش تولید« و اســتفاده بهینه 
از ظرفیت های موجــود در بخش صنعت، 
این تعداد افزایش یافت.این مقام مســوول 
اظهارداشــت: جلوگیری از غیرفعال شدن 
واحدهای صنعتی فعال، از دیگر برنامه های 
اصلی این ســازمان اســت.وی بیان داشت: 
رصد واحدهای صنعتی غیرفعال مســتقر 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی در ســطح 
کلان و ساختاری نشان می دهد علل عمده 
غیرفعال شدن آنها تامین نقدینگی، تامین 
مــواد اولیه، تامین ماشــین آلات و فقدان 
بازار اســت.وی، برخی اقدامــات در قالب 
توانمند ســازی واحدهای صنعتی را شامل 
خدمات ارائه شــده در کلینیک های کسب 
و کار،  تقویت شــبکه ســازی در کسب و 
کارهای کوچک و متوســط و پیوند آنها با 
صنایع بزرگ در قالب برنامه  های توســعه 
خوشــه های کســب و کار و نظام مبادلات 
پیمان کاری فرعی،  ارتقای دانش و مهارت 
شاغلان واحدهای صنعتی، حمایت از حضور 

و پذیرش SMEهــا در فرابورس، حمایت از 
تولید محتوا برای بازاریابی در سامانه فروش 
محصولات و توسعه بازار در قالب حضور در 
نمایشگاه های مختلف عنوان کرد.سرپرست 
ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران خاطرنشان کرد: نتایج اجرای 
طرح هــای حمایتی از صنایــع کوچک و 
متوسط را می توان در کاهش 5.2 درصدی 
روند غیرفعال شــدن واحدهای تولیدی در 

شــهرک ها و نواحی صنعتی طی یک سال 
گذشــته، کاهش ۱.۷ درصدی در ۶ ماه و 
افزایش 54 درصدی نرخ رشــد واحدهای 
مجدد راه اندازی شــده طــی هفت ماهه 
امسال مشــاهده کرد.وی، تعداد واحدهای 
راه انــدازی مجدد تا پایان مهر امســال را 
۸۱9 واحد صنعتی اعلام کرد که در نتیجه 
آن، بــرای ۱4 هزار و 45۸ نفــر با میزان 
ســرمایه گذاری 2۶ هــزار و ۷4۳ میلیارد 

ریال، معادل میزان سرانه اشتغال ۱۸ نفر و 
سرمایه گذاری ۳۳ میلیارد ریال شغل ایجاد 
شده است.مصاحب، استفاده از خدمات ارائه 
شده در کلینیک های کسب وکار به منظور 
عارضه یابی دقیق و کارشناســانه واحدهای 
صنعتی را بهترین گزینه پیشــنهادی برای 
صاحبان صنایع به منظور افزایش بهره وری، 
ارتقای ظرفیــت تولید یا راه اندازی مجدد 

کسب وکارهای راکد عنوان کرد.

وی گفــت: افزایــش تجربــه و مهارت 
آموزی کارکنان، کسب منابع مالی بیشتر، 
سرشــکن شــدن هزینه های بازاریابی در 
بازارهای وسیع تر و بهبود فناوری، می تواند 
موجب کاهــش هزینه های ثابت واحدهای 
تولیدی، افزایش صرفه ناشــی از مقیاس و 

رشد بسیاری از صنایع شود.
این مقام مســوول ادامه داد: اکنون 2۸ 
کلینیک کســب وکار راه اندازی شــده در 
کشــور در ۱۰ گــروه عارضه یابی،  فناوری 
اطلاعات،  زیرساخت،  تامین ورودی و مواد 
اولیه،  بازاریابی و بازرگانی، توسعه محصول 
و فناوری،  توســعه نظام مدیریت حقوقی و 
سیاست گذاری، امور مالی، بیمه ای و مالیاتی 
به ارائه خدمات به منظور عارضه یابی، ارتقاء 
و افزایــش بهره وری، کاهــش هزینه های 
تمام شــده و همچنین آماده سازی بنگاه ها 
بــرای حرکت به ســمت انقــلاب صنعتی 
چهارم می پردازند.ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران و شرکت های 
اســتانی تابعه آن با دارا بودن 5۰۱ شهرک 
و ۳22 ناحیــه صنعتی و ســه منطقه ویژه 
اقتصادی درحال بهره برداری، ۷۷ شهرک و 
ناحیه صنعتی تخصصی، ۶ شهرک فناوری، 
۳۷ مرکــز خدمات فناوری و کســب وکار، 
دو مجتمــع فناوری اطلاعــات و خدمات 
نرم افزاری، ۸۷ هزار و ۸۶۳ قرارداد منعقده 
و بهره بــرداری از 4۶ هــزار و 4۱۳ واحد 
صنعتی و ســه هزار و 55 واحد کارگاهی، 
زمینه اشــتغال مستقیم 9۳5 هزار و 55۷ 

نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

۲ هزار واحد صنعتی غیرفعال تا پایان سال راه اندازی می شود

وزیــر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در پنج 
جلسه اخیر ستاد اقتصادی دولت، موضوع تامین ارز از 
محل صادرات غیرنفتی به عنوان نقطه حیات اقتصادی 
کشــور مورد توجه قرار گرفت، گفت: شیوه نامه جدید 
واردات در مقابل صادرات در روزهای آینده از ســوی 

رییس جمهوری ابلاغ می شود.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »علیرضا 
رزم حســینی« در نخســتین نشســت هم اندیشی با 
صادرکنندگان کشــور در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران، افزود: در یک ماه گذشــته نخستین 
و مهمترین ماموریت تعریف شــده در وزارت صنعت، 

بازکردن  قفل صادرات کشور بوده است.
به گفته این مقام مســوول، نخســتین تاثیر خروج 
آمریکا از معاهده برجام با زیرپا گذاشتن همه تعهدات 
مربوطه و آغاز تحریم هــای یک طرفه مقابل ایران، بر 

درآمدهای ارزی و نرخ ارز در بازار بود.
وی خاطرنشــان کرد: فهرســت اقلام وارداتی مورد 
نیاز کشور تهیه شده که در اختیار صادرکنندگان قرار 
می گیرد و همه بازرگانان دارای تعهد ارزی از سال 9۸ 
می توانند یک واردکننده را معرفی یا خود، اقلام مورد 

نیاز کشور را واردات انجام دهند.

رزم حسینی ادامه داد: از این طریق پیمان سپاری ارزی 
محقق شده و رفع تعهد نیز انجام خواهد شد که گامی 
خردمندانه برای حمایت از صادرات، گشایش مسیر برای 
توسعه صادراتی و افزایش تولید در کشور محسوب می 
شود تا تامین مواد اولیه تولید با این روش تسهیل شود.

وی گفت: در این شــیوه نامه پیش بینی شــده که 

مباحث تعهدات ارزی اقلام کالایی گروه های 2 و ســه 
همانند گذشته با بانک مرکزی بوده و تخصیص ارز نیز 

از این مسیر انجام شود.
وزیر صنعت افزود: درخصوص ارز اشــخاص نیز هر 
فردی که عدم نیاز به ارز داخل کشــور را اعلام کند و 
همچنین افرادی که واردات را به منظور صادرات مجدد 

انجام می دهند، با همین فرآیند امکان پذیر است.
وی تاکیدکرد: اکنون باید دست به دست هم بدهیم 
تا بتوانیم مسیر توسعه صادرات را هموار کنیم، همچنین 
ضرورت دارد زمینه هــای لازم با همکاری وزارت امور 
خارجه برای تســهیل شرایط افزایش مبادلات تجاری 

با کشورهای همسایه فراهم شود.
رزم حسینی خاطرنشان کرد: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به عنوان تامین کننده کالا و زمینه ساز اشتغال 
در کشــور، در شــرایط جدید خود را مسوول معیشت 
مردم می داند و به دنبال ایجاد فراوانی کالا در ســطح 

بازار و عرضه است.
وی ادامه داد: این مهم نیازمند باز گذاشــتن مسیر 
صادرات و واردات کالاهای ضروری مورد نیاز مردم است. 
وزیر صنعت اظهارداشت: در این شیوه نامه، بخشی که 
مربوط به کالاهای اساسی و نیازمند ارز ترجیحی است 
باید از طریق بانک مرکزی تامین  شــود و بخشــی که 
نیازمند ارز نیمایی است افراد می توانند در صف تامین 
ارز باشند.رزم حســینی گفت: افرادی که ارز متقاضی 
در اختیار دارند از طریق تهاتر می توانند قطعات و مواد 
اولیه بخش تولید را تامین کنند و از این طریق می توان 

جلوی رسوب کالاها در گمرکات  را گرفت.

براساس بخشنامه صادر شده از سوی مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
کارکنان شــاغل در قراردادهای صدور خدمات فنی به خارج از کشــور از 

مزایای قانون تامین اجتماعی بهره مند می شوند.
بــه گزارش وزارت تعاون، کار ورفاه اجتماعی، برمبنای این بخشــنامه 
قراردادهای صدورخدمات فنی و مهندســی به خارج از کشور مشتمل بر 
پیمان هایی اســت که در جهت ارائه خدمات طراحی، مدیریت، تدارک یا 
طراحی و ساخت توسط شــرکت های ایرانی به متقاضیان خارج از کشور 
منعقد می شود، بنابراین شــعب تأمین اجتماعی بابت هر پروژه در شعبه 
محل اســتقرار دفتر مرکزی کارفرما، پرونده تشــکیل و با اخذ مدارک و 
مســتندات مربوط به کارکنان اعزامی، نسبت به دریافت لیست حقوق و 

دستمزد و حق بیمه آنان اقدام می کنند.
مقاطعــه کاران موضوع این قانون مکلفند صورت مزد و حقوق کارکنان 

دفتر مرکــزی خود را کماکان طبق مقررات تأمیــن اجتماعی تهیه و به 
انضمام حق بیمه مقرر، به صورت جداگانه به شعبه تسلیم و پرداخت کنند.

اشــخاص حقوقی که در خارج از مرزهای کشور اقدام به ثبت شرکت 
کرده اند و از نیروی کار ایرانی جهت انجام فعالیت بهره می گیرند، می توانند 
کارگران ایرانی خود را برای برخورداری از پوشش بیمه ای تأمین اجتماعی 
در قالب بیمه ایرانیان خارج از کشور به شعب این سازمان معرفی کنند.

براســاس این گزارش با توجه به اینکه تنظیم گزارش حادثه به موجب 
قوانین کار و تامین اجتماعی به عهده کارفرما یا مسئول کارگاه  است، لذا 
کارفرما به اســتناد قانون کار و قانون تامین اجتماعی موظف اســت همه 
حوادث ناشی از کار بیمه شدگان مشمول )نیروی کار ایرانی اعزام به خارج 
از کشور( را سریعا و در مهلت مقرر قانونی به صورت کتبی به همراه مدارک 
مبه شعبه تامین اجتماعی محل پرداخت حق بیمه گزارش و اعلام کند.

ارائه همه تعهدات قانونی به این قبیل از بیمه شــدگان همانند ســایر 
بیمه شــدگان اجباری موضوع قانون تامین اجتماعی خواهد بود که به هر 

عنوان در قبال انجام کار، مزد یا حقوق دریافت می کنند.
درباره آن دسته از افرادی که درچارچوب ضوابط و مقررات بیمه ایرانیان 
خارج از کشــور اقدام به پرداخت حق بیمه می کنند، ارائه تعهدات قانونی 
مطابق آئین نامه اجرایی مربوطه خواهد بود.در سال ۱۳9۷ تعداد 2 هزار 
نفر نیروی کار ایرانی به خارج از کشــور اعزام شــدند و  برای سال ۱۳9۸ 
نیز اعزام 5 هزار نفر نیروی کار تا پایان ســال هدفگذاری شده بود که در 
هفت ماهه نخست حدود 2 هزار نیروی کار از طریق کاریابی ها به خارج از 
کشور اعزام شده بودند. جهت گیری و اولویت وزارت تعاون برای حمایت 
از اعزام نیروی کار، بیشتر در رشته های فنی و مهارتی و نیروی متخصص 

دانشگاهی، غیر از رشته های پزشکی و پیراپزشکی است.

یک کارشــناس دیپلماسی با بیان اینکه کشور فرانسه بویژه پس از برجام 
خیری برای ما نداشــته اســت، گفت: این کشور پس از برجام مامور کانالیزه 
کردن اقتصاد ایران بودو امریکا بخوبی از این موضوع بهره برد.حسین حاجیلو، 
کارشناس دیپلماسی اقتصادی با اشاره به هتک حرمت فرانسه نسبت به پیامبر 
اسلام گفت: ایران در حال حاضر تعامل اقتصادی زیادی با فرانسه ندارد و همان 
تعاملات اندک نیز قابل جایگزینی با کشورهای دیگر است اما باید در روابط 
اقتصادی آینده هشــیار باشیم.وی افزود: فرانسوی ها در جنگ تحمیلی یکی 
از حامیان جدی صــدام در حوزه نظامی به خصوص در نیروی هوایی بودند 
و صدام به وسیله جنگنده های فرانسوی ضرباتی جدی بر بنادر نفتی ما وارد 
ســاخت. پس از جنگ تحمیلی، اقدامات خصمانه فرانسه در قالب پناه دادن 
به گروهک تروریســتی منافقین ادامه پیدا کرد که تاکنون نیز ادامه دارد. در 
حالی که دست این گروهک به خون هزاران ایرانی آلوده است در خاک فرانسه 
آزادانه گردهمایی برگزار می کنند.وی ادامه داد: خاطره ورود خون های آلوده 
به ایدز از فرانسه در دوران فابیوس نیز دیگر خاطره تلخ این کشور در تعامل 
با ایران بوده اســت. فشار فرانسه بر ایران طی گفتگوهای انتقالی که در دهه 
هفتاد صورت می گرفت نیز ادامه پیدا کرد تا به مذاکرات هسته ای رسیدیم. از 
سال ۸2 تا ۸4 مذاکره و توافقات هسته ای با طرف اروپایی داشتیم که در این 
دوران نیز کشور فرانسه نه تنها در عمل به تعهدات خود بدعهدی کرد بلکه 

بانی قطعنامه های شورای حکام علیه ایران شد.

 وضعیت نابسامان خودروسازی ایران، نتیجه حمایت از صنعت 
خودروی فرانسه

حاجیلو با اشــاره به نفوذ فرانســه در صنعت خودروســازی ایران، گفت: 
فرانسوی ها بازار خودروی ما را تسخیر کردند. هم پژو سیتروئن و هم رنو وارد 
صنعت خودروســازی ما شدند و ما سال های زیادی را صرف تقویت صنعت 
خودروی فرانســه کردیم و بازار خودروی خود را در اختیار این کشــور قرار 

دادیم اما این همکاری منجر به رشد و بومی سازی فناوری نشد و نتیجه آن را 
در وضعیت نابسامان خودروسازی کشور می بینیم. ایران و کره جنوبی، تقریباً 
بطور همزمان صنعت خودرو خود را شــروع کردند اما اکنون فاصله ما از کره 
جنوبی در این زمینه بسیار قابل توجه است و این عقب ماندگی، نتیجه تعامل 

صنعت خودروسازی ما با فرانسوی ها است.

 فرانسه مأمور کانالیزه کردن اقتصاد ایران در ایام پسابرجام / 
ایران در دام آمریکایی ها افتاد

وی اظهار داشت: فرانســه در ایام مذاکرات هسته ای برجام نیز تبدیل به 
»پلیس بد« شــد و حتی مواقعی تندتر از آمریکا گام برداشــت و گاهی میز 
مذاکره را برای گرفتن امتیاز بیشتر به هم می زد و فشارهای خود را ادامه می داد.

وی با اشــاره به رفتار فرانســه با ایران بعد از برجام، ادامه داد: در تعاملات 
پسابرجامی بعد از 2۶ دی 94، فرانسه تبدیل به مأمور ویژه اقتصادی آمریکا 
برای کانالیزه کردن اقتصاد ایران شــد و متأســفانه عمده تعاملات کشور در 
حوزه های هواپیمایی، شهرهوایی، نفتی، خودرویی، کشاورزی، راه سازی، هتل 
و گردشــگری، آبزی پروری، واردات دارو و حتی در حوزه واردات گوسفند با 
کشــور فرانسه انجام می شد در حالی که می توانستیم تعاملات خودمان را با 
شرکت های مختلف جهان گسترش دهیم اما کشور در دام کانالیزه کردن اقتصاد 
ایران توسط آمریکا افتاد. از جمله شرکت هایی که در این ایام وارد ایران شدند 
عبارتند از؛ توتال، ایرباس، پژو سیتروئن، رنو، سانوفی و … . نکته حائز اهمیت 
آنجاســت که وقتی شرکت ایتالیایی »ENI« که در حوزه نفتی فعالیت دارد از 
آمریکا درخواســت ورود به اقتصاد ایران را داشت، آمریکایی ها این اجازه را به 

آنها ندادند ولی آمریکایی ها با درخواست توتال موافقت کردند.

 آمریکا میوه کانالیزه کردن اقتصاد ایران توسط فرانسه را هنگام 
خروج از برجام چید

حاجیلو با بیان اینکه فرانسه در ایام اجرای برجام تبدیل به مهم ترین شریک 
اقتصادی پســابرجامی ایران شد، تشریح کرد: آمریکایی ها میوه این تعامل را 
هنگام خروج از برجام چیدند. بعد از خروج آمریکا از برجام بازیگران اقتصادی 
فرانسوی کاملًا از ایران خارج شدند به نحوی که شرکت توتال با اینکه 5 ماه 
فرصت خروج از کشــور داشــت اما از این فرصت استفاده نکرد و همان ابتدا 
یعنی در خرداد 9۷ از ایران رفت. بنابراین آمریکایی ها از ورود هماهنگ شده 
فرانسه به ایران، نهایت استفاده را کردند.وی با انتقاد از نگاه مسئولان دولتی 
به فرانســه، گفت: دولتمردان ما معتقد بودند، فرانسه می تواند مقابل آمریکا 
بایستد درحالی که دیدگاه فرانسوی ها کاملاً هماهنگ با آمریکایی ها بود و بعد 
از خروج آمریکا از برجام، وعده هایی که اروپایی ها دادند مانند خرید نفت، کانال 
مالی اینســتکس و … هیچکدام اجرایی نشد حتی اینستکس را فرانسوی ها 
مشروط به اجرای FATF کردند.حاجیلو ادامه داد: فرانسوی ها در سیاست فشار 
حداکثری، موشکی و منطقه ای کاملًا با آمریکا هم نظر و هماهنگ بودند به 
طوری که مکرون رسماً اعلام کرد که ایران متحد فرانسه نیست و در زمینه 
موشک بالستیک و نقش بی ثبات کننده در منطقه باید بازنگری کند! فرانسه 
اخیــراً نیز با وجود همکاری های ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی بانی 
قطعنامه های جدید در شورای حکام آژانس شده و همراه با ترامپ فشار جدید 

هسته ای را بر ایران آغاز کرده است.

 مراقب فریب مجدد فرانسه باشیم
وی با بیان اینکه در حال حاضر تعاملات خاصی با فرانسه نداریم اما خطر 
این وجود دارد که بار دیگر به سمت تعامل با فرانسه برویم و شکست بار دیگر 
تکرار شود، اظهار داشت: کشور فرانسه در برهه ای بازار ایران را در اختیار گرفت 
و ما نتیجه آن را در خروج آمریکا از برجام دیدیم. آنها در ابتدا دولت ما را برای 
تعاملات اقتصادی امیدوار کردند اما سپس ناامید کردند. اکنون زمزمه هایی در 

کشور مبنی بر بازگشت آمریکا به برجام شنیده می شود، باید هشیار باشیم .

شیوه نامه جدید واردات در مقابل صادرات به زودی ابلاغ می شود

نیروی کار ایرانی اعزامی به خارج از کشور بیمه می شوند

فرانسه جز کانالیزه کردن اقتصاد ایران خیری نداشته است

ریحانه لامعی مقدم

 افزایش ۲۵ درصدی برداشت گردو در مراغه
ایسنا/آذربایجان شرقی معاون رئیس سازمان و مدیر جهادکشاورزی شهرستان 
ویژه مراغه با بیان این که در سال زراعی جاری حدود چهار هزار و 4۰۰ تن  گردو 
در شهرســتان تولید و برداشت شده است، گفت: این میزان در مقایسه با سال 

زراعی گذشته 25 درصد افزایش داشته است.
اسماعیل کریمی اصل اظهار کرد: افزایش بارندگی، رعایت اصول فنی توسط 
باغداران، ارتباط خوب بین مروجان با کشاورزان و باغداران و نیز استفاده از مواد 
ضد تنش و مکانیزه کردن باغات با بهره گیری از سیســتم های ضد سرما و ضد 
تگرگ از عمده دلایل افزایش تولید محصول گردو در این شهرستان بوده است.

وی گفت: این میزان گردوی تولید شــده از سوی باغداران و از حدود یک هزار 
و ۱۰۰ هکتار اراضی زیرکشــت این محصول برداشت شده است.وی ادامه داد: 
براساس برآوردهای کارشناسان جهاد کشاورزی، مقدار تولید متوسط گردو از سطح 
باغات این شهرستان در سال زراعی جاری، حدود چهار تن در هر هکتار است.

به نقل از روابط عمومی ســازمان جهادکشاورزی استان، کریمی اصل افزود: 
بیشتر محصول تولیدی گردوی این شهرستان به دلیل کیفیت مناسب به بازارهای 

داخلی و خارجی عرضه می شود.

 انتقادات باید واقع بینانه و عاری از هرگونه اتهامات و اهانت باشد
یک عضو کمیســیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس با اشــاره به 
رهنمودهای اخیر مقام معظم رهبری در خصوص پرهیز از هتک حرمت در بیان 
انتقادات گقت: انتقادات باید واقع بینانه و عاری از هرگونه اتهامات و اهانت باشد.

عباس جهانگیرزاده نماینده مردم پارس آباد در مجلس شــورای اسلامی در 
نطق میان دستور جلسه علنی امروز مجلس با تاکید بر اینکه برای تحقق حقوق 
به حق و مطالبات مردم حوزه انتخابیه قسم یاد کرده و تلاش خواهم کرد، گفت: 
انتظار مردم از ما نمایندگان انجام حرکت های انقلابی و جهادی است، متاسفانه 
در سخت ترین دوران تاریخ و بحرانی ترین شرایط سیاسی و اقتصادی جهان قرار 
گرفتیم، از ظهور تروریسم در عرصه بین المللی همچون القاعده و داعش، جنگ 
های نیابتی و منطقه ای، توهین به ادیان الهی، نقض مکرر معاهدات بین المللی 
تا تحریم های اقتصادی و یکجانبه و مواضع ظالمانه برخی دولت های اعراب در 
حق مســلمانان و اپیدمی ویروس کرونا. همه و همه صلح و امنیت جهانی را به 
مخاطره انداخته است. وی افزود: کشور عزیز ما تحت تاثیر این تحولات و در کانون 
این تحولات قرار گرفته اســت، علاوه بر اینکه نیازمند دیپلماسی فعال در حوزه 
های بین المللی هستیم در حوزه داخلی نیازمند حرکت های فعالانه، جهادی و 

انقلابی در پرتو قانون اساسی و سیاست های کلی نظام هستیم.
این عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس ادامه داد: ما در بخش های مختلف 
گردشــگری، اقتصادی، تجاری، صنایع و معــادن، حمایت از تولیدات داخلی و 
کشــاورزی و حمایت از سرمایه گذاری داخلی ضعف های جدی داریم که رفع 
اکثر آن ها در حد شــعار باقی مانده اســت، اوضاع اقتصادی مردم، سفره مردم، 
معیشت آن ها، اشتغال زایی برای بیکاران و تورم در انتظار تصمیمات و حرکت 
های انقلابی اســت و مبارزه با فســاد و رانت های افسارگســیخته باید در راس 

اقدامات مجلس قرار بگیرد.
جهانگیــرزاده همچنین اضافه کرد: به فرمــوده مقام معظم رهبری معتقدم 
انتقادات باید واقع بینانه و عاری از هرگونه اتهامات و اهانت باشد تا اینکه بتوانیم 

از مسائل حاشیه ای عبور کنیم و به فکر راهکار مناسب باشیم.

 کمبود شدید بذر گندم و جو مشکلاتی را به وجود آورده است
نماینده کردکوی و بندرگز با بیان اینکه مشــکلاتی برای تامین بذر گندم و 
جوی کشاورزان پیش آمده گفت: کشاورزان حال و روزی خوبی ندارند و باید به 
آنها توجه ویژه شود.عبدالجلال ایری در جلسه علنی مجلس در تذکری شفاهی 
به وزیر کشاورزی گفت: در سطح استان گلستان کمبود شدید بذر به خصوص 
بذر گندم و جو دیده می شــود که وضعیت اسفناکی را به وجود آورده است.وی 
افزود: استان گلستان به خاطر تامین نهاده های کشاورزی نقش مهمی در امنیت 
غذایی دارد برای تامین بذر دو منبع داریم یکی این که شرکت های طرف قرارداد 
بذرکشاورزان تامین می کردند و راه دیگر این بود که کشاورزان بذر را به عنوان 
ذخیره نگه می داشــتند اما ســال قبل وزارت صنعت، معدن و تجارت مصوبه ای 
داشــت مبنی بر اینکه نگهداشــتن گندم وجو به معنای احتکار است به همین 
دلیل کشاورزان مجبور شدند جو را به قیمت ۱۶۰۰ تومان و گندم را به قیمت 
22۰۰ تومان بفروشند.ایری افزود: اکنون  به کشاورزان گندم را به قیمت 4۰۰۰  
تومان و جو را به قیمت ۳۰۰۰ تومان می دهند تازه اگر گیرش بیاید. کشاورزان 
برای رســیدن به بذر گندم 5۰۰۰ تومانی باید دو یا سه روز در صف باشند باید 
توجه ویژه ای به آنها کرد.وی با تاکید بر این که باید نیاز کشاورزان تامین شود 
گفت کشاورزان حال و روز خوبی ندارند و باید به آنها توجه ویژه شود چون اگر 
تا پایان آبان بذر به دست کشاورزان نرسد آنها به خصوص در استان گلستان با 

مشکلات عدیده ای مواجه خواهند شد.

 کشاورزان قزوینی محصولات خود را بیمه کنند
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین گفت: با 
توجه به شرایط جوی و اقلیمی و کاهش بارش ها، کشاورزان نسبت به بیمه مزارع 
و باغات خود اقدام کنند.مجید اسماعیلی افزود: با توجه به کاهش بارش ها تاخیر 
در آغاز یخبندان و افزایش دمای پاییز نســبت به نرمال بلند مدت که می تواند 
احتمال وقوع برخی پدیده های جدی اعم از خشکسالی های فصلی یا یخبندان های 
ناگهانی یا بارش های سیل آسا را افزایش دهد، به همین جهت به کشاورزان توصیه 
میشود در مدت زمان باقی مانده محصولات خود را بیمه کنند.بنا بر اعلام روابط 
عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین، وی اظهار کرد: با توجه به اینکه 
فقط صندوق بیمه محصولات کشاورزی است که برای جبران خسارت وارده به 
مزارع و باغات کشــاورزی که در اثر مخاطرات جوی و طبیعی خسارت دیده اند 
اقدام می کند بنابراین توصیه می شود که کشاورزان نسبت به انجام بیمه مزارع و 
باغات خود اقدام کنند.اسماعیلی از کارشناسان مراکز جهاد کشاورزی خواست به 
نحو مطلوب مراتب را در قالب بنر و اطلاعیه به اطلاع زارعین برسانند و بر لزوم 

اهمیت انجام بیمه مزارع گندم، جو و کلزا به کشاورزان تأکید شود.
وی در پایان تأکید کرد: جبران هرگونه خســارت احتمالی اقلیمی به مزارع 

کشاورزی؛ تنها در صورت بیمه مزارع امکان پذیر خواهد بود.

 معضل تصادف موتورسیکلت و ادوات کشاورزی در مازندران
رئیس پلیس راه بابل با بیان اینکه تصادف عابرین پیاده، موتورسیکلت سواران و 
ادوات کشاورزی در مازندران معضل است، گفت: در این رابطه از میانگین کشوری 

بالاتر هستیم که باید تدبیری برای آن داشته باشیم.
قربان ذبیحی نژاد با اشــاره به اینکه پوشــش تصادف 5 شهر شهرستان بابل 
)غیر از شــهرهای بابل و امیرکلا( توســط پلیس راه انجام می شود، تصریح کرد: 
شهرستان بابل با پوشش ۱5۰۰ کیلومتر راه، جزو شهرستان های مهم استان در 
حوزه راه های برون شــهری است.وی افزود: ایمنی محور، پیشگیری از تخلفات و 
تصادفات و حضور فعال و به موقع پلیس در محورها و در طول شبانه روز، همواره 
مورد توجه ما اســت.، در برخی ایام، با بهره گیری از تیم های کمکی گشت های 
ضربتی و کنترل های نامحسوس، افزایش انضباط ترافیکی در شهرستان را مورد 
رصد قرار می دهیم. رئیس پلیس راه بابل ادامه داد: شناســایی، پیگیری و رفع 
نواقص جاده ای یکی از مهم ترین برنامه هایی است که دنبال می کنیم؛ این مسئله 
جز با تعامل مســتمر با اداراتی مثل فرمانداری، اداره راه وشهرسازی، شهرداری، 

سایر ارگان های نظامی، دهیاران و راهوران محله امکان پذیر نیست.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/08/12

شماره : 940
رئیس جمهور با اشــاره به شــرایط رو 
به بهبــود وضعیت منابــع ارزی و حرکت 
مثبــت تولید و صادرات کشــور و تقویت 
مناســبات خارجــی همزمان بــا اجرای 
 تصمیمات برای تسهیل واردات و صادرات
کــه د  کــر ی  ر ا و میــد ا ز  ا بــر ا   

 بازارهــای ارز، ســرمایه و کالا به ثبات و 
آرامش بازگردد.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
رئیــس جمهــور، در یکصــد و هفتــاد و 
هشتمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، پــس از ارائه گزارش اقدامات انجام 
شــده برای ترخیص ســریع تــر کالاهای 
 اساسی و مواد اولیه کارخانجات از گمرک،

 تاکید کرد که تصمیمات اتخاذ شده در ستاد 
اقتصادی دولت برای استفاده از ارز صادراتی 
و ارز متقاضی جهت تامین کالاهای ضروری 
 و نیازهای وارداتی واحدهای تولیدی، باید 
به طور کامل و ســریع اجرایی شــود و هر 

گونه کندی یا ناهماهنگی در این خصوص  
به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.

رئیس جمهــور وزارتخانه های صمت، 
اقتصــاد و دارایــی و جهادکشــاورزی را 

مکلــف کــرد در اســرع وقــت موانــع 
 ترخیــص این کالاهــا را رفــع کنند و از

 بانک مرکزی خواســت همــکاری لازم را 
معمول دارد.

دکتــر روحانــی بــا تاکید بــر اینکه 
دغدغــه  معــه  جا معیشــت   تأمیــن 
نخســت دولت و نظام است، اظهار داشت: 
بخــش عمــده ای از مواد غذایــی مردم 
بــه انــدازه کافــی در داخــل تولید می 
شــود، لذا نباید ناهماهنگــی ها در زمینه 
 کالارســانی و توزیــع ایــن کالاها موجب 
بی ثباتی قیمت ها و ایجاد مشــکل برای 

مردم شود.
رئیــس جمهور تصریح کرد: نوســانات 
اخیر برخی از اقلام اساســی مانند گوشت 
قرمــز ناشــی از برخــی ناهماهنگــی ها 
در شــبکه تامیــن و توزیع اســت و باید 
هرچــه زودتر چنین مشــکلاتی توســط 
 وزارت صمــت و وزارت جهادکشــاورزی 
برطــرف شــود. ســایر دســتگاه هــای 
 مرتبــط نیز موظفنــد در تنظیم بــازار با 
وزارت صمت هماهنگی و همکاری لازم را 

داشته باشند.

کندی در ترخیص کالاهای ضروری قابل پذیرش نیست

تا همین چند روز پیش وارد کنندگان برنج و فعالان 
این حوزه با انتقادهای تند نسبت به عملکرد دستگاه 
های مربوطه بــه ویژه در مورد تخصیص و تأمین ارز 
نگران وضعیت برنج های دپو شده در گمرک از کمبود 
در بازار تا فاسد شدن آن بوده و خواهان ترخیص فوری 
این کالا شدند، اما مشخص نیست چه اتفاقی افتاده که 
اکنون از رها کردن برنج های وارداتی در گمرک و به 

صرفه نبودن ترخیص آن سخن می گویند!
از مدت ها قبل گمرک اعلام کرد که بیش از 2۰۰ 
هزار تن برنج از ســال گذشته در گمرک و بنادر دپو 
شده و با وجود اینکه اظهار شده است به دلیل مسائل 
ارزی امکان ترخیص ندارد. این در حالی بود که گزارش 
گمرک نشان داد واردات برنج در سال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال قبل تا 5۰ درصد نیز کاهش داشته 
کــه این آمار می توانســت بیانگر کمبــود برنج های 

وارداتی در بازار باشد.
مســئولان گمرک بارها اعلام کرده بودند که مانع 
اصلی در ترخیص برنج های دپو شــده عدم صدور کد 
رهگیــری از بانک بوده و در این حالت مجوز ترخیص 

ندارند.

 برنج ها فاسد شد، کاری کنید
اما در مــدت اخیر بارها فعالان حوزه واردات برنج 
بــه ویژه در انجمن واردکنندگان این محصول از عدم 
تخصیص ارز و تأمین آن از ســوی بانک مرکزی گله 
کرده بودند و نســبت به تبعات آن هشــدار دادند؛ به 
طوری که چنــدی پیش مختاریانــی - نایب رئیس 
انجمن واردکنندگان برنج - با انتقاد از عدم شفافیت 
سیاســت مســئولان در واردات برنج گفته بود که با 
عدم تخصیص و تأمین ارز از ســوی بانک مرکزی در 
سال گذشــته تاکنون اعتبار آن ها نزد تجار خارجی 

زیر سوال رفته است.
وی البته در مورد فســاد برنج هم اعلام کرده بود 
که حداقل یک سال اســت که برنج های وارداتی در 
کانتینرها یا انبار در بنادری که فضای گرم و مرطوبی 
دارند باقی مانده و به ســمت فاســد شدن رفته است 
در حالی که در این یک سال آهن هم از بین می رود 

چه برسد به برنج.

از ســوی دیگر روحانی -نایب رئیس اتاق بازرگانی 
بندرعباس - نیز نســبت به عدم شــفافیت سیاست 
بانــک مرکزی انتقاد کرده و اعلام کــرده بود که در 
شــرایط موجود برنج ها در گمرک و بنادر رو به فساد 

خواهد رفت.

 مشکل کمبود برنج یکدفعه حل شد!
اما اخیرا و در حالی که انتقادات نسبت به وضعیت 
واردات برنج ادامه دارد مسیح کشاورز -رئیس انجمن 
واردکنندگان برنج -در رابطه با برنج های وارداتی گفته 
که مشکل کد تخصیص برنج برطرف شده و دیگر مانعی 
در این رابطه وجود ندارد و از ســوی دیگر اعلام کرده 
که دیگر تمایلی برای ترخیص برنج از گمرک ندارند، 
چرا که قیمت آن در حال حاضر با قیمت برنج داخلی 
برابری کرده و کسی حاضر به خرید برنج های خارجی 

از آن ها نیست.
وی البته در مورد فاســد شدن برنج ها اعلام کرده 
که برنج ها اکنون سالم هستند و دو سال برنج ها تاریخ 
انقضا دارند و چون برنج های دپو شده یک سال پیش 

وارد شدند هنوز فاسد نشدند.
اما اظهارات رئیــس انجمن واردکنندگان برنج در 
حالی مطرح می شــود که نقض مسائل مطرح شده از 

ســوی وی در مصاحبه های چندی پیش است زمانی 
که کشاورز اعلام کرده بود حدود 24۰ هزار تن برنج در 
گمرک وجود دارد که بخشی از آن به صورت درصدی 
ترخیص شــده اما کد تخصیــص ارز نگرفته و منتظر 
دریافت کد برای واردات برنج به داخل کشور هستند.

وی در آن زمــان با انتقــاد از عملکرد ارزی برای 
ترخیــص برنج های وارداتی گفتــه بود که برنامه ای 
که برای واردات برنج باید اجرایی می شــده، نشده و 
کاهش 5۰ درصدی داشته است و عواقب آن را کمبود 
و گرانی برنج در بازار داخلی اعلام کرده و تأکید داشت 
که برنج به عنوان دومین کالای استراتژیک است و برنج 
های وارداتی در سبد اقشار آسیب پذیر جایگاه خاصی 
دارد که باید در رابطه با ترخیص آن ها تسریع شود.

رییس انجمن واردکنندگان برنج  این را هم گفته 
بود که متأسفانه کمبود و گرانی برنج خارجی در داخل 
به دلیل مشــکل صدور کد تخصیص ارز و رسوخ در 
بنادر است ولی اخیرا به یکباره موضع وی تغییر کرده 
و اعــلام کرده که باید برنج ها به دلیل عدم به صرفه 

بودن در گمرک باقی بماند.

 چند نکته قابل تامل در مورد ترخیص برنج
اما چند نکته در رابطه با اعلام مواضع در مورد برنج 

مطرح است؛ اول اینکه فاسد شدن برنج های وارداتی و 
اینکه آیا تاکنون رو به فساد رفته و یا تا یک سال دیگر 
امکان ماندگاری در گمرک و بنادر را با توجه به شرایط 
آب و هوایی دارند یا خیر موضوعی است که پیش از این 
ارونقی -معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران- گفته 
بود که باید این تشخیص از سوی مسئولان مربوطه از 
جمله وزارت جهاد کشاورزی، وزارت بهداشت و سازمان 

ملی استاندارد صورت بگیرد.
در مورد کد تخصیص ارز نیز که اعلام شده مشکل 
آن برطرف شــده است، این نکته قابل توجه است که 
گمرک با صدور کد تخصیص امکان ترخیص برنج های 

وارداتی را نخواهد داشت.
طبق اعلام معاون فنی گمرک با تخصیص ارز هیچ 
کالایی قابل ترخیص از گمرکات نبوده و فقط ارائه کد 
رهگیری بانک اســت که مجوز ترخیص را خواهد داد 
بنابراین در این شــرایط حل مشکل کد تخصیص هم 
موجــب ترخیص حتی یک کیلو از برنج های وارداتی 

نمی شود.
از ســوی دیگر باید توجه داشت تا پیش از این با 
وجود مصوبه شــورای عالی امنیت ملی برای ترخیص 
درصدی کالای اساسی از جمله برنج ،با توجه به اینکه 
احراز و اعلام اینکه ثبت سفارشــی در صف تأمین ارز 
است یا خیر، به عهده بانک های عامل است، این بانک ها 
براساس بخشنامه بانک مرکزی از صدور گواهی مبنی 
بــر قرارگیــری کالا در صف تامیــن ارز امتناع کرده 
و امــکان ترخیص درصــدی از محموله های کالاهای 

وارداتی وجود نداشته است.

 گمرک چه می کند؟
در شــرایط پیش آمده و در حالی که انجمن وارد 
کنندگان برنج اعلام می کند آن ها را می خواهد برنج 
هــا را در گمرک رها کرده و فعلا نســبت به ترخیص 
آن اقــدام نکند آن هم در شــرایطی کــه این کالاها 
از مدتی پیش به گمرک اظهار شــده اند ، مشــخص 
نیست مسئولان گمرک در مورد برنج هایی دپو شده 
که تا همبن چندی پیش گفته می شد کمبود آن به 
دلیل عدم ترخیص از عوامل گرانی در بازار است، چه 

تصمیمی می گیرد.

اظهارات متناقض درباره برنج های دپو شده

حمید فلاح 

یک کارشــناس بازار سرمایه راهکارهای ایجاد تعادل در بورس را شامل 2 
مولفه درونی و بیرونی دانســت و گفت: از جمله عوامل تاثیر گذار بر نوسانات 
بورس می توان به تغییر دامنه نوسان، افزایش سقف اعتبار کارگزاری ها، تشویق 
سهانداران به حفظ سهام و... اشاره کرد.کارشناسان ضمن ارزیابی روند اصلاحی 
اخیر شاخص بورس معتقدند؛ رشدی که پیش بینی شده بود تا پایان سال در 
بازار شــاهد باشــیم در کمتر از یک ماه رخ داد؛ بنابراین احتمال ایجاد چنین 
اصلاحی در بازار دور از ذهن نبود و اکنون سهامداران نباید نگرانی چندانی را 
از چنین اصلاح ایجاد شــده ای در بازار داشته باشند.افت اخیر شاخص بورس 
بیشتر از همه، سهامدارانی را ترساند که به دنبال رشد پرشتاب شاخص بورس 
در چند ماه گذشته وارد این بازار شدند و بخش زیادی از سرمایه های در اختیار 
خود را به صورت هیجانی، بدون هیچ تحلیلی از معاملات بازار و با گمان کسب 
بازدهی های چشمگیر و سودهای چند برابری وارد بورس کردند اما در کوتاهترین 
زمان ممکن بازار تغییر مسیر داد و روزهای ناامیدکننده ای را از این بازار پیش 
روی ســهامداران قرار داد.سهامداران تازه وارد به دلیل کمبود اطلاعاتی که از 
سرمایه گذاری در بورس  و روند معاملات این بازار داشتند، تصور می کردند که 
روند چند ماه نخست بازار باید به صورت دائمی ادامه دار باشد؛ به همین دلیل 
با ایجاد اصلاح شاخص بورس، از ترس از دست دادن سرمایه های خود اقدام به 
تصمیم هیجانی و خروج سرمایه های خود از این بازار گرفتند که این موضوع 

خود باعث افزایش شتاب در افت شاخص بورش شد.

 عقب نشینی شاخص بورس از کانال دو میلیون واحد
سهامداران باید این موضوع را مدنظر داشته باشند، با توجه به رشد عجیب 
شاخص بورس در مدت زمانی کوتاه و ورود یکباره آن به کانال دو میلیون واحد 
لازم بود تا بازار برای مدتی وارد فاز اصلاحی جدی شود و رشد به دست آمده 

در کوتاه ترین زمان ممکن را باز پس گیرد.
تــا قبــل از  ورود بازار به فاز اصلاحی، روزانه رقمی حدود یک هزار و 5۰۰ 
میلیارد تومان پول جدید وارد بازار می شــد اما با ورود شــاخص بورس به فاز 
نزولی چنان ترســی بازار را احاطه کرد که سهامداران از ترس از دست دادن 
سرمایه های خود فقط به دنبال فروش سهام در اختیار خود و خروج هر چه 
زودتــر از این بازار بودند که این موضوع به دلیل افزایش هیجان در معاملات 
بازار به روند نزولی شاخص بورس شتاب بخشید.شاخص بورس در اردیبشهت 
ماه و بعد از ورود به کانال یک میلیون واحد بیشــتر ســهامداران را از چنین 
شــتابی در رشد بازار حیرت زده کرد و بعد از ورود آن به فاز اصلاحی، زمینه 
ترس ســهامداران با تصور پایان یافتن زمان رشد بازار، فراهم شد اما عمر این 
 اصلاح کوتاه بود و شاخص بورس پرقدرت تر از روزهای قبل به روند صعودی 

خود ادامه داد.

 هشدار به سهامداران تازه وارد
با بازگشــت بازار ســرمایه به روزهای صعودی و تداوم رشد بازار، شاخص 
بورس در کوتاهترین زمان ممکن  به کانال دو میلیون واحد دست پیدا کرد، 
از همان ابتدا و با ورود شــاخص بورس به این قله تاریخی هشدارهای لازم از 
ســوی فعالان حرفه ای بازار در زمینه احتمال ریزش شاخص بورس داده شد 
اما سهامداران شیرینی کسب سودهای غافلگیرکننده بورس را نتوانستند ترک 
کنند و تصور می کردند روند اصلاح بورس موقتی خواهد بود و شاخص بورس 
هر چه زودتر به گردونه صعود پرشتاب خود باز خواهد گشت.با توجه به حمایت 
های گســترده دولت و سایر مسوولان عالی رتبه حاضر در بازار، سهامداران به 
هیچ عنوان تصوری از تداوم از روند نزولی به مدت سه ماه را نداشتند و ادامه 
این روند بازار باعث شــد تا همانگونه که شــاخص بورس به دلیل رفتارهای 
هیجانی ســهامداران رشد کند باز هم با رفتارهای هیجانی آنها برای خروج از 
بازار و فروش سهام خود به اصلاح بازار عمق ببخشند و سهامداران از مرداد ماه 

روزهای تلخی را در این بازار بچشند.

 عوامل تاثیرگذار در اصلاح شاخص بورس
»جلال روحی« به افت اخیر شاخص بورس اشاره کرد و افزود: بازار از اواخر 
مرداد ماه بعد از رشد پرشتابی که از ابتدای سال تجربه کرد وارد فاز کاهشی 

شد و روند اصلاحی را در پیش گرفت.
وی ادامه داد: شاخص بورس بعد از فتح قله دو میلیون و ۱۰۰ هزار واحد به 
کانال کمتر از یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد رسید و افت حدود ۳5 درصدی 
را تجربه کرد.روحی اصلاح اخیر شاخص بورس را ناشی از چند عامل دانست 
و افزود: بخش عمده ای از این موضوع ناشی از پول های سرگردانی بود که به 
بازار سرمایه ورود پیدا کردند و باعث شد تا قیمت سهام طی یک فرآیند چهار 

ماه رشد فزاینده ای را به دست آوردند.
این کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: از همان زمان و بعد از رشد 
غافلگیرکننده شاخص بورس، برخی از کارشناسان معتقد بودند که رشد بازار 
خارج از قاعده است و سهامداران نباید بدون هیچگونه تحلیلی نسبت به سرمایه 
گذاری در این بازار تصمیم گیری کنند.وی خاطرنشان کرد: ورود نقدینگی های 
گسترده به بورس زمینه بهم ریختگی بازار را فراهم کرد اما به مرور و بعد از رشد 

غافلگیرکننده شاخص بورس پول های در گردش بازار از بورس خارج شدند.
روحی افزود: هر چقدر بازار عمق پیدا کند جریان رصد پول های حاضر در بازار 
نسبت به زمانی که بازار از عمق کمتری برخوردار است با مشکل همراه می شود.

این کارشــناس بازار سرمایه گفت: فعالان بازار در زمان رشد بازار شروع به 
خرید سهام بزرگ و شاخص ساز کردند و به تبع آن سهام کوچک و متوسط 
حاضر در بازار با افزایش تقاضا همراه شدند تا از قافله رشد سهام عقب نمانند.

فروش ۷۶ هزار میلیارد تومان تومان از سمت حقوقی ها
وی بــا بیــان اینکه در دو مــاه اخیر حقوقی ها بر روی 2۰ تا ۳۰ ســهم 
بزرگ به ارزش حدود ۷۶ هزار میلیارد تومان ســهم فروختند و منابع خوبی 
را از این ناحیه جذب کردند، اظهار داشــت: در گروه پالایشــی و برخی دیگر 
 از گــروه هــا، حقوقی ها ســهام خود را در اوج قیمت و با نرخ بســیار خوبی 

 به فروش رساندند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: رصد جریان معاملات بازار نشان 
می دهد که سهامداران خرد سفارش های فروش سنگین را در بازار ایجاد نمی 
کنند بلکه فروشندگان عمده در حال فروش سهام خود در بازار هستند که با 

این اقدام، بازار را به هر سمتی که خود بخواهند می کشانند.

 افت شاخص بورس به دنبال دستورالعمل های جدید
وی گفت: در چند وقت اخیر ابلاغ برخی از دستور العمل های جدید مانند 
قیمت گذاری دســتوری فولاد و زمزمه های افزایش نرخ سود بانکی بر روند 
نزولی بازار بی تاثیر نبوده است و باعث شد تا بازار عکس العمل های زیادی را 
به این اخبار نشان دهد.روحی افزود: با توجه به اصلاح عمیقی که بازار در چند 
وقت اخیر تجربه کرد، قیمت ســهام اکنون از لحاظ بنیادی و انتشار گزارش 
های ۶ ماهه در نقاط معقولی برای خرید قرار دارند و فرصت های خوبی را در 

بازار در اختیار فرصت طلبان قرار داده است.

 راهکارهای بهبود معاملات بورس
این کارشناس بازار سرمایه به راهکارهایی که می تواند بازار را در وضعیت 
فعلی متعادل و زمینه کاهش نوسان در معاملات بازار را فراهم کند اشاره کرد و 
گفت: در این زمینه باید دو مولفه در نظر گرفته شود، در ابتدا باید به راهکارهایی 
توجه کرد که در اختیار سازمان بورس و نهاد ناظر بازار قرار دارد و اجرای آن 
در اختیار قدرت این سازمان است، زیرا به طور حتم سیاست های در اختیار 

سازمان بورس می تواند زمینه رونق دوباره این بازار را فراهم کند.
وی اظهار داشت: مولفه دوم مربوط به عوامل بیرونی است که باید مجوز اجرای 

آن از شورای عالی بورس گرفته شود و نیازمند تصویب آنها است.
روحی به ایجاد برخی از تغییرات در دامنه نوسان معاملات بورس اشاره کرد 
و گفت: نخستین مورد که بهتر است در دستور کار سازمان بورس قرار گیرد 
تغییر دامنه نوسان است، این اقدام که در زمان سردار سلیمانی به کار گرفته شد 
بسیار موفقیت آمیز بود و زمینه تعادل بازار در کمتر از چند روز را فراهم کرد.

این کارشناس بازار سرمایه معتقد است، اقدام دیگر که می تواند منجر به 
ایجاد تعادل در معاملات بازار شود، افزایش سقف اعتبار کارگزاری و صندوق 

های سرمایه گذاری است.

راهکارهای بهبود روند معاملات بورس کدامند؟

  بهبود تولید نفت لیبی رکورد زد
تولید روزانه نفت لیبی به ۸۰۰ هزار بشکه رسیده و این کشور رساندن تولید 

به ۱.۳ میلیون بشکه در روز در ابتدای سال 2۰2۱ را هدف گرفته است.
بازگشایی آخرین بنادر و میادین نفتی لیبی باعث افزایش تولید شده و تولید 
روزانه این کشور عضو اوپک از کمتر از ۱۰۰ هزار بشکه در اوایل سپتامبر، جهش 

پیدا کرده است.
مصطفی ســانالا، رییس شرکت ملی نفت لیبی در مصاحبه ای اظهار کرد: ما 
به هماهنگی با همکارانمان در اوپک علاقمند هستیم و علاقمندیم از نظر عرضه 
و تقاضا به توازن دست پیدا کنیم. سهمیه تولید نفت لیبی در اوپک ۱.۷ میلیون 

بشکه در روز است.
شــرکت ملی نفت لیبی انتظار دارد تولید روزانه این کشــور در ماه آینده به 
یک میلیون بشــکه صعود کند و تولید روزانه ۱.۶ میلیون بشکه را تا پایان سال 
2۰2۱ هدف گرفته اســت که به تخصیص منابع از سوی وزارت دارایی برای این 

شرکت مشروط است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، صنعت نفت لیبی در ژانویه پس از این که حامیان 
ژنرال خلیفه حفتر، فرمانده ارتش ملی لیبی در تلاش برای شکست دولت فیاض 
الســراج، نخســت وزیر لیبی به محاصره بنادر و میادین نفتی پرداختند، تقریبا 
تعطیل شد. آتش بسی که از ژوئن برقرار شد، روز جمعه از سوی نمایندگان دو 

طرف رسمیت یافت.
بازگشت نفت لیبی به بازار مانعی برای تلاشهای اوپک پلاس در تقویت قیمت 
نفت در بحبوحه افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا به شمار می رود. این گروه 
قــرار بــود از ژانویه تولیدش را حدود دو میلیون بشــکه در روز افزایش دهد اما 
اکنون ممکن است این برنامه را به تاخیر بیاندازد. سرعت احیای اخیر تولید نفت 
لیبی دوباره بسیاری را در بازار غافلگیر کرد و در تشدید فشارهای کاهشی روی 
قیمتهای نفت تاثیرگذار بود. لیبی بزرگترین ذخایر نفت آفریقا را دارد و به دلیل 
ناآرامی داخلی، از مشارکت در پیمان کاهش تولید اوپک پلاس معاف شده است.

 نابودی مشاغل انرژی در بحران کرونا
شرکتهای نفت و گاز در سراسر جهان برای دوام آوردن در برابر رکود تقاضا در 

بحران شیوع ویروس کرونا، به تعدیل کارکنانشان روی آورده اند.
شرکت اکسون موبیل اخیرا اعلام کرد ۱5 درصد معادل حدود ۱4 هزار نفر از 
کارکنانش را اخراج خواهد کرد. شــرکتهای شورون و رویال داچ شل برنامه های 

مشابهی اعلام کرده اند.
طبق گزارش شــرکت تحقیقاتی ریستاد انرژی، در مجموع بیش از 4۰۰ هزار 
شــغل بخش نفت و گاز امســال حذف شده اند که حدود نیمی از آنها در آمریکا 
بوده اند که مقر چندین شرکت بزرگ اکتشافی و اکثر شرکتهای نامدار خدمات 

میدان نفتی است.
ویروس کرونا بخشهای وسیعی از اقتصاد جهانی را نابود کرده و انرژی، سفر و 
میهمان پذیری در میان صنایعی هستند که بدترین آسیب را دیده اند. شرکتهای 
انرژی در حال حاضر با سودهای ضعیف دست و پنجه نرم می کنند به خصوص 
شرکتهایی که در مناطق شیل آمریکا فعالیت می کنند اما ناچار شده اند کاهش 
هزینه هایشان را دو برابر کنند زیرا سرمایه گذاران شرکتها را برای بهبود حاشیه 

سود تحت فشار قرار داده اند.
علاوه بر اکسون، شورون، شرکت وودساید پترولیوم استرالیا و سنووس انرژی 
کانادا طی هفته های اخیر طرحهایی را برای تعدیل نیروی کارشان اعلام کرده اند.

تقاضای جهانی برای سوخت در بهار بیش از یک سوم کاهش پیدا کرد. اگرچه 
مصرف از آن زمان تا حدودی بهبود پیدا کرده اما در مقایسه با سال گذشته پایینتر 
مانده است و اقتصادهای بزرگ به منظور مهار شیوع ویروس کرونا دوباره قرنطینه 

های جدیدی وضع کرده اند.
این رکود در آمریکا که بزرگترین تولیدکننده نفت جهان است، شدیدتر بوده 
است. این کشور بیشترین آمار قربانیان کرونا را داشته و صدمات ناشی از پاندمی، 

نرخ بیکاری را به حدود هشت درصد افزایش داده است.
دن برویت، وزیر انرژی آمریکا اظهار کرده که بعید است تولید نفت آمریکا به 
این زودی به ۱۳ میلیون بشکه در روز که رکورد تولید سال 2۰۱9 بود، برگردد. 
این رکورد تولید عمدتا از طریق فناوری فرکینگ مورد استفاده توسط شرکتهای 
شــیل حاصل شده بود. صنعت شیل از شیوع ویروس کرونا ضربه سختی خورده 

زیرا برای شرکتهای نفتی اخراج کارکنان و کاهش هزینه آسان بوده است.
فرکینگ به بحث داغی در کارزار انتخابات ریاست جمهوری آمریکا تبدیل شده 
است. جو بایدن، نامزد دموکرات می خواهد فرکینگ را در زمینهای فدرال محدود 
کند در حالی که دونالد ترامپ، رییس جمهور آمریکا از حفاری بیشــتر حمایت 

کرده و می گوید موضع بایدن مشاغل انرژی را نابود خواهد کرد.
روند تحکیم و ادغام شــرکتها در تعدیل مشاغل بی تاثیر نبوده است. شورون 
قصد دارد حدود 25 درصد از کارکنان شرکت نوبل انرژی را که به تازگی خریداری 
کرده اســت، تعدیل کند. شــل اعلام کرده که تولید نفت بعید است به اوج سال 
گذشته برگردد و قصد دارد حدود ۱۰ درصد از نیروی کارش را حذف کند. شرکت 
ســنووس هم پس از خرید شرکت هاســکی انرژی، حدود ۱۰ درصد نیروی کار 

خود را اخراج خواهد کرد.
در اســترالیا، بیش از 2۰۰۰ شــغل صنعت نفت از مارس حذف شده اند که 
شــامل مشاغل شرکتهای اکسون و شورون بوده اند. شرکت تولیدکننده گاز وود 
ســاید اوایل اکتبر اعلام کرد که حدود هشت درصد از نیروی کار این شرکت را 

اخراج خواهد کرد.
محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک اخیرا از روند بهبود تقاضا برای نفت که پایینتر 
از حد انتظارات بوده، ابراز نگرانی کرده اســت و این روند احتمالا تولیدکنندگان 
بزرگ را ناچار خواهد کرد محدودیت عرضه فعلی را حفظ کنند.البته همه شرکتها 
پسروی ندارند. شرکت پتروچاینا که بزرگترین تولیدکننده نفت و گاز آسیاست، 
۳5۰ درصد افزایش سود نسبت به مدت مشابه سال گذشته گزارش کرده است.

شــرکت BP در گزارشی که اوایل اکتبر منتشر کرد، دو سناریو برای مصرف 
نفت جهان که سال گذشته به ۱۰۰ میلیون بشکه در روز رسیده بود، مطرح کرد. 
این شــرکت اخیرا با تغییر گرایش به سوی توسعه انرژی تجدیدپذیر، حدود 5۰ 

درصد از تیم اکتشاف خود را اخراج کرده است.
بر اساس گزارش رویترز، وضعیت بازارهای معاملات آتی در حال حاضر نشان 
می دهد که به دلیل تقاضای ضعیف،  نفت حداقل به مدت دو سال آینده فراتر 

از 4۰ دلار در هر بشکه نخواهد رفت و این امر استخدام را محدود می کند.

 صادرات نفت خام روسیه ۸ درصد سقوط کرد
طبق داده های جدید اداره گمرک فدرال روسیه در بازه ژانویه تا آوریل صادرات 

نفت خام این کشور ۷.9 درصد سقوط کرده است.
به گزارش راشــاتودی، طبق داده های جدید اداره گمرک فدرال روســیه در 

بازه ژانویه تا آوریل صادرات نفت خام این کشور ۷.9 درصد سقوط کرده است.
برای بیشــتر بازه، به جز ماه مارس و اوایل آوریل، روسیه تحت توافق کاهش 
تولید اوپک پلاس تولید نفت خام خود را پایین آورده بود. ســپس تحت توافق 
کاهش تولید جدیدی که از ماه می شــروع شــد تولید نفت روسیه بسیار بیشتر 
کاهش یافت.از سوی دیگر کاهش شدید قیمت نفت به علت پاندمی کرونا باعث 
شد تا ارزش دلاری صادرات نفت خام روسیه هم کاهش یابد.طبق داده های اداره 
گمرک فدرال، ارزش دلاری صادرات نفت خام روســیه در این دوره ۳9.۸ درصد 
نســبت به دوره مشابه سال گذشته ســقوط کرد و به 4۸.۸ میلیارد دلار رسید.

طی محدودیت های وضع شــده برای روسیه با توافق کاهش تولید اوپک پلاس، 
تولید نفت 2۰2۰ این کشور ۱۶.4 درصد کمتر از سطح سال گذشته خواهد بود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/08/12

شماره : 940
 تولید ماهانه نفت اوپک افزایش یافت

نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در اکتبر تحت تاثیر ازسرگیری 
فعالیت تاسیسات بیشتر در لیبی و صادرات بالاتر عراق برای چهارمین ماه متوالی 

افزایش یافت.
نظرسنجی رویترز نشان داد اوپک که متشکل از ۱۳ عضو است، در اکتبر مجموعا 
24.59 میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که 2۱۰ هزار بشکه در روز در مقایسه 

با سپتامبر افزایش داشته است.
افزایش عرضه اوپک با ضعیف شدن تقاضا بر اثر موج جدید شیوع ویروس کرونا 
همزمان شده و فشار نزولی روی قیمتهای نفت را تشدید کرده است. در نتیجه نفت 
برنت در اکتبر هشت درصد کاهش داشت و به حدود ۳۷ دلار در هر بشکه رسید. 
این امر اوپک و متحدانش را برای به تاخیر انداختن برنامه افزایش تولید که قرار 

است از ژانویه سال 2۰2۱ اجرا شود، تحت فشار قرار داده است.
استفن برنوک از شرکت پی وی ام در این باره گفت: تقاضا برای نفت در حال 
حاضر تعریفی ندارد و اوپک پلاس ناچار خواهد بود افزایش ســطح تولید خود را 

حداقل تا مارس به تاخیر بیاندازد.
اوپک پلاس با هدف جبران افت تقاضا در پی شــیوع ویروس کرونا، از ماه مه 
محدودیت عرضه به میزان 9.۷ میلیون بشکه در روز را آغاز کرد و سپس از اوت 
این محدودیت را به ۷.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل کرد که سهم اوپک از این 
رقم، 4.۸۶۸ میلیون بشــکه در روز است. قرار است طبق توافق اولیه، تولید نفت 
اوپک پلاس در ژانویه سال 2۰2۱ حدود دو میلیون بشکه در روز افزایش پیدا کند 
اما منابع آگاه در اوپک می گویند عربستان سعودی و روسیه با ادامه کاهش تولید 

در سطح فعلی موافق هستند.
طبق نظرســنجی رویترز، پایبندی اوپک بــه توافق کاهش تولید در اکتبر به 

۱۰۱ درصد رسید.
افزایش تولید در اکتبر به معنای آن است که اوپک حدود 2.2 میلیون بشکه در 
روز بالاتر از آمار ژوئن که پایینترین رکورد از سال ۱99۱ بوده، نفت تولید کرده است.

تولیــد نفت لیبی پس از این که ژنرال خلیفه حفتر، فرمانده ارتش ملی لیبی 
در ۱۸ ســپتامبر پایان محاصره هشت ماهه تاسیسات و بنادر نفتی را اعلام کرد، 
در حال افزایش اســت و در اکتبر 25۰ هزار بشــکه در روز رشد کرده که بهبود 
سریعتر از حد انتظار تحلیلگران و مقامات اوپک بوده است. لیبی یکی از اعضای 
اوپک اســت که به دلیل بی ثباتی وضعیت داخلی، از مشارکت در توافق کاهش 

تولید این گروه معاف شده است.
دومیــن افزایش بزرگ تولید مربوط به عــراق بود که صادراتش از پایانه های 
جنوبی را افزایش داد با این حال پایبندی این کشور ۱۰۰ درصد بالاتر از ابتدای 

اجرای توافق اوپک پلاس بود.
تولید نفت عربستان سعودی و کویت ثابت ماند و همچنین تولید ایران که از 

مشارکت در کاهش تولید اوپک پلاس معاف است، تغییر چندانی نداشت.
در میان ســایر اعضای اوپک، بزرگترین کاهش تولید مربوط به امارات متحده 
عربی بود که در اوت بالاتر از سهمیه اش نفت تولید کرده بود. منابع صنعتی اظهار 
کردند که این کاهش نشان می دهد امارات متحده عربی  همچنان در حال جبران 

افزایش تولید اوت است.
ونزوئلا که مانند لیبی و ایران از مشارکت در توافق اوپک پلاس معاف است، با 

کاهش تولید روبرو شد.
نظرسنجی رویترز برای ارزیابی میزان عرضه به بازار انجام می گیرد و بر مبنای 
اطلاعات فراهم شده از سوی منابع خارجی، رفینیتیو آیکان، اطلاعات شرکتهای 
رهگیری نفتکش مانند پترو لجستیک و کپلر و اطلاعات منابع آگاه در شرکتهای 

نفتی، اوپک و شرکتهای مشاوره انرژی است.

 بهبود پایبندی عراق به توافق نفتی با توقف صادرات کردستان
کردستان عراق اعلام کرد حمله به یک خط لوله نفت باعث توقف صادرات این 

منطقه نیمه خودمختار شده است.
دولت منطقه ای کردستان در بیانیه ای اعلام کرد این منطقه حمله تروریستی 
که خط لوله صادرات نفت کردستان را چهارشنبه هفته گذشته هدف گرفت و به 
توقف صادرات نفت منجر شد، قویا محکوم می کند. در این بیانیه به شدت خسارت 

ناشی از این حمله بر تولید فعلی اشاره ای نشد.
منطقه کردستان عراق حدود 45۰ هزار بشکه در روز نفت تولید می کند که 

عمده آن از طریق ترکیه به بازارهای جهانی صادر می شود.
این اتفاق ممکن است به عراق برای بهبود پایبندی به توافق کاهش تولید اوپک 
پلاس کمک کند. مقامات عراقی در گذشته مازاد تولید در منطقه کردستان را عامل 

نرخ ضعیف پایبندی به توافق کاهش تولید خوانده بودند.
ســخنگوی دولت منطقه ای کردستان 22 اکتبر اظهار کرده بود این منطقه 
تمایل دارد به توافق کاهش تولید عمل کند به شرطی که دولت مرکزی هزینه ها 

و مخارجی که از بابت کاهش کمتر تولید متحمل می شود را جبران کند.
عراق در اوایل اجرای دور جدید توافق اوپک پلاس پایبندی ضعیفی داشت اما 
در ماههای اخیر عملکردش را بهبود بخشیده است. طبق نظرسنجی اوپک پلاس 
که از سوی »اس اند پی گلوبال پلاتس« انجام شده است، عراق در هر دو ماه اوت 
و سپتامبر ۳.۷4 میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که پایینتر از سهمیه تولیدش 
بود. با این حال هنوز نتوانسته است به وعده کاهش تولید بیشتر برای جبران مازاد 
تولید ماههای قبل عمل کند. عراق باید در فاصله سپتامبر تا دسامبر ۶9۸ هزار 

بشکه در روز کاهش تولید جبرانی علاوه بر سهمیه کاهش تولیدش انجام دهد.
اوپــک پلاس مهلــت کاهش تولید جبرانــی 2.۳۷5 میلیون بشــکه در روز 
تولیدکنندگان این گروه را تا پایان سال 2۰2۰ تمدید کرده اما همه اعضای این 

گروه برنامه های تولیدشان را فاش نکرده اند.
عدم تحقق کاهش تولید جبرانی، اوپک پلاس را که قرار است در روزهای ۱۰ 
و ۱۱ آذر درباره سیاســت تولید ســال آینده تصمیم گیری کند، با چالش روبرو 

خواهد کرد.
بر اســاس گزارش پلاتس، اوپک و متحدانش از ماه مه کاهش تولید به میزان 
9.۷ میلیون بشکه در روز را به اجرا گذاشتند و میزان محدودیت عرضه را از اوت 
تا دسامبر به ۷.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل کردند و قرار است از سال 2۰2۱ 

این میزان را به 5.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل کنند.

 افزایش تولید بزرگترین میدان نفتی اروپای غربی
تولید نفت میدان یوهان اسوردراپ که بزرگترین میدان نفتی اروپای غربی است، با 
مجوز دولت نروژ برای افزایش تولید در سه ماهه چهارم امسال، افزایش خواهد یافت.

شرکت لاندین انرژی که یکی از شرکای کوچک در این پروژه تحت اداره شرکت 
اکوئینور است، اعلام کرد پس از این که برخی از میادین نفتی به دلیل مسائل فنی 
در سه ماهه سوم تولید کمتری داشتند، دولت نروژ مجوز تولید یوهان اسوردراپ 

و همچنین میادین ادوارد گریگ و الَوهایم را برای سه ماهه چهارم افزایش داد.
نروژ به دلیل افت شدید قیمتهای نفت در مارس و آوریل و در راستای حمایت 
از تلاشهای جهانی برای تقویت قیمتها و کاهش اشباع عرضه در بازار، تولید نفت 
خود را تا پایان سال 2۰2۰ محدود نگه داشته است. این کشور در ژوئن تولیدش 
را 25۰ هزار بشــکه در روز محدود کرد و ســپس نرخ آن را تا پایان سال به ۱۳4 
هزار بشکه در روز تسهیل کرد. برای نخستین بار از سال 2۰۰2 است که نروژ به 
کاهش تولید هماهنگ با سایر تولیدکنندگان پیوسته است. این کشور پس از این 
که قیمت نفت بعد از حادثه ۱۱ ســپتامبر به پایین 2۰ دلار در هر بشکه سقوط 
کرد، در نیمه اول سال 2۰۰2 تولیدش را ۱5۰ هزار بشکه در روز کاهش داده بود.

الکس اشنیتر، مدیر اجرایی شرکت لاندین انرژی درباره تولید یوهان اسوردراپ 
گفت: در نوامبر ظرفیت بیشتر تولید در این میدان تست خواهد شد و انتظار می 

رود که بتوانیم بالای 4۷۰ هزار بشکه در روز تولید کنیم.

قیمت خرید حمایتی زعفران اعلام شد
معــاون وزیر و رییس هیــات مدیره و 
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران گفــت: هر کیلوگــرم نگین زعفران 
۱۳۰ میلیون ریال از سوی دولت خریداری 

می شود.
محمدعلــی طهماســبی در ســفر به 
شهرســتان فریمان استان خراسان رضوی 
بــا حضور در زمینهای زیرکشــت زعفران 
ضمن بازدید از مزارع این شهرســتان در 
برآوردهای  افزود:طبــق  خبرنگاران  جمع 
انجام شده با استانهای زعفران خیز از جمله 
خراســان رضوی امسال خرید هرکیلوگرم 
پوشال زعفران هم به قیمت ۱۱۰ میلیون 

ریال تعیین شده است.
او اضافــه کرد: با حمایــت ویژه دولت 
و پیگیری هــای وزارت جهاد کشــاورزی، 
کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
و سازمان برنامه و بودجه امسال نیز با هدف 
حمایت از کشــاورزان و جلوگیری از افت 
قیمت، خرید حمایتی این محصول ارزشمند 

توسط دولت انجام می شود.

وی با بیان این که هم دولت و هم مجلس 
به فکر حمایت از کشــاورزان هستند ادامه 
داد: سازمان تعاون روستایی به عنوان بازوی 

اجرایــی دولت و با توجه به پیش بینی های 
انجام شده اقدام به خرید زعفران کشاورزان 

می کند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به 
افت قیمت زعفران که شیوع ویروس کرونا 
موجب تشــدید آن شده است گفت: دولت 

در راستای حمایت از زعفران  کاران با توجه 
به قیمت تمام شــده محصول و احتساب 
سود متوسط برای کشاورزان اقدام به خرید 

زعفران با قیمت اعلام شده می نماید.
طهماسبی افزود: هم دولت و هم مجلس 
به فکر کشاورزان هستند و دولت هم تحت 
عنوان خرید توافقی، تضمینی و حمایتی به 

کمک کشاوزان می آید.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در خصوص 
۶۰ تن زعفران خریداری شــده پارســال 
توســط دولت نیز گفت: تمامی این حجم 
زعفــران برای صــادرات در نظــر گرفته 
شــده اســت و به بازار داخل نخواهد آمد 
و زعفران خریداری شــده امسال نیز برای 
 صــادرات در بازارهــای جدیدتــر در نظر 

گرفته می شود.
طهماســبی افزود: اگرچه پارســال در 
مراحل پرداخت مبالغ، مشــکلات و تاخیر 
پیش آمد اما امســال با توجه به حمایت و 
تامین منابع مالی از سوی سازمان برنامه و 
بودجه و نیز حمایت و پیگیری کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی مشکلی 

نخواهیم داشت.

افسانه عباس زاده 

درآمد ۷۰۰۰ تومانی باغ داران و زارعان زنجانی

رشد ۵۳.۱ درصدی قیمت مرغ گوشتی در تابستان ۹۹

پیاده سازی دولت الکترونیک با یکپارچه سازی اطلاعات

امکان تولید ۲.۵ برابری ماهیان سردآبی با رفع چالش بازار
مدیرعامل اتحادیه مرکزی ماهیان ســردابی با اشاره 
بــه افزایش تولید ماهیان ســردابی بــه 2.5برابر میزان 
فعلــی درصورت حل چالش بازار گفت: اکنون امکانات و 
زیرساخت های این بخش در کشور مهیاست و با ایجاد یک 
بخش مکانیزاسیون می توان افزایش تولید را محقق ساخت.

به گزارش ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران، » 
آرش نبی زاده « با بیان اینکه ایران بزرگ ترین تولیدکننده 
ماهیان ســردآبی در آب های شیرین جهان است، افزود: 
استان های چهارمحال  بختیاری با 24 هزار تن،  لرستان 
با 2۳ هزار و 5۰۰ تن، کهگیلویه  و بویراحمد و کرمانشاه 
هر کدام با نزدیک به ۱5هزار تن تولید در ســال به عنوان 
استان های نمونه بیشترین تولید ماهیان سردآبی کشور 

محسوب می شوند.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی ماهیان سردآبی اضافه کرد: 
این اتحادیه با اعضای اصلی که شامل استان های لرستان، 
چهارمحال  و بختیاری، کهگیلویه  و  بویراحمد، کرمانشاه، 
همدان، زنجــان، البرز، و قزوین و اعضــای دیگر مانند 
استان های مرکزی، خراسان و کردستان )در حال اضافه 

شدن قرار دارند( فعالیت دارد.

 تولید ۱۵۰ هزارتن ماهی سردآبی  
نبی زاده درباره حجم تولید و صادرات گفت: سال گذشته 
پیش بینی ها با توجه به اوضاع کشور به میزان ۱4۰ تا ۱5۰ 
هزار تن تولید بود و صادرات خوب نبود، اما امسال شرایط 
صادرات بسیار مناسب است و دستیابی به رقم ۱۰ تا ۱2 

هزار تن مورد انتظار است.
وی، کشورهای جمهوری آذربایجان، عراق و همسایگان 

جنوب خلیج فــارس را از بازارهای هدف برای صادرات 
ماهیان سردآبی ذکر کرد.

مدیرعامل اتحادیه ماهیان سردآبی اضافه کرد: ابزار کافی 
برای مدیریت بازار وجود ندارد و سازمان میادین براساس 
تعهداتی که داشته )طرح پایانه های مبدا و مقصد( به مدت 

سه سال است که به آن تعهدات عمل نمی کند.
وی، یکی از راهکارها را قانون انتزاع بیان کرد و گفت: 
زمانی که قانون انتزاع را از وزارت جهاد کشــاورزی خارج 

کردند،تنظیم بازار در بخش کشاورزی از رویه خود خارج، 
و مدیریت آن با مشکل روبرو شد.

این مقام مسوول افزود: سالیانه در ۶ماهه نخست بدلیل 
نبود عادت غذایی مردم، بحران های شدید در فروش آبزیان 

وجود دارد.
وی گفت: امکان تولید و نگهداری ماهی در فصل گرم 
ســال در گذشته وجود نداشــت، مردم هم رغبتی برای 
مصرف آن نداشتند. اما الان پایه پرورشی در تمام فصول 

سال فراهم شده و برای ماهی قزل آلا در هر فصل از سال 
با شرایط کیفی مناسب و تازه در دسترس مصرف کنندگان 

قرار دارد.
نبــی زاده، خرید حمایتی ماهی قزل آلا در ســه ماهه 
نخست سال تا سقف پنج تا هفت هزار تن را از برنامه های 
در دست اقدام این اتحادیه بیان کرد و افزود: اجرای این 
طرح می تواند کمک بسزایی به تولیدکنندگانی که در نیمه 

نخست سال آسیب می بینند، خواهد کرد.
وی توضیح داد: برای جهش تولید در بخش سردآبی، 
نیاز به بازار وجود دارد و در بخش ماهیان سردآبی در سطح 
کشور با توجه به امکانات و زیرساخت های موجود با ایجاد 
بخش مکانیزاسیون می توان تولیدات را تا 2.5برابر سطح 

فعلی افزایش داد.
مدیرعامل اتحادیه ماهیان ســردآبی کشور، واگذاری 
وظایف تصدیگری به اتحادیــه را یکی از راه های ارتباط 
مســتمر با اعضا ذکر کــرد و گفت: بیمه اجباری یکی از 
راهکارهایی است که با اجرای آن ارتباط با تولیدکنندگان 
بیشــتر و اطلاعات اتحادیه از تولید دقیق تر خواهد شد و 
اکنون برنامه ایجاد سامانه جامع قزل آلا کشور در دست 

اقدام است.
سال گذشــته )۱۳9۸( یک میلیون و 2۸۰ هزار تن 
محصولات شیلاتی از محل صید و آبزی پروری در کشور 
تولید شد که با وجود تحریم ها و شیوع ویروس کرونا تراز 

تجاری این بخش از 44۰ میلیون دلار عبور کرد.
اکنون کشور با تولید سالانه  ۱۸۰ هزارتن ماهی قزل 
آلا در آبهای شــیرین و شور رتبه نخست تولید این نوع 

ماهی را در دنیا دارد.

رئیس ســازمان جهادکشاورزی اســتان زنجان گفت: مجموع درآمد 
کشاورزان این استان از برداشت محصولات باغی و زراعی بیش از ۷۰۰۰ 
میلیارد تومان است.جواد تاراســی در رابطه با مجموع درآمد کشاورزان 
زنجانی از برداشــت محصولات باغی و زراعی اســتان، اظهار کرد: استان 
زنجان تولیدکننده ۶۱ نوع محصول کشــاورزی است که مجموع درآمد 
کشــاورزان زنجانی از برداشــت محصولات باغی و زراعی بیش از ۷۰۰۰ 
میلیارد تومان است.وی با اشاره به سرآمد بودن زنجان در تولید محصول 
زیتون، ســیر، گردو و انگور در کشور، افزود: 5۱۰ هزار هکتار از مساحت 

استان زنجان زیر کشت محصولات زراعی و باغی است که در حوزه باغبانی 
45۶ هزار تن از محصولات کشــاورزی این استان با ارزش ریالی 24۰۰ 
میلیــارد تومان و در حوزه زراعت نیز 2 میلیون و 2۰۰ هزار تن با ارزش 
ریالی بیش از 5۰۰۰ تومان برداشــت شده است.این مسئول در رابطه با 
آغاز کشــت گندم در اســتان زنجان، تصریح کرد: کاشت گندم در بیش 
از ۳۰۸ هزار هکتار از مزارع کشــاورزی زنجان آغاز شده و بذرهای مورد 
نیاز ســطوح زیر کشت گندم طبق روال سال گذشته ۳۰ درصد از طریق 
بذور اصلاح شــده بوده و ۷۰ درصد نیــز از طریق بذرهای خود مصرفی 

کشاورزان تامین می شــود.رئیس سازمان جهادکشاورزی استان با اشاره 
به اینکه اســتان زنجان در زمینه تولید بذر گندم حائز رتبه برتر کشوری 
اســت، ادامه داد: در حال حاضر ۱۱ شــرکت در تولید بذور گندم اصلاح 
شده در زنجان فعالیت می کنند، گفتنی است بذرهای گندم با معیارهای 
علمی تهیه شــده و در اختیار کشاورزان استان قرار گرفته است.تاراسی 
با بیان اینکه کیفیت گندم های تولید شده سال جاری بسیار خوب است، 
خاطرنشان کرد: استفاده از بذرهای اصلاح شده بهره وری تولید محصول 

گندم را افزایش می دهد.

مرکز آمار ایران اعلام کرد: قیمت مرغ گوشتی در تابستان 99 نسبت 
به بهار 99، 5۳.۱ درصد رشد کرد.

مرکز آمار ایران شــاخص قیمت تولیدکننده محصولات مرغداری های 
صنعتی کشور تابستان ۱۳99 را منتشر کرد. بر اساس این آمار تغییرات 
شــاخص قیمت تولیدکننده بخش مرغداری های صنعتی نسبت به فصل 
قبل )تورم فصلی( در فصل تابســتان ۱۳99 به ۳4.۷ درصد رسید که در 
مقایســه با همین اطلاع در فصل قبــل )۱.2درصد(، ۳۳.5 واحد درصد 
افزایش دارد. در میان قلم های مرغداری های صنعتی، کمترین تورم فصلی 
مربوط به قلم« جوجه ی یک روزه » )۰.9- درصد( و بیش ترین آن مربوط 

به قلم » مرغ گوشتی« )5۳.۱ درصد( می باشد.

 تورم نقطه به نقطه
تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش مرغداری های صنعتی نسبت 
به فصل مشــابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( در فصل تابستان ۱۳99 
به ۳9.۸ درصد افزایش رســید که در مقایســه با همین اطلاع در فصل 
قبل )۱۶.۱ درصد(، 2۳.۷ واحد درصد افزایش داشــته است. به عبارتی، 
میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان محصولات مرغداری های 
صنعتی به ازای تولید قلم های خود در داخل کشــور، در فصل تابســتان 

۱۳99 نسبت به فصل تابستان ۱۳9۸، ۳9.۸ درصد افزایش دارد. در بین 
قلم هــای مرغداری های صنعتی، کمتریــن تورم نقطه به نقطه مربوط به 
قلم » جوجه ی یک روزه » )۶.۷ درصد( و بیش ترین آن مربوط به قلم » 

تخم مرغ خوراکی« )۱2۱.5 درصد( می باشد.

 تورم سالانه
تغییرات میانگین شاخص قیمت تولیدکننده محصولات مرغداری های 

صنعتی در داخل کشــور در چهار فصل منتهی به فصل تابستان ۱۳99 
نســبت به مدت مشــابه در سال قبل به ۱5.2 درصد رسید که نسبت به 
همین اطلاع در فصل قبل )۱2.9(، 2.۳ واحد درصد افزایش نشان می دهد. 
در فصل مورد بررسی، در میان قلم های مرغداری های صنعتی در کشور، 
کمترین تورم ســالانه مربوط به قلم » جوجه ی یک روزه« )۰.2- درصد( 

و بیش ترین آن مربوط به قلم »کود » )55.2 درصد( می باشد.

 شاخص استانی
بررســی شاخص قیمت تولیدکننده محصولات مرغداری های صنعتی 
کشور در تابستان ۱۳99 نشان می دهد که شاخص اکثر استان های کشور 
نسبت به فصل قبل با افزایش روبه رو بوده است. بیشترین میزان افزایش 
مربوط به استان بوشهر با ۷۶.۳2 درصد و بیشترین میزان کاهش مربوط 

به استان گیلان با ۱.99 درصد کاهش می باشد.
مقایسه شاخص کل استان ها در فصل جاری نسبت به فصل مشابه سال 
قبل نشــان می دهد که اکثر استان ها با افزایش روبه رو بوده اند بطوریکه 
بیشترین میزان افزایش مربوط به استان چهار محال و بختیاری با ۱۸4, 
94 درصد و بیشــترین میزان کاهش آن مربوط به استان گیلان با ۸.59 

درصد کاهش می باشد.

مدیرکل پایش و نظارت بر پیاده سازی دولت الکترونیکی گفت: مرکز ملی تبادل اطلاعات برای یکپارچه سازی 
اطلاعات و خدمات توسعه داده شده است. مسئله ای که پیاده سازی دولت الکترونیکی بیش از هر چیزی نیازمند 

آن است.
رشد دولت الکترونیکی، از مهم ترین مسائلی است که بارها به آن اشاره شده است. ملموس شدن رشد و پیاده سازی 
کامل دولت الکترونیکی نیازمند آن است که تمامی سازمان ها و نهادهای دولتی برای ارائه خدمات، داده های خود 
را در دســترس سایرین قرار دهند و با اســتفاده از فناوری اطلاعات تسهیل در کسب وکار و ارائه هر چه سریع تر 
خدمت را فراهمآورند. در این میان یکی از مهم ترین پیش نیازها، اتصال به بستر مرکز ملی تبادل اطلاعات است.

در ایــن زمینه »مجید فولادیان« گفت: طبق آمار موجود، با راه اندازی گذرگاه خدمات دولت )GSB(، ســالانه 
حدود یک میلیارد تراکنش بین دســتگاهی از طریق مرکز ملی تبادل اطلاعات انجام می شــود که این امر نقش 

بسزایی در حفظ داده های حریم خصوصی مردم داشته و از انتشار آن ها در محیط اینترنت جلوگیری می کند.
وی در ادامه افزود: پیاده ســازی دولت الکترونیکی بیش از هر چیز نیازمند آن اســت که تمامی ســازمان های 

دولتی برای ارائه خدمات خود، داده ها را در دسترس متقاضیان قرار دهند و با استفاده از فناوری اطلاعات، زمینه 
تسهیل درکسب وکار و ارائه هر چه سریع تر خدمات را فراهم کنند.

وی افزود: در این میان، یکپارچه سازی اطلاعات و خدمات یک نیاز بسیار جدی است که گامی اساسی در تحقق 
دولت الکترونیکی به شمار می رود. اما تحقق این امر در گرو ایجاد بستری مناسب برای تبادل و به اشتراک گذاری 

داده ها، اطلاعات و خدمات است.
مدیرکل پایش و نظارت بر پیاده سازی دولت الکترونیکی خاطرنشان کرد: برای دستیابی به هدف یکپارچه سازی 
اطلاعات و خدمات، مرکز ملی تبادل اطلاعات کشــور تأسیس شد. این مرکز ضمن به عهده گرفتن کلیه وظایف 
مربوط به یکپارچه ســازی خدمات الکترونیکی، با ایجاد دو پــروژه ملی باعنوان طراحی و اجرای گذرگاه خدمات 
دولت GSB )جهت تبادل خدمات الکترونیکی بین دســتگاهی در بســتر اختصاصی شبکه ملی اطلاعات( وگذرگاه 
عمومی خدمات دولت PGSB )جهت ارائه خدمات ســازمان هایدولتی و بخش های خصوصی به یکدیگر در بســتر 

اینترنت( کار خود را پیش می برد.
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 برای مناطق سردسیری لرستان با کمبود بذر مواجه هستیم
مکان یابی احداث کارگاه فرآوری و بسته بندی گیاهان دارویی در سلسله

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان از مکان یابی 
احداث کارگاه فرآوری و بسته بندی گیاهان دارویی در شهرستان سلسله خبر داد.

صید احمد مرادی، نهم آبان ماه در بازدید از محل اجرای طرح فرآوری و بسته بندی 
انواع گیاهان دارویی در روســتای کهریز شهرستان سلسله، اظهار کرد: این پروژه 
با حمایت ســازمان جهاد کشاورزی و صندوق کارآفرینی امید با مشارکت بخش 
خصوصی و با مدیریت یکی از جوانان کارآفرین منطقه در زمینی به مساحت 5۰۰۰ 
متر مربع و ۱2۰۰ مترسطح زیربنا برای احداث سالن تولید اختصاص خواهد یافت 

و با بهره برداری از آن زمینه اشتغال بیش از ۱۰ نفر فراهم می شود.
وی خاطرنشــان کرد: توسعه کارگاه های فرآوری گیاهان دارویی مکمل کشت 
این محصولات ارگانیک و پر ارزش هســتند و از اولویت های مهم ســازمان جهاد 
کشاورزی است و در همین راســتا اقدامات مناسبی در شهرستان های خرم آباد، 

الیگودرز و سلسله درحال پیگری است.
مرادی هدف از اجرای این طرح را تکمیل زنجیره های تولید، کاهش ضایعات، 
بسته بندی، اشتغال، بازاریابی، توسعه صادرات، درآمدافزایی و برندسازی محصولات 

تولیدی برای شناخت در سطح ملی و ... عنوان کرد.

 آیا ویروس کرونا از طریق مواد غذایی منتقل می شود؟
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی گیلان گفت: تاکنون شواهدی در مورد 

انتقال ویروس کرونا از طریق مواد غذایی دیده نشده است.
دکتر فیروز سرودی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه اگرچه تاکنون شواهدی 
در مورد انتقال ویروس کرونا از طریق مواد غذایی دیده نشده است، اظهار کرد: اما 
از زمان شیوع کرونا در کشور الزامات مورد نیاز به  منظور پیشگیری از شیوع این 
بیماری بین کارکنان واحدهای مختلف تولیدکننده مواد غذایی، آشامیدنی و میزان 

تاثیرگذاری آن بر سلامت محصولات مورد بررسی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: از اســفند ماه سال 9۸ مقررات و پروتکل های اجرایی وضع  شده 
توسط سازمان خواروبار و کشاورزی )فائو( و سازمان بهداشت جهانی ابلاغ شده است 
که در این راستا، اداره کل فراورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو نیز 
پروتکل الزامات پیشگیری و مدیریت بیماری را تهیه و به منظور اجرا، به واحدهای 
تولیدکننده، مراکز نگهداری )انبارها( و مراکز پخش مرتبط به معاونت های غذا و 

دارو سراسر کشور ابلاغ کرده است.
ســرودی در پایان یادآور شد: رعایت ســختگیرانه و تشدید نظارت بر اجرای 
پروتکل های ابلاغی از سوی سازمان غذا و دارو در واحدهای تولیدی صنایع غذایی 
به جد توسط کارشناسان نظارت بر مواد غذایی و بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 

گیلان دنبال می شود.

 برداشت 4۰۰ تن چغندر قند از اراضی پلدشت
مدیر جهاد کشاورزی پلدشــت گفت: تاکنون بیش از 4۰۰ هزار تن محصول 

چغندر قند برداشت و تحویل کارخانه ها شده است.
پیشه ور با تاکید براینکه محصول کشاورزی چغندر قند نسبت به سایر محصولات 
درآمد ســه یا چهار برابری را نصیب کشــاورزان می کند، افزود: آذربایجان غربی 
مهمترین استان تولید کننده چغندرقند کشور است به نحوی که بیش از ۳۰ درصد 
قند کشور در این استان تولید می شود که در این بین پلدشت نیز توانسته جای 

پای خود را در این عرصه حفظ کند.
وی در ادامه افزود: کشــت این محصول در سال جاری بیش از ۳4 هزار هکتار 
بود که تاکنون بیش از 4۰۰ هزار تن محصول برداشت شده و تحویل کارخانه ها 
شــده است.پیشه ور همچنین با اشاره به اینکه عیار چغند قند در پلدشت ۱۷ و 
نیم درصد اســت، افزود: این عیار نسبت به میانگین کشوری که ۱4 است، بسیار 
مناسب است.به گفته وی نیاز آبی مزارع چغندر قند نسبت به سایر محصولات در 
شهرستان پلدشت 5۰ درصد کمتر است که ارزش ریالی این محصول  بیش از 2۷۰ 
میلیارد تومان بوده که 22۰ میلیارد تومان در وصف کشاورزان کارسازی شده است.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان همچنین گفت: کاشت، داشت و برداشت این 
محصول در استان تمام مکانیزه است و از کشاورزان در این بخش با تسهیلات کم 

بهره حمایت می شود.

 احداث ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای در خوزستان
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان از احداث ۱۱ مجتمع و شهرک 

گلخانه ای در استان خبر داد.
محمد حسنی نسب ، اظهار کرد: روند رو به رشد جمعیت، کمبود منابع طبیعی 
و تغییر شــیوه مصرف باعث شده بخشی از بستر کشت سبزی و صیفی از فضای 
باز به گلخانه تغییر یابد و خوزستان با توجه به شرایط اقلیمی یکی از استان های 
هدف کشور در این زمینه است.وی افزود: امکان تولید محصول خارج از فصل در 
گلخانه های خوزســتان با هزینه و انرژی بسیار پایین، تاثیر مثبتی بر تنظیم بازار 
کشور دارد و باید اهتمام بیشتری در تامین اعتبار و پرداخت تسهیلات به پروژه های 
گلخانه ای داشته باشیم.مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با بیان اینکه 
سطح گلخانه های خوزستان در سال 9۸ حدود ۶9۸ هکتار است، تصریح کرد: سال 
گذشته ۸۷ هزار و 5۰۰ تن محصولات گلخانه ای و قارچ خوراکی و ۱2۸ میلیون 
شاخه گل و گیاهان زینتی در گلخانه های خوزستان تولید شد و امیدواریم امسال 

نیز شاهد رشد محصولات تولیدشده در استان باشیم.
حسنی نســب از احداث ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای در خوزستان خبر داد 
و گفت: کار زیرســاخت این مجتمع ها به اتمام رســیده و منتظر بهره برداری این 
مجتمع ها هستیم. ایجاد این ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای می تواند نقش بسیار 

موثری در افزایش تولیدات گلخانه ای در خوزستان داشته باشد.
وی افزود: امسال توسعه حدود 2۰۰ هکتاری گلخانه های خوزستان در برنامه 

است و تاکنون ۱۶۳ پروانه ساخت برای ۱۱۷ هکتار صادر شده است.

 بهترین شرایط را برای توسعه کشت »طلای سرخ« در کرمانشاه داریم
رئیس پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه رازی کرمانشاه گفت: براساس 
آزمایشات و تحقیقات انجام شده، بهترین شرایط را برای کشت زعفران در استان 

داریم.
دکتر علی بهشتی آل آقا در گفت و گو با ایسنا، زعفران را گیاهی استراتژیک 
خوانــد و اظهارکرد: از حدود یک دهه قبل و با توجه به روند تغییرات اقلیمی که 
شاهد آن بودیم، تلاش هایی برای تغییر الگوی کشت در کرمانشاه انجام گرفت.وی 
تصریح کرد: یکی از کشت هایی که برای استان در نظر گرفته شد و آن را سازگار با 
تغییر اقلیم استان می دانستند، کشت زعفران بود. برای همین از اواخر دهه هشتاد 
بود که تحقیقات وسیعی در حوزه کشت زعفران در استان شروع شد.رئیس پردیس 
کشاورزی دانشگاه رازی کرمانشاه اضافه کرد: نتایج تحقیقات حاکی از آن بود که 
کشت زعفران باتوجه به شرایط اقلیمی استان، کشت مناسبی است که علاوه بر 

نیاز کمی که به آب دارد، در زمین های دیم هم قابل کشت است.
وی تصریح کرد: براین اساس، کشت این محصول در استان آغاز شد و از آنجایی 

که به صرفه بود، کشاورزان هم استقبال خوبی از آن کردند.
بهشــتی آل آقا بااشــاره به تحقیقات انجام گرفته در پردیس کشاورزی روی 
زعفران کرمانشــاه، اعلام کرد: نتایج این تحقیقات نشــان می دهد زعفرانی که 
در کرمانشــاه کشــت می شود، هم از نظر رنگدانه ها، هم عطر و هم به لحاظ مزه 
 از زعفران قائنات مشــهد مرغوب تر و با کیفیت تر اســت. البته در نظر داشتیم 
یکســری آزمایشــات و تحقیقات دیگر در این رابطه انجام دهیم که به اعتبارات 

زیادی نیاز دارد.

الهام صالح 

ساخت ۹ تصفیه خانه فاضلاب در تهران کلید می خورد
مدیرعامل آبفای استان تهران از ساخت 9 
تصفیه خانه فاضلاب از سال آینده در شهرهای 

استان تهران خبر داد.
به گزارش وزارت نیرو، محمدرضا بختیاری، 
مدیرعامل آبفای اســتان تهران در نشست 
تبیین وضعیت پیشرفت فیزیکی تأسیسات 
فاضلاب اســتان تهران گفت: از سال آینده 
عملیات ســاخت ۱۱ فاز از 9 تصفیه خانه و 
شبکه فاضلاب در شــهرهای استان تهران 
آغاز می شــود. شــهرهایی که قرار است در 
آن ها تصفیه خانه فاضلاب ساخته شود شامل 
قرچک، ورامین، پاکدشــت، شــهر قدس، 
رودهن، بهارســتان، رودبار قصران، دماوند و 

فیروزکوه است.
وی اعتبــار مــورد نیاز بــرای این طرح 
را ۶,2۰۰ میلیــارد تومــان عنــوان و اظهار 
کرد: به دلیل کســری منابــع مالی موجود، 
کاهش شــدید اعتبــارات عمرانی و افزایش 
تورم ســالیانه این طرح هــا باید به زودی به 
بهره برداری برســد. هزینه ساخت فاز ۷ و ۸ 

تصفیه خانه فاضلاب تهران در سال گذشته 
۳5۰ میلیارد تومان برآورد شده بود که این 

میزان امسال به ۷5۰ میلیارد تومان رسیده 
است. اگر می خواهیم آینده خوبی برای استان 

تهران متصور شویم ضروری است در تهران 
 چاه های مجاز کشاورزی بسته و آب مورد نیاز 

کشاورزی از طریق پساب تأمین شود.

شهرهای  فاضلاب  عقب ماندگی   
استان تهران از میانگین کشوری

مدیرعامل آبفای اســتان تهــران گفت: 
میانگین شبکه فاضلاب در کشور 4۸ درصد 
است، در حالی که در شهرهای استان تهران با 
4.5 میلیون نفر جمعیت، این میزان ۱2 درصد 
است. برعکس شهرهای استان تهران، در شهر 
تهران پیشرفت طرح فاضلاب بسیار خوب بوده 
و از 9۰۰۰ کیلومتر شــبکه فاضلاب که باید 
در شــهر تهران ساخته شود ۶۷۰۰ کیلومتر 

ساخته شده است.
این مقام مسئول یکی از دلایل پیشرفت 
طرح فاضلاب در شــهر تهــران را همراهی 
شورای شــهر و مردم عنوان کرد. برای افق 
طرح در ســال ۱42۰ در شــهرهای استان 
تهــران 44 فاز تصفیه خانــه فاضلاب با 9۳ 
کیلومتــر خط انتقال، حــدود 4 هزار و 22 
کیلومتر شبکه فاضلاب و ۷۳5 هزار انشعاب 
 با ۱۱ هــزار میلیارد تومان اعتبــار در نظر

 گرفته شده است.

تست برق مراکز حساس تهران مثبت شد

 بزرگترین طرح پتروپالایشی کشور معطل جلسه صندوق توسعه ملی

۱۷ سال است خاموشی سراسری نداشته ایم
مدیرعامل توانیر گفت: شبکه برق کشور توانسته به 
همکاری سازمان پدافند غیرعامل و همراهی متخصصان 
برق اطمیــان و پایداری بالایی در تامین به موقع برق 
ایجاد کند. پایداری ایجاد شده به گونه ای بوده که در 
۱۷ ســال گذشته هیچ مشکل سراسری در تامین برق 

به وجود نیامده است.
محمدحسن متولی زاده در نهمین رزمایش سراسری 
تســت آماده بکاری مولدهای اضطراری برق در مرکز 
پایش صنعت بــرق با حضور رییس ســازمان پدافند 
غیرعامل کشور افزود: برخی دستگاه ها و مراکزی که 
نیــاز مبرم به برق دارند، هنوز نســبت به تامین مولد 
اضطــراری اقدام نکرده اند که باید هرچه ســریعتر در 

این باره اقدام کنند.
وی بیان اینکه هنوز برخی مراکز حساس و حیاتی 
برای تامین مولــد اضطراری اقدامی نکرده اند، به این 
دســتگاه ها توصیه کرد: همه دســتگاه هایی که نیاز 
ضروری به برق پایدار دارند، باید نسبت به تامین مولد 
اقدام کنند، گفت: شــبکه برق جزو شبکه هایی است 
که به طــور معمول مورد انواع تهدیدها قرار می گیرد 
و بنابراین لازم اســت در این زمینه دقت بیشــتری به 

خرج داد.
وی به اقدام های انجام شــده در این زمینه اشــاره 

کرد و یکی از آنها را استفاده از فیبرنوری خود صنعت 
برق برای برقراری ارتباطــات عنوان کرد و گفت: این 
شبکه به دلیل پایداری بالا برای برقراری ارتباط مورد 

استفاده قرار می گیرد.

طبق اعــلام توانیــر، متولی زاده توجــه به وجود 
واحدهــای پراکنده تولید بــرق و مولدهای اضطراری 
تامین برق در ســازمان ها و مراکز حســاس از جمله 
بیمارســتان ها را ضروری خواند و خاطرنشــان کرد: 

فعالیت های خوبی در این ســال هــای اخیر صورت 
گرفته است.

مدیرعامل توانیر توضیح داد: سازمان های زیادی این 
مولدها را تامین و آماده به کار کرده اند که در شرایط 
خــاص می توان از وجود آنها اســتفاده کرد، همچنان 

که در اوج مصرف تابستان امسال این امر انجام شد.
وی با بیان اینکه هنوز برخی مراکز حساس و حیاتی 
برای تامیــن مولد اضطراری اقدامی نکرده اند، توصیه 
کرد: همه دستگاه هایی که نیاز ضروری به برق پایدار 

دارند، باید نسبت به تامین مولد اقدام کنند.
متولی زاده گفت: برخی مواقع امکان دارد نتوان به 
دلایل مشــکلات طبیعی برق مورد نیاز را تامین کرد 
بنابراین داشــتن مولد برای همه دســتگاه ها و مراکز 

حساس ضروری است.
مدیرعامل توانیر از آمادگی این شرکت برای کمک به 
دستگاه هایی که مولد دارند اما نیاز به تعمیر و نگهداری 
دارند خبر داد و افزود: همکاران توانیر آمادگی دارند در 
این زمینه به دستگاه ها کمک رسانی کنند تا مولدهای 

آنان آماده بکار شوند.
وی اضافه کرد: هرچه واحدهای مصرف کننده برق 
آماده تر باشند، بهتر می توانند در شرایط اضطراری و 

بحرانی برق خود را تامین کنند.

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران از برگزاری نهمین 
رزمایــش کنترل آماده بــه کار مولدهای برق اضطراری خبر داد و گفت: 
خوشبختانه پس از قطع برق مراکز مورد نظر مولدهای برق اضطراری وارد 
مدار و پس از یک ســاعت نیز از مدار خارج و مراکز مذکور به برق شــهر 
متصل شدند.حاجی رضا تیموری در نهمین رزمایش کنترل آماده به کار 
مولدهای برق اضطراری هدف از  برگزاری این رزمایش را ایجاد آمادگی 
لازم در مراکز حیاتی، حســاس و  مهم در شهرستان های تحت پوشش 
به منظور مقابله با بحران های احتمالی در شــرایطی همچون مخاطرات 
طبیعی و حملات دشمن دانست و اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی به 
عمل آمده در نهمین رزمایش سراسری کنترل آماده بکاری مولدهای برق 
اضطراری، مقرر شد برق پنج مرکز در شهرهای استان تهران قطع شود تا 
آمادگی این مراکز برای مقابله با شــرایط بحرانی مورد سنجش و ارزیابی 
قرار گیرد.وی افزود: پس از آغاز رزمایش با رمز یا رسول الله از سوی ستاد 

فرماندهی در شرکت توانیر، برق چهار مرکز از پنج مرکز مورد نظر قطع 
شد و یک مرکز هم به سبب آنکه ژنراتور موجود در محل پاسخگویی بار 

مصرفی نبود، عملیات قطع برق در آن انجام نشد.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران با اشاره به استقرار 
اکیپ های عملیاتی در محل های مورد نظر به منظور ارزیابی زمان ورود 
و خروج مولدهای اضطراری، تصریح کرد: خوشــبختانه پس از قطع برق 
مراکز مورد نظر مولدهای برق اضطراری وارد مدار و پس از یک ســاعت 

نیز از مدار خارج و مراکز مذکور به برق شهر متصل شدند.
به گفته تیموری انرژی برق بخش مهمی از چرخه اقتصاد کشور به شمار 
می رود و آرامش و امنیت جامعه در گروی وجود آن است؛ بنابراین تمام 
تلاش همکارانم در این شرکت تامین برق پایدار و مطمئن برای مشترکان 
اســت تا بتوانند آســایش و آرامش را برای جامعه فراهم کنند. لیکن به 
منظور رویارویی با شرایط بحرانی به مشترکانی که دارای حساسیت های 

خاص هســتند توصیه می شود نسبت به تامین مولدهای برق اضطراری 
اقدام کنند.وی  با تاکید بر ضرورت توجه به پدافند غیر عامل گفت: توجه 
به اســتفاده از انرژی پاک، افزایش تاب آوری شــبکه های برق، توجه به 
احداث زیر ســاخت های اســتان، آموزش پدافند غیر عامل به همکاران، 
افزایش آمادگی در برابر ســوانح، دفاع از امنیت شهروندان، مقاوم سازی 
زیر ســاخت های شبکه برق، توجه به اهمیت جایگاه انرژی الکتریکی در 
هنگام مقابله با بحران و احیای شبکه برق رسانی، کاهش آسیب پذیری 
و بهینه سازی تاسیسات شبکه های برق، مهمترین دستاوردهای اجرای 

مانور پدافند غیر عامل هستند.
در تقویم رسمی کشور از 5 تا ۱2 آبان ماه به عنوان هفته پدافند غیر 
عامل نامگذاری شده و شعار ششمین روز از این هفته که در آن رزمایش 
کنترل آماده بکاری مولدهای برق اضطراری برگزار شــد، پدافند شهری، 

زیر ساخت های ایمن و شهرهای امن است.

به گفته مسئولان وزارت نفت، شروع تامین مالی شرکت های متقاضی 
ساخت پتروپالایشگاه معطل تشکیل جلسه هیات امنای صندوق توسعه 

ملی به ریاست رئیس جمهور است.
امروزه صنایع پالایشــی در دنیا به ســمت پروژه های ادغام پالایشگاه 
و پتروشــیمی یا همان پتروپالایشــگاه پیش رفته اند. کشورهای مختلف 
اعــم از وارد کننده و صادرکننده نفت، با ســرمایه گذاری های بزرگ در 
پروژه های پتروپالایشــگاهی به دنبال تســخیر بازارهای جهانی و ایجاد 
تنوع در ســبد محصولات نفتی و پتروشــیمیایی خود هستند. به عنوان 
مثال در آسیا کشــورهایی مثل عربستان، چین، امارات و کویت رویکرد 
پتروپالایشگاه ســازی را در پیش گرفته اند و سرمایه گذاری های کلانی را 

در این حوزه انجام داده اند.
به عقیده کارشناســان با توجه به شرایط کشور ایران، افزایش ظرفیت 
پتروپالایشی مزایای بسیار مهمی برای کشور دارد از جمله موجب کاهش 
خام فروشی و بی اثر کردن تحریم های نفتی، رونق صنایع مرتبط پالایشی، 
هدایت نقدینگی و ورود به بازار پرســود فراورده های پتروپالایشی است. 
از جمله موانع اصلی توسعه ظرفیت پالایشی در ایران ضعف تسهیل گری 
و تنظیم گــری وزارت نفت در این حوزه و همچنین مســئله تأمین مالی 
بوده است. طرح های پالایشی مختلفی طی دو دهه گذشته با هدف تأمین 
مالی از فاینانس های خارجی در کشــور کلنگ زنی شــدند که همه آن ها 
با شکســت همراه بودند. از این رو به همت برخی کارشناسان این حوزه و 
کمیســیون انرژی مجلس گذشته طرحی برای حمایت از توسعه ظرفیت 

پتروپالایشی در کشور تهیه شد.
تنفس خوراک؛ تمهید مجلس برای حمایت از ساخت پتروپالایشگاه ها

از جمله طرح های مهم و راهبردی که در مجلس دهم تصویب شد قانون 
»توســعه صنایع پایین دستی نفت و میعانات گازی با استفاده از سرمایه 
گذاری مردمی« بود. در این طرح از »تنفس خوراک« برای ســهامدارانی 
که در احداث پتروپالایشــگاه ها ســرمایه گذاری می کنند نام برده شده 
است و در واقع به دولت برای این کار اجازه قانونی می دهد. تنفس خوراک 
موجب می شود پروژه تأسیس شده بلافاصله پس از بهره برداری، خوراک 
رایگان دریافت کند تا آنجایی که مجموع هزینه ســرمایه پروژه بازگشت 
داده شــود. سپس این مبلغ به صورت یک وام ۸ ساله به صندوق توسعه 
ملی برگردانده می شود. به گفته کارشناسان تنفس خوراک نقش مهمی 

در بالابردن حاشیه سود و جذابیت پروژه دارد.
از دیگر مزایای مهم قانون اجازه صادرات فراورده های پتروپالایشی به 
شرکت هایی حائز شرایط قانون، اســتفاده از ابزارهای بازار سرمایه برای 
تأمین مالی و همچنین موظف شدن وزارت نفت برای تأمین پایدار خوراک 

پتروپالایشگاه حداقل به مدت 2۰ سال است.

 مرحله اجرا معطل جلسه صندوق توسعه ملی
پس از تصویب آئین نامه این قانون توســط هیئت وزیران، دی ماه سال 
گذشــته وزارت نفت مکلف به اعلان فراخوانِ جذب سرمایه گذار احداث 
پتروپالایشــگاه ها شــد. جذابیت های احداث پتروپالایشگاه موجب شد 
شرکت های ریز و درشت زیادی در حوزه نفت و گاز که عدد آن ها به ۸۰۰ 
مورد می رسید، درخواست اولیه خود برای ساخت انواع پتروپالایشگاه را به 
وزارت نفت ارسال کنند. در نهایت پس از چند مرحله غربالگری شرکت ها 
از لحاظ توانمندی مالــی و مطالعات فنی و اقتصادی، اواخر تیرماه وزیر 
نفت اعلام کرد شــرکت هایی که برای ساخت پتروپالایشگاه اقدام کرده 
بودند از لحاظ مالی مورد بررســی قرار داده شدند و طرح هایی با مجموع 
ظرفیت ۱.5 میلیون بشکه تأیید صلاحیت شدند. همچنین ادامه اجرای 
قانون ساخت پتروپالایشگاه ها را منتظر اعلام سهمیه تنفس خوراک در 

سال های پیش رو توسط صندوق توسه ملی می داند.
بنابــر گزارش ها این ۱.5 میلیون بشــکه در قالب ۸ طرح نفت خام و 

میعانات گازی در مناطق ساحلی جنوب ایران، در مناطقی از جمله جاسک، 
لاوان و ســیراف قرار است احداث شود که در صورت اجرا گام بزرگی به 
ســمت افزایش ظرفیت پتروپالایشی کشــور و پایان دوران خام فروشی 
خواهدبود.درحــال حاضر کار مجوزدهی به طرح های پتروپالایشــگاهی 
مذکور و آغاز عملیات اجرایی آنها آغاز نشده است اما وزارت نفت با ارسال 
نامه ای به شــرکت های برگزیده به آنها اعلام کرده است که مدارک مورد 
نیاز را آماده کرده و منتظر تشــکیل جلسه هیأت امنای صندوق توسعه 
ملی باشــند. با این  حال با گذشــت بیش از 9۰ روز از تأیید شرکت های 
حائز شرایط، شــروع به کار رسمی این شرکت ها همچنان معطل جلسه 

صندوق توسعه ملی به ریاست رئیس جمهوری است.
بــا وجود اینکه اینکه اواخر تیرماه طرح هــای برگزیده تعیین تکلیف 
شده و آماده شروع به کار بودند جلسه هیئت امنای صندوق توسعه ملی 
با تأخیر زیاد در اوایل مهرماه برگزار شــد ولی در این جلسه نیز موضوع 
ســهم سالانه تنفس خوراک به پتروپالایشــگاه ها تعیین تکلیف نشد. به 
گفته مالک شریعتی سخنگوی کمیسیون انرژی، در جلسه صندوق توسعه 
ملی که به تازگی تشــکیل شد، زنگنه درباره ضرورت تعیین سهم سالانه 
تنفس خوراک نکات خود را بیان کرده و جدول پیشــنهادی وزارت نفت 
در ایــن باره را ارائه کردند، اما روحانی و نوبخت همکاری لازم با موضوع 
را نداشــتند و مجوز تنفس خوراک باز هم تعیین تکلیف نشــد تا اجرای 

این قانون همچنان در هاله ای از ابهام قرار بگیرد.

 آیا فرصت سوزی صندوق توسعه ملی پایان می یابد؟
اجرای این طرح بزرگ پالایشــی/ پتروپالایشــی در کشــور فرصت 
بی نظیری برای بی اثر سازی تحریم های نفتی، رونق صنایع داخلی مرتبط 
و افزایش ارزآوری در اختیار کشور قرار می دهد. همچنین بررسی ها نشان 
می دهد که حضور شرکت های پتروپالایشگاهی در بورس به عمق بخشی 
بازار ســرمایه کمک می کند. بر این اساس انتظار می رود مجموعه دولت 
با اجرای قانون و تســهیل گری به اجرای این قانون کمک کنند و هرچه 
ســریع تر با تشکیل جلسه صندوق توسعه ملی نســبت به تعیین مجوز 
تنفس خوراک طرح ها اقدام نماید در غیر این صورت لازم است تا مجلس 
شــورای اســلامی از جایگاه نظارتی خود به موضوع ورود کرده و اجرای 

کامل قانون را پیگیری کند.
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ساخت ۹ تصفیه خانه فاضلاب در تهران کلید می خورد
مدیرعامل آبفای استان تهران از ساخت 9 
تصفیه خانه فاضلاب از سال آینده در شهرهای 

استان تهران خبر داد.
به گزارش وزارت نیرو، محمدرضا بختیاری، 
مدیرعامل آبفای اســتان تهران در نشست 
تبیین وضعیت پیشرفت فیزیکی تأسیسات 
فاضلاب اســتان تهران گفت: از سال آینده 
عملیات ســاخت ۱۱ فاز از 9 تصفیه خانه و 
شبکه فاضلاب در شــهرهای استان تهران 
آغاز می شــود. شــهرهایی که قرار است در 
آن ها تصفیه خانه فاضلاب ساخته شود شامل 
قرچک، ورامین، پاکدشــت، شــهر قدس، 
رودهن، بهارســتان، رودبار قصران، دماوند و 

فیروزکوه است.
وی اعتبــار مــورد نیاز بــرای این طرح 
را ۶,2۰۰ میلیــارد تومــان عنــوان و اظهار 
کرد: به دلیل کســری منابــع مالی موجود، 
کاهش شــدید اعتبــارات عمرانی و افزایش 
تورم ســالیانه این طرح هــا باید به زودی به 
بهره برداری برســد. هزینه ساخت فاز ۷ و ۸ 

تصفیه خانه فاضلاب تهران در سال گذشته 
۳5۰ میلیارد تومان برآورد شده بود که این 

میزان امسال به ۷5۰ میلیارد تومان رسیده 
است. اگر می خواهیم آینده خوبی برای استان 

تهران متصور شویم ضروری است در تهران 
 چاه های مجاز کشاورزی بسته و آب مورد نیاز 

کشاورزی از طریق پساب تأمین شود.

شهرهای  فاضلاب  عقب ماندگی   
استان تهران از میانگین کشوری

مدیرعامل آبفای اســتان تهــران گفت: 
میانگین شبکه فاضلاب در کشور 4۸ درصد 
است، در حالی که در شهرهای استان تهران با 
4.5 میلیون نفر جمعیت، این میزان ۱2 درصد 
است. برعکس شهرهای استان تهران، در شهر 
تهران پیشرفت طرح فاضلاب بسیار خوب بوده 
و از 9۰۰۰ کیلومتر شــبکه فاضلاب که باید 
در شــهر تهران ساخته شود ۶۷۰۰ کیلومتر 

ساخته شده است.
این مقام مسئول یکی از دلایل پیشرفت 
طرح فاضلاب در شــهر تهــران را همراهی 
شورای شــهر و مردم عنوان کرد. برای افق 
طرح در ســال ۱42۰ در شــهرهای استان 
تهــران 44 فاز تصفیه خانــه فاضلاب با 9۳ 
کیلومتــر خط انتقال، حــدود 4 هزار و 22 
کیلومتر شبکه فاضلاب و ۷۳5 هزار انشعاب 
 با ۱۱ هــزار میلیارد تومان اعتبــار در نظر

 گرفته شده است.

تست برق مراکز حساس تهران مثبت شد

 بزرگترین طرح پتروپالایشی کشور معطل جلسه صندوق توسعه ملی

۱۷ سال است خاموشی سراسری نداشته ایم
مدیرعامل توانیر گفت: شبکه برق کشور توانسته به 
همکاری سازمان پدافند غیرعامل و همراهی متخصصان 
برق اطمیــان و پایداری بالایی در تامین به موقع برق 
ایجاد کند. پایداری ایجاد شده به گونه ای بوده که در 
۱۷ ســال گذشته هیچ مشکل سراسری در تامین برق 

به وجود نیامده است.
محمدحسن متولی زاده در نهمین رزمایش سراسری 
تســت آماده بکاری مولدهای اضطراری برق در مرکز 
پایش صنعت بــرق با حضور رییس ســازمان پدافند 
غیرعامل کشور افزود: برخی دستگاه ها و مراکزی که 
نیــاز مبرم به برق دارند، هنوز نســبت به تامین مولد 
اضطــراری اقدام نکرده اند که باید هرچه ســریعتر در 

این باره اقدام کنند.
وی بیان اینکه هنوز برخی مراکز حساس و حیاتی 
برای تامین مولــد اضطراری اقدامی نکرده اند، به این 
دســتگاه ها توصیه کرد: همه دســتگاه هایی که نیاز 
ضروری به برق پایدار دارند، باید نسبت به تامین مولد 
اقدام کنند، گفت: شــبکه برق جزو شبکه هایی است 
که به طــور معمول مورد انواع تهدیدها قرار می گیرد 
و بنابراین لازم اســت در این زمینه دقت بیشــتری به 

خرج داد.
وی به اقدام های انجام شــده در این زمینه اشــاره 

کرد و یکی از آنها را استفاده از فیبرنوری خود صنعت 
برق برای برقراری ارتباطــات عنوان کرد و گفت: این 
شبکه به دلیل پایداری بالا برای برقراری ارتباط مورد 

استفاده قرار می گیرد.

طبق اعــلام توانیــر، متولی زاده توجــه به وجود 
واحدهــای پراکنده تولید بــرق و مولدهای اضطراری 
تامین برق در ســازمان ها و مراکز حســاس از جمله 
بیمارســتان ها را ضروری خواند و خاطرنشــان کرد: 

فعالیت های خوبی در این ســال هــای اخیر صورت 
گرفته است.

مدیرعامل توانیر توضیح داد: سازمان های زیادی این 
مولدها را تامین و آماده به کار کرده اند که در شرایط 
خــاص می توان از وجود آنها اســتفاده کرد، همچنان 

که در اوج مصرف تابستان امسال این امر انجام شد.
وی با بیان اینکه هنوز برخی مراکز حساس و حیاتی 
برای تامیــن مولد اضطراری اقدامی نکرده اند، توصیه 
کرد: همه دستگاه هایی که نیاز ضروری به برق پایدار 

دارند، باید نسبت به تامین مولد اقدام کنند.
متولی زاده گفت: برخی مواقع امکان دارد نتوان به 
دلایل مشــکلات طبیعی برق مورد نیاز را تامین کرد 
بنابراین داشــتن مولد برای همه دســتگاه ها و مراکز 

حساس ضروری است.
مدیرعامل توانیر از آمادگی این شرکت برای کمک به 
دستگاه هایی که مولد دارند اما نیاز به تعمیر و نگهداری 
دارند خبر داد و افزود: همکاران توانیر آمادگی دارند در 
این زمینه به دستگاه ها کمک رسانی کنند تا مولدهای 

آنان آماده بکار شوند.
وی اضافه کرد: هرچه واحدهای مصرف کننده برق 
آماده تر باشند، بهتر می توانند در شرایط اضطراری و 

بحرانی برق خود را تامین کنند.

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران از برگزاری نهمین 
رزمایــش کنترل آماده بــه کار مولدهای برق اضطراری خبر داد و گفت: 
خوشبختانه پس از قطع برق مراکز مورد نظر مولدهای برق اضطراری وارد 
مدار و پس از یک ســاعت نیز از مدار خارج و مراکز مذکور به برق شــهر 
متصل شدند.حاجی رضا تیموری در نهمین رزمایش کنترل آماده به کار 
مولدهای برق اضطراری هدف از  برگزاری این رزمایش را ایجاد آمادگی 
لازم در مراکز حیاتی، حســاس و  مهم در شهرستان های تحت پوشش 
به منظور مقابله با بحران های احتمالی در شــرایطی همچون مخاطرات 
طبیعی و حملات دشمن دانست و اظهار کرد: با توجه به برنامه ریزی به 
عمل آمده در نهمین رزمایش سراسری کنترل آماده بکاری مولدهای برق 
اضطراری، مقرر شد برق پنج مرکز در شهرهای استان تهران قطع شود تا 
آمادگی این مراکز برای مقابله با شــرایط بحرانی مورد سنجش و ارزیابی 
قرار گیرد.وی افزود: پس از آغاز رزمایش با رمز یا رسول الله از سوی ستاد 

فرماندهی در شرکت توانیر، برق چهار مرکز از پنج مرکز مورد نظر قطع 
شد و یک مرکز هم به سبب آنکه ژنراتور موجود در محل پاسخگویی بار 

مصرفی نبود، عملیات قطع برق در آن انجام نشد.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان تهران با اشاره به استقرار 
اکیپ های عملیاتی در محل های مورد نظر به منظور ارزیابی زمان ورود 
و خروج مولدهای اضطراری، تصریح کرد: خوشــبختانه پس از قطع برق 
مراکز مورد نظر مولدهای برق اضطراری وارد مدار و پس از یک ســاعت 

نیز از مدار خارج و مراکز مذکور به برق شهر متصل شدند.
به گفته تیموری انرژی برق بخش مهمی از چرخه اقتصاد کشور به شمار 
می رود و آرامش و امنیت جامعه در گروی وجود آن است؛ بنابراین تمام 
تلاش همکارانم در این شرکت تامین برق پایدار و مطمئن برای مشترکان 
اســت تا بتوانند آســایش و آرامش را برای جامعه فراهم کنند. لیکن به 
منظور رویارویی با شرایط بحرانی به مشترکانی که دارای حساسیت های 

خاص هســتند توصیه می شود نسبت به تامین مولدهای برق اضطراری 
اقدام کنند.وی  با تاکید بر ضرورت توجه به پدافند غیر عامل گفت: توجه 
به اســتفاده از انرژی پاک، افزایش تاب آوری شــبکه های برق، توجه به 
احداث زیر ســاخت های اســتان، آموزش پدافند غیر عامل به همکاران، 
افزایش آمادگی در برابر ســوانح، دفاع از امنیت شهروندان، مقاوم سازی 
زیر ســاخت های شبکه برق، توجه به اهمیت جایگاه انرژی الکتریکی در 
هنگام مقابله با بحران و احیای شبکه برق رسانی، کاهش آسیب پذیری 
و بهینه سازی تاسیسات شبکه های برق، مهمترین دستاوردهای اجرای 

مانور پدافند غیر عامل هستند.
در تقویم رسمی کشور از 5 تا ۱2 آبان ماه به عنوان هفته پدافند غیر 
عامل نامگذاری شده و شعار ششمین روز از این هفته که در آن رزمایش 
کنترل آماده بکاری مولدهای برق اضطراری برگزار شــد، پدافند شهری، 

زیر ساخت های ایمن و شهرهای امن است.

به گفته مسئولان وزارت نفت، شروع تامین مالی شرکت های متقاضی 
ساخت پتروپالایشگاه معطل تشکیل جلسه هیات امنای صندوق توسعه 

ملی به ریاست رئیس جمهور است.
امروزه صنایع پالایشــی در دنیا به ســمت پروژه های ادغام پالایشگاه 
و پتروشــیمی یا همان پتروپالایشــگاه پیش رفته اند. کشورهای مختلف 
اعــم از وارد کننده و صادرکننده نفت، با ســرمایه گذاری های بزرگ در 
پروژه های پتروپالایشــگاهی به دنبال تســخیر بازارهای جهانی و ایجاد 
تنوع در ســبد محصولات نفتی و پتروشــیمیایی خود هستند. به عنوان 
مثال در آسیا کشــورهایی مثل عربستان، چین، امارات و کویت رویکرد 
پتروپالایشگاه ســازی را در پیش گرفته اند و سرمایه گذاری های کلانی را 

در این حوزه انجام داده اند.
به عقیده کارشناســان با توجه به شرایط کشور ایران، افزایش ظرفیت 
پتروپالایشی مزایای بسیار مهمی برای کشور دارد از جمله موجب کاهش 
خام فروشی و بی اثر کردن تحریم های نفتی، رونق صنایع مرتبط پالایشی، 
هدایت نقدینگی و ورود به بازار پرســود فراورده های پتروپالایشی است. 
از جمله موانع اصلی توسعه ظرفیت پالایشی در ایران ضعف تسهیل گری 
و تنظیم گــری وزارت نفت در این حوزه و همچنین مســئله تأمین مالی 
بوده است. طرح های پالایشی مختلفی طی دو دهه گذشته با هدف تأمین 
مالی از فاینانس های خارجی در کشــور کلنگ زنی شــدند که همه آن ها 
با شکســت همراه بودند. از این رو به همت برخی کارشناسان این حوزه و 
کمیســیون انرژی مجلس گذشته طرحی برای حمایت از توسعه ظرفیت 

پتروپالایشی در کشور تهیه شد.
تنفس خوراک؛ تمهید مجلس برای حمایت از ساخت پتروپالایشگاه ها

از جمله طرح های مهم و راهبردی که در مجلس دهم تصویب شد قانون 
»توســعه صنایع پایین دستی نفت و میعانات گازی با استفاده از سرمایه 
گذاری مردمی« بود. در این طرح از »تنفس خوراک« برای ســهامدارانی 
که در احداث پتروپالایشــگاه ها ســرمایه گذاری می کنند نام برده شده 
است و در واقع به دولت برای این کار اجازه قانونی می دهد. تنفس خوراک 
موجب می شود پروژه تأسیس شده بلافاصله پس از بهره برداری، خوراک 
رایگان دریافت کند تا آنجایی که مجموع هزینه ســرمایه پروژه بازگشت 
داده شــود. سپس این مبلغ به صورت یک وام ۸ ساله به صندوق توسعه 
ملی برگردانده می شود. به گفته کارشناسان تنفس خوراک نقش مهمی 

در بالابردن حاشیه سود و جذابیت پروژه دارد.
از دیگر مزایای مهم قانون اجازه صادرات فراورده های پتروپالایشی به 
شرکت هایی حائز شرایط قانون، اســتفاده از ابزارهای بازار سرمایه برای 
تأمین مالی و همچنین موظف شدن وزارت نفت برای تأمین پایدار خوراک 

پتروپالایشگاه حداقل به مدت 2۰ سال است.

 مرحله اجرا معطل جلسه صندوق توسعه ملی
پس از تصویب آئین نامه این قانون توســط هیئت وزیران، دی ماه سال 
گذشــته وزارت نفت مکلف به اعلان فراخوانِ جذب سرمایه گذار احداث 
پتروپالایشــگاه ها شــد. جذابیت های احداث پتروپالایشگاه موجب شد 
شرکت های ریز و درشت زیادی در حوزه نفت و گاز که عدد آن ها به ۸۰۰ 
مورد می رسید، درخواست اولیه خود برای ساخت انواع پتروپالایشگاه را به 
وزارت نفت ارسال کنند. در نهایت پس از چند مرحله غربالگری شرکت ها 
از لحاظ توانمندی مالــی و مطالعات فنی و اقتصادی، اواخر تیرماه وزیر 
نفت اعلام کرد شــرکت هایی که برای ساخت پتروپالایشگاه اقدام کرده 
بودند از لحاظ مالی مورد بررســی قرار داده شدند و طرح هایی با مجموع 
ظرفیت ۱.5 میلیون بشکه تأیید صلاحیت شدند. همچنین ادامه اجرای 
قانون ساخت پتروپالایشگاه ها را منتظر اعلام سهمیه تنفس خوراک در 

سال های پیش رو توسط صندوق توسه ملی می داند.
بنابــر گزارش ها این ۱.5 میلیون بشــکه در قالب ۸ طرح نفت خام و 

میعانات گازی در مناطق ساحلی جنوب ایران، در مناطقی از جمله جاسک، 
لاوان و ســیراف قرار است احداث شود که در صورت اجرا گام بزرگی به 
ســمت افزایش ظرفیت پتروپالایشی کشــور و پایان دوران خام فروشی 
خواهدبود.درحــال حاضر کار مجوزدهی به طرح های پتروپالایشــگاهی 
مذکور و آغاز عملیات اجرایی آنها آغاز نشده است اما وزارت نفت با ارسال 
نامه ای به شــرکت های برگزیده به آنها اعلام کرده است که مدارک مورد 
نیاز را آماده کرده و منتظر تشــکیل جلسه هیأت امنای صندوق توسعه 
ملی باشــند. با این  حال با گذشــت بیش از 9۰ روز از تأیید شرکت های 
حائز شرایط، شــروع به کار رسمی این شرکت ها همچنان معطل جلسه 

صندوق توسعه ملی به ریاست رئیس جمهوری است.
بــا وجود اینکه اینکه اواخر تیرماه طرح هــای برگزیده تعیین تکلیف 
شده و آماده شروع به کار بودند جلسه هیئت امنای صندوق توسعه ملی 
با تأخیر زیاد در اوایل مهرماه برگزار شــد ولی در این جلسه نیز موضوع 
ســهم سالانه تنفس خوراک به پتروپالایشــگاه ها تعیین تکلیف نشد. به 
گفته مالک شریعتی سخنگوی کمیسیون انرژی، در جلسه صندوق توسعه 
ملی که به تازگی تشــکیل شد، زنگنه درباره ضرورت تعیین سهم سالانه 
تنفس خوراک نکات خود را بیان کرده و جدول پیشــنهادی وزارت نفت 
در ایــن باره را ارائه کردند، اما روحانی و نوبخت همکاری لازم با موضوع 
را نداشــتند و مجوز تنفس خوراک باز هم تعیین تکلیف نشــد تا اجرای 

این قانون همچنان در هاله ای از ابهام قرار بگیرد.

 آیا فرصت سوزی صندوق توسعه ملی پایان می یابد؟
اجرای این طرح بزرگ پالایشــی/ پتروپالایشــی در کشــور فرصت 
بی نظیری برای بی اثر سازی تحریم های نفتی، رونق صنایع داخلی مرتبط 
و افزایش ارزآوری در اختیار کشور قرار می دهد. همچنین بررسی ها نشان 
می دهد که حضور شرکت های پتروپالایشگاهی در بورس به عمق بخشی 
بازار ســرمایه کمک می کند. بر این اساس انتظار می رود مجموعه دولت 
با اجرای قانون و تســهیل گری به اجرای این قانون کمک کنند و هرچه 
ســریع تر با تشکیل جلسه صندوق توسعه ملی نســبت به تعیین مجوز 
تنفس خوراک طرح ها اقدام نماید در غیر این صورت لازم است تا مجلس 
شــورای اســلامی از جایگاه نظارتی خود به موضوع ورود کرده و اجرای 

کامل قانون را پیگیری کند.

  از سیاست های اجرایی پدافند غیر عامل فرهنگی کشور در استان 
گلستان رونمایی شد

عادله کشمیری مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان از سیاست های اجرایی 
پدافند غیرعامل فرهنگی کشور رونمایی کرد.

شربتدار :گلستان-   به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گلستان، عادله کشمیری مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان از سیاست های 
اجرایی پدافند غیر عامل فرهنگی کشور در صبح امروز شنبه ۱۰ آبان ماه در سالن 

اجتماعات آن اداره کل رونمایی کرد.
در آیین رونمایی اســتانی این ســند؛ معاونان و جمعی از مدیران ستادی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اســلامی حضور داشتند.گفتنی است باتوجه به هجمه های 
ضدفرهنگی دشمن اتخاذ سیاست های بازدارنده و تا ب آور همواره مورد دغدغه رهبر 
معظم انقلاب و مسئولان فرهنگی کشور بوده است.به همین منظور سیاست های 
اجرایی پدافند غیرعامل فرهنگی برگرفته از قانون اساسی، سیاسیت های کلی نظام 
در حوزه پدافند غیرعامل ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب، سند راهبردی پدافند 
غیرعامل کشور، قانون و اهداف و همچنین وظایف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

تدوین و ابلاغ شده است.

 یک پست برق 4۰۰ کیلو ولت در اهواز وارد مدار می شود
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه فاز اول پست 4۰۰ به 
۱۳2 کیلو ولت پیروزان اهواز بیش از 9۰ درصد نصب تجهیزات و پیشرفت فیزیکی 
دارد، گفت: در ماه های پیش رو این پست وارد مدار می شود.محمود دشت بزرگ 
بیان کرد: فاز اول پست 4۰۰ کیلو ولت پیروزان اهواز که در حال نهایی شدن است 
۳۱5 مگاولــت آمپر ظرفیت دارد و تعداد خطــوط خروجی آن، 4 مدار خط ۱۳2 

کیلو ولت است.
وی افزود: با وارد مدار شدن پست انتقال پیروزان ظرفیت تامین انرژی کلانشهر 
اهواز افزایش قابل توجهی پیدا خواهد کرد و با کاهش بارگیری از سایر پست های 

مجاور، خاموشی ها نیز کاهش پیدا می کند.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با بیان اینکه برای فاز اول این 
پســت بیش از 5۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری صورت گرفته، تاکید کرد: علی 
رغم هزینه های سرسام آور بهینه سازی و توسعه شبکه برق و تنگناهای اقتصادی 
موجود در کشور، چندین پروژه در استان های تحت نظارت این شرکت )خوزستان 
و کهگیلویه و بویراحمد( فعال است تا در ماه های گرم پیش رو، خللی در امر برق 

رسانی ایجاد نشود.

 آزادی ۱۲ زندانی از زندان لاهیجان 
به گزارش روابط عمومی اداره کل زندانهای استان گیلان ، با همت حجت الاسلام 
والمسلمین سلیمانی امام جمعه و نماینده ولی فقیه شهرستان لاهیجان و اهدای 
مبالغی ، زمینه آزادی ۱2 زندانی به یمن هفته وحدت انجام شــد .حجت الاسلام 
سلیمانی امام جمعه شهرستان لاهیجان ضمن تبریک فرخنده میلاد حضرت ختمی 
مرتبت محمد مصطفی)ص( وهفته وحدت ، عنوان داشت : اهدای این آزادی از سوی 
بنده نیست بلکه موهبتی از سوی خداوند و پیامبر عظیم الشان ) ص ( اسلام است .

ایشان با یادآوری اینکه انسان هر لحظه که اراده نماید می تواند تغییر کرده و 
توبه نماید عنوان داشت : درب های توبه برای هیچ بنده ای بسته نیست و شما 
نیز باید قدر این نعمتی که نصیبتان شده یعنی آزادی را پاس بدارید و دیگر هرگز 

یک اشتباه را دو بار تکرار نکنید .
محمدی اصل مدیر کل زندانهای استان گیلان نیز در جشن آزادی زندانیان ، 
ضمن خرسندی از حضور امام جمعه محترم شهرستان لاهیجان و کمک ایشان 
بــرای آزادی ۱2 نفر از زندانیان این شهرســتان ، اظهار امیدواری کرد تا این عمل 

خداپسندانه بیشتر از پیش ادامه یابد .

 گیلان استان پیشرو در تولیدات گلخانه ای کشور
رئیس سازمان جهاد کشاورزی  گیلان با بیان اینکه در حوزه تولیدات گلخانه ای 
در سطح کشور پیشرو هستیم، اظهار کرد: در تولید گل های گلدانی رتبه ششم، در 
تولید محصول توت فرنگی رتبه هشتم و در تولید گل شاخه بریده رتبه شانزدهم 

متعلق به استان گیلان است.
 الماسی با بیان اینکه با ابلاغ وزیر محترم جهاد کشاورزی سطح توسعه گلخانه 
ها از ۷۱ هکتار به ۸4 هکتار افزایش یافته  اظهار کرد: قریب به ۱2 میلیون انواع گل 
های شاخه بریده، گل های آپارتمانی، گل های گیاهان آپارتمانی، برگ های زینتی، 
گیاهان فصلی و انواع درختچه های زینتی در استان تولید می شود.وی افزود: 92۰ 
تن انواع سبزی و صیفی جات گلخانه ای از جمله خیار،گوجه فرنگی، فلفل، بادمجان 
و 995 تن توت فرنگی  در گیلان تولید می شــود.رئیس سازمان جهاد کشاورزی  
گیلان تحقق جهش تولید را هدف اصلی توســعه گلخانه ها در استان دانست و 
اذعان کرد: افزایش ضریب امنیت ســلامت غذایی، ارتقاء بهره وری و صرفه جویی 
در مصرف آب و افزایش صادرات از اهداف توسعه گلخانه ها در استان گیلان است.

وی در پایان با اشاره به اینکه شرایط اقلیمی در گیلان این اجازه را به کشاورزان می 
دهد تا تولید گل و گیاه زینتی در فضای باز را پرورش دهند بیان کرد: شهرستان های 
صومعه سرا، رشت، لاهیجان، انزلی گلخانه های بیشتری را به خود اختصاص داده اند.

  انجام خدمات بصورت الکترونیکی یک ضرورت محسوب می شود 
برای ارائه خدمت به مردم تعامل بسیار خوبی بین بیمه سلامت و دانشگاه علوم 

پرشکی ومجموعه همکاران در حوزه سلامت وجود دارد.
مراســم  هفته بیمه سلامت با شعار بیمه سلامت پیشگیری ،فرهنگ سازی و 
آموزش ، همایش بیمه سلامت به صورت ویدیو کنفرانسی در مجتمع فرهنگی اداره 
کل برگزار شد.در این همایش ابتدا دکتر جمشید محمدی مدیرکل بیمه سلامت 
اســتان گیلان با ارائه گزارشــی بخشی از عملکرد بیمه سلامت را برشمرد وافزود: 
برای ارائه خدمت به مردم تعامل بسیار خوبی بین بیمه سلامت و دانشگاه علوم 
پرشکی ومجموعه همکاران در حوزه سلامت وجود دارد.مدیرکل بیمه سلامت اضافه 
کرد: درطرح استحقاق سنجی و نسخه نویسی الکترونیکی تعامل بسیار خوبی در 
حوزه سلامت دانشگاه علوم پزشکی ، بیمارستان های دولتی و خصوصی پزشکان 
،وموسسات وجود دارد واین امر موجب شده است که ارایه خدمات به مردم ازروند 
مطلوب برخودار شــود مدیرکل بیمه سلامت استان گیلان انجام کارهای مردم به 
صورت الکترونیکی را بسیار مهم و حائز اهمیت خواند و گفت:انجام کارهای مردم 
به صورت الکترونیکی در سالهای پیش یک مزیت بود ولی امروز انجام این کارها 
بصورت الکترونیکی یک ضرورت محسوب می شود که پیوند ناگسستنی با زندگی 

اقشار مختلف جوامع شهری و روستایی دارد.
در بخش پایانی این همایش از تنی چند از روســای بیمارســتان های دولتی 
وخصوصی منتخب ،پزشــکان نمونه ،دفاتر پیشخوان برتر و بیمه شده نمونه به 

مناسبت هفته بیمه سلامت با اهدای هدایا ولوح تقدیر قدردانی شد.

 واگذاری ۱3 هزار و 9۰۰ فقره انشعاب جدید آب شرب در گیلان 
در شش ماهه نخست سال جاری ۱۳ هزار و 9۰۰ فقره انشعاب جدید آب شرب 

در گیلان واگذار شد.
به گزارش دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب گیلان؛ 
معاون خدمات مشترکین و درآمد این شرکت امروز با اعلام این خبر گفت: از این 
تعداد انشعاب، ۶ هزار و 45۰ فقره مربوط به روستاها و ۷ هزار و 45۰ فقره در حوزه 
شهر بود که رشد ۳,5 درصدی در تعداد واگذاری انشعاب و افزایش ۱۰,4 درصدی در 
تعداد واحدهای بهره مند از انشعابات واگذارشده نسبت به مدت مشابه سال قبل را 
شاهدیم.رضا سبحانی افزود: هم اینک بیش از یک میلیون و ۶۰ هزار واحد با ۸۳۰ 

هزار انشعاب از خدمات شرکت آب و فاضلاب گیلان بهره مندند.
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فدراسیون فوتبال ایران به سمت دموکراسی می رود

تلاش می کنیم به سرخابی ها آسیبی وارد نشود
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان، گفت: به 
واسطه تحریم ها نمی توان پولی از فیفا و AFC گرفت و این مساله کار را سخت 

کرده است، اما تلاش می کنیم آسیبی به استقلال و پرسپولیس وارد نشود.
»مهدی علی نژاد« در خصوص آخرین وضعیت پرداخت بدهی باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس، اظهار داشت: از زحمات سرپرست پرسپولیس و هیات 
مدیره تشکر می کنم. پرداخت بدهی برانکو و دستیارانش که مبلغ قابل توجهی 
بود اقدام مثبتی است، این بدهی میراث گذشتگان بود. در مورد استقلال هم 
با پیگیری هایی که »احمد مددی« سرپرست باشگاه انجام داد و حمایت های 
وزارت ورزش، تامین منابع مالی شد و بدهی به شفر، پاختاکور و جپاروف که 

حدود  2۸ میلیارد می شد پرداخت شد.
وی افــزود: در مورد پنجره نقل و انتقالاتی اســتقلال نیز فکر می کنم، دو 
سه روز آینده باز شود. کارها در دو باشگاه خوب پیش می رود و در فصل نقل 
و انتقلات بازیکنان خوبی جذب شــدند. طبق قانون دو باشگاه پرسپولیس و 

استقلال نمی توانند از بودجه دولتی استفاده کنند و نماینده های مجلس اگر 
می خواهند فراتر از مصاحبه های تلویزیونی و هم اندیشی ها کمکی کنند، تغییر 

  AFC قانون را داشــته باشند. چون به واسطه تحریم ها نمی توان پول از فیفا و
گرفت و همه این مشکلات، کار را سخت کرده است. تمام تلاش ما این است 

که آسیبی به دو باشگاه نرسد.
معاون وزارت ورزش در مورد تعیین مدیرعامل باشگاه استقلال، توضیح داد: 
باید هیات مدیره تصمیم بگیرد و اکنون مددی با تمام اختیارات مدیرعامل در 

حال رفع مسائل باشگاه است.
علی نژاد در مورد صحبت های مهدی رسول پناه که حواشی زیادی به همراه 
داشــت، گفت: او زحمات زیادی کشید و در دوره او پرسولیس به فینال لیگ 

قهرمانان رسید و 9 پرونده اش در فیفا بسته شد.
 البته صحبت ها شایســته نبود و رســول پناه هم به احترام افکار عمومی 
و مردم اســتعفا داد و عذرخواهی کرد. اما نباید در کشــور به گونه ای عمل 
 کنیــم که خدمات یک فــرد، به خاطر یک ضبط صــدای غیرقانونی نادیده 

گرفته شود.

عضو سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال 
معتقد است اصلاحات اخیر در اساسنامه این 
مجموعه چند گام به سمت دموکراسی است.

حسن غفاری درباره اتمام اصلاح اساسنامه 
فدراســیون فوتبال و افزایش تعداد اعضای 
مجمع گفت: هر چه تعداد اعضا بیشتر شود، 
بهتر اســت. آمریکایی ها مثالی دارند که  دو 
فکر بهتر از یک فکر اســت. با افزایش تعداد 
اعضا مجمع امکان اینکه یک گروه انتخابات 
را به نفع خود کند، کمتر می شود. در گذشته 
اینطور بود که وزارت ورزش یا سازمان تربیت 
بدنی ایــن کار را با همراه هیات های فوتبال 
انجام می دادند.این عضو سابق هیات رئیسه 
فدراســیون فوتبال افزایش تعــداد اعضای 
مجمع را یک قدم به سمت دموکراسی در این 
فدراسیون دانست و افزود: احتمالا این تصمیم 
به توصیه فیفا بوده است چرا که ما هیچ وقت 
نمی خواهیم انحصارمان را از دســت بدهیم. 
امیدوارم این تعداد برای دفعات بعد هم افزایش 
پیدا کند و حضور فوتبالی ها بیشــتر شود. 
باید از حضور کارمندان سازمان ها به سمت 
باشگاه های ورزشی برویم. حضور کارمندان 
فلان اداره به نفع فوتبال نیست بلکه افزایش 
حضور باشگاه های فوتبال، فوتسال و و فوتبال 
ساحلی است که به ما کمک می کند. در تمام 
دنیا هم به همین منوال است و ما مدت هاست 

که عقب بودیم.
وی در واکنــش به اینکه برخی معتقدند 
اصلاح اساســنامه و برگــزاری انتخابات هم 
نمی تواند به خروج فوتبال ایران از دوره انفعال 
و رکود کمک کند، خاطرنشان کرد: یک رئیس 
ضعیف حاصل انتخــاب یک مجمع ضعیف 
اســت اما همان رئیس ضعیف هم از هرج  و 
مرج، بلاتکلیفی، نداشتن مسئول، پاسخگو و 
تصمیم گیرنده بهتر است. برگزاری انتخابات 
یک قدم مثبت و رو به جلو است. برای ورود 

به یک دوره بهتر، ترکیب مجمع بسیار مهم 
است. در فیفا و AFC هم از روز اول همه چیز 
خوب نبود. بلکه به مرور به این سمت و سو 

حرکت کردند و وضعیتشان بهتر شد.
غفاری همچنین درباره استقلال کمیته های 
قضایی و مالی فدراسیون فوتبال که از این پس 
توســط مجمع انتخاب خواهد شــد، گفت: 
اســتقلال کمیته های قضایی به دموکراسی 
کمــک خواهد کرد. اگر من به عنوان رئیس 
فدراسیون، روســای کمیته های انضباطی و 

اخلاق را انتخاب و عزل کنم، معلوم اســت 
گوش به فرمان من هســتند. اصلا کســانی 
را می گــذارم که می دانم گــوش به فرمان 
هستند. اوایل فیفا هم اینطور بود اما اوایل هم 
کنفدراسیون ها اینطور بود اما دیدند که این 
اتفاق فسادآور است.نایب رئیس سابق کمیته 
مسابقات AFC درباره فرصت یک ساله فیفا به 
فدراســیون فوتبال برای همکاری با دولت و 
مجلس برای وضع قانونی مبنی بر خصوصی 
و غیر دولتی شدن این فدراسیون گفت: ابتدا 

باید به کســانی که می گویند فیفا و AFC در 
کار محرومیت هســتند باید بگویم که آن ها 
چنین تفکری ندارند و هر چه اعضای آن ها 
بیشتر شود، برایشان بهتر است. آن ها هرگونه 
کمکی می کنند و مشاور می فرستند تا وضعیت 
بهتر شود. آن ها نمی خواهد اعضای خود را از 
دست بدهند. همانطور که می بینید فیفا بعد 
از ایــن همه چالش و کش مکش باز هم یک 
سال وقت داد و اعلام کردند که نمی خواهند 

فوتبال ایران تعطیل شود.
او درباره رفع مشکلات مربوط به ماهیت 
فدراســیون فوتبال در یک سال آینده گفت: 
این موضوع بــه دولت بعــدی ارتباط دارد 
که چقدر با ورزش همراه اســت. مثلا دولت 
آقای خاتمــی خیلی همراه بود. این موضوع 
به نگرش دولت بعدی برمی گردد که آستین 
بالا می زند و پشت فوتبال می ایستد یا مقابله 
می کند. شاید بگویند فوتبال صرفا یک بازی 
و ســرگرمی است در صورتی که فوتبال یک 

صنعت بسیار سودآور است.
غفاری همچنین به ضرورت حل معضل 
حق پخش تلویزیونی اشاره کرد و افزود: ۶۰ 
درصد درآمد تیم ها و فدراسیون ها از طریق 
حق پخش اســت. اگر مشــکل حق پخش 
تلویزیون توسط دولت بعد حل شود، فوتبال 
ما راه خود را پیدا می کند. وقتی پول نباشد 
و بــه ورزش به صورت بازی نگاه کنند، تا ابد 

مشکلات وجود خواهد داشت.

جمشید بیرامی   

استقلال مثل پرسپولیس شد

تیم بسکتبال سه نفره زنان در گزینشی المپیک شرکت می کند

لیگ امسال جذاب خواهد بود

استقلال پس از چند فصل،  توانسته تا جایی که ممکن بوده است،  اسکلت 
تیم خود را حفظ کند.تیم فوتبال استقلال این روزها خود را برای فصل آینده 
رقابت های لیگ برتر آماده می کند. آبی پوشان پایتخت زیر نظر محمود فکری، 
۶ روز فرصت دارند تا خود را به درجه  بالای آمادگی برسانند تا در روز ۱۷ 
آبان مقابل مس رفسنجان صف آرایی کنند. در این مدت اتفاقات زیادی برای 
آبی ها افتاد و باعث شــد این تیم درگیر حواشی مختلفی شود. از تغییرات 
کادر مدیریت گرفته تا تغییراتی که در روز گذشته در کادر پزشکی تیم رخ 
داد.فضای ملتهب استقلال همچنان وجود دارد و هر روز شاهد چالش های 
تازه هســتیم اما یک اتفاق مثبت، باعث شده آبی ها به آینده خود امیدوار 
باشند و آن هم ماندن بازیکنان مهم تیم است. شیخ دیاباته و هرویه میلیچ از 
بازیکنان مهم تیم استقلال بودند که با هماهنگی های انجام شده بالاخره در 
جمع آبی پوشان ماندنی شدند و در فصل آینده برای استقلال بازی می کنند. 
البته باید در نظر گرفت که میلیچ قرارداد خود را با استقلال فسخ کرده بود 
و می توانســت به هر تیم دیگری برود و حتی می توانست به خاطر دیرکرد 

در پرداخت مطالبات خود از باشگاه استقلال شکایت کند که این اتفاق رخ 
نداد و این بازیکن با گرفتن بخشی از طلب خود به استقلال بازگشت.البته 
باید این را هم در نظر گرفت که استقلال دو بازیکن بسیار مهم خود یعنی 
علی کریمی و روزبه چشمی را از دست داد؛ بازیکنانی که حضورشان در تیم 
باعث می شــد استقلال در فصل آینده لیگ برتر، قدرتمندتر از همیشه در 
این مسابقات ظاهر شود. غیر از این دو بازیکن، در لیست خروجی استقلال 
بازیکن قابل توجهی نیست که آبی پوشان جای خالی شان را احساس  کنند. 
البته باید نگرانی هایی در خصوص قرارداد مهدی قایدی داشــت که هنوز 
وضعیت قرارداد این بازیکن با استقلال مشخص نشده است و باید دید در 

آینده چه اتفاقاتی برای این بازیکن رخ می دهد.
استقلال در این فصل بابک مرادی، سید احمد موسوی، متین کریم زاده، 
رشــید مظاهری، محمدحسین مرادمند، مهدی  مهدی پور و محمد نادری 
به جمع خود اضافه کرده اســت. بازیکنانی که اغلب شان کارنامه خوبی در 
تیم های قبلی خود داشــته اند و این بار باید برای استقلالی بازی کنند که 

شرایط متفاوتی دارد و بازیکنان زیادی بوده اند که در استقلال عملکرد بسیار 
بدی داشته اند. همچنین علی دشتی، محسن کریمی، محمد بلبلی، روزبه 
چشمی، عظیم گوک، علی کریمی از بازیکنان خروجی استقلال هستند و 

میلاد زکی پور هم در آستانه جدایی از استقلال قرار دارد.
یکی از مهم ترین دغدغه های اســتقلال در این  چند فصل اخیر، حفظ 
شدن اســکلت بندی تیم است که به نظر می رسد در این فصل توانسته تا 
حد قابل توجهی به آن برســد. نباید فراموش کنیم این مساله برگ برنده 
پرسپولیس، رقیب سنتی آبی پوشان در سال های اخیر بوده است. مشکلات 
مدیریتی و کادر فنی هم در جمع سرخ پوشــان پایتخت هم وجود داشته 
است اما حضور بازیکنانی که سال ها در کنار هم بوده اند، باعث شده تا این 
تیــم بتواند نتایج خوب خود را حفظ کند.با تمام این اتفاقات باید دید چه 
سرنوشــتی در انتظار آبی پوشان پایتخت است. هواداران استقلال با آمدن 
محمود فکری انتظارات قابل توجهی دارند و این مســاله را فکری و کادر 

فنی اش به خوبی می دانند.

نایب رییس زنان فدراسیون بسکتبال از آغاز اردوی 
تیم ملی سه نفره زنان ایران جهت حضور در پیکارهای 
گزینشی المپیک توکیو در اوایل آذر ماه خبر داد و گفت: 

این اردو در پنج مرحله برپا خواهد شد.
»فریده شــجاعی« اظهار داشــت: اردوی تیم ملی 
بسکتبال سه به سه زنان از اوایل آذر با حضور 9 بازیکن 
آغاز می شود.  براساس برنامه سرمربی تیم، ملی پوشان 
در پنج اردو تا زمان اعزام به مسابقات گزینشی المپیک 

در اردیبهشت ماه حضور می یابند.
وی با اشــاره به اینکه در اردوی آخر تنها 4 بازیکن 
باقی می مانند، گفت: هر هفته مسابقات لیگ برتر برگزار 
می شود و ملی پوشان از هر 2 گروه لیگ در اردو حضور 
دارند، نمی توانیم یک روز از مســابقات لیگ را تعطیل 
کنیم. باید در فاصله بین یک هفته اردوها را ســه روزه 
برگــزار کنیم اما آخرین اردو را در فاصله تعطیلی بین 
مرحلــه مقدماتی تا پلی آف لیگ برتــر به مدت ۶ روز 

برگزار خواهیم کرد.  
نایب رییس فدراسیون بسکتبال درخصوص به تعویق 
افتادن لیگ برتر بسکتبال زنان گفت: قرار بود که این 
مسابقات هفته گذشــته برگزار شود اما به دلیل کرونا 
به تعویــق افتاد. به همین دلیل لیــگ از ۱5 آبان آغاز 

خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه تیم ها پیش از حضور در لیگ 
برتر باید تســت کرونا بدهند، افــزود: بازیکنان باید تا 
آمدن نتیجه تســت در قرنطینه باشند. برای برگزاری 
لیگ تمامی پروتکل های بهداشــتی رعایت می شود و 
رقابت ها نیز بدون تماشــاگر خواهد بود. حتی داوران 

هم باید تســت کرونا بدهند. اگر شرایط بیماری کرونا 
شدیدتر نشــود و اتفاق خاصی نیفتد این مسابقات به 

خوبی برگزار خواهد شد.
شجاعی درباره وضعیت تیم های حاضر در لیگ برتر 
این فصل، خاطرنشــان کرد: امسال تیم های خوبی در 
لیگ حضــور دارند و بازیکنان تیم ملی در همه تیم ها 

تقســیم شده اند. در این فصل ۶ تیم در یک سطح قرار 
دارند و نتایج غیرقابل پیش بینی اســت. این امر نشان 
می دهد که شاهد بازی های جذاب و خوبی خواهیم بود.

وی اضافه کرد: امسال حامیان مالی بیشتر از بسکتبال 
زنان حمایت کردند و اگر این پشتیبانی ها ادامه یابد، از 
این پس شاهد برگزاری لیگ با کیفیتی هستیم. هرچند 
که بازی ها به صورت نیمه متمرکز برگزار می شــود اما 

نمی توان گفت که جذابیت بازی ها کاهش می یابد.
نایب رییس فدراســیون بسکتبال ادامه داد: یکی از 
مزایای لیگ برتــر این فصل برگزاری همه دیدارها در 
تهران و دسترسی آسان تیم هاست. در سال های گذشته 
بازی ها به صورت رفت و برگشت بود و نمی توانستم همه 
بازی ها را در یک روز ببینم اما در این فصل با توجه به 
اینکه مسابقات لیگ روزهای پنجشنبه و جمعه برگزار 

می شود می توانم همه بازی ها را ارزیابی کنم.
وی با اشاره به اینکه با توجه به بحران کرونا برگزاری 
متمرکز لیگ شیوه مناسبی بود، گفت: تیم ها از برپایی 
لیگ به صورت نیمه متمرکز راضی هستند و امیدوارم 
در این مدت مشکلی نداشته باشیم و سلامت بازیکنان 
حفظ شــود و بعد از آن هم شــاهد بازی های خوب و 

جذابی باشیم.

ملی پوش فوتبال زنان گفت: امسال بازیکنان خوب در تیم های مختلف 
پخش شــده اند و لیگ بسیار جذابی خواهیم داشت و امیدوارم که هر چه 

سریعتر لیگ آغاز شود.
»سرشین کمانگر« چند فصل برای وچان کردستان در لیگ برتر فوتبال 
زنان ایران بازی کرد اما همزمان با رفتن »زهرا خواجوی« از این تیم، وی 

هم از وچان جدا شد.
کمانگر اظهار داشت: لیگ فوتبال زنان این سال ها پیشرفت خوبی داشته 
است. از سال ۷۷ و ۷۸ که در لیگ بازی می کنم روز به روز شاهد پیشرفت 
سطح بازی های بازیکنان و افزایش کیفیت لیگ بودم. حتی از نظر پوشش 
رسانه ای هم اکنون شرایط بهتری داریم. اگر در برگزاری لیگ وقفه بیفتد 

دوباره به روزهای اول بازمی گردیم.
وی خاطرنشــان کرد: امسال بازیکنان خوب در تیم های مختلف پخش 

شــده اند و لیگ بسیار جذابی خواهیم داشت. به نظرم باز هم شهرداری بم 
به عنوان یک تیم ریشــه دار مدعی قهرمانی است و تنها »زهرا قنبری« را 
از دســت داده که به جای او بازیکنان دیگری جذب کرد.  وچان کردستان 
نیز 4 بازیکن خوب جذب کرده و ذوب آهن »زهرا خواجوی« را دارد و به 

نظرم 5 یا ۶ تیم مدعی قهرمانی را در این فصل داریم.
کمانگر در خصوص شیوه برگزاری لیگ برتر گفت: لیگ قرار است در 2 
گروه برگزار شــود که از هر گروه 2 تیم بالا می آیند و در نهایت امتیاز تیم 
قهرمان و دوم و ســوم را مشــخص می کند. برگزاری گروهی لیگ برتر در 
این شــرایط بهترین شیوه است. زیرا اگر لیگ متمرکز برگزار می شد فشار 
زیادی روی بازیکنان بود و مجبور بودیم هر 2 روز یک بازی داشته باشیم 

و سطح بازیکنان و کیفیت لیگ پایین می آمد.
وی دربــاره وضعیت تیم ملی فوتبال زنان افزود: همانطور که شــما از 

وضعیت تیم ملی خبر دارید ما هم خبر داریم. نمی دانیم سرمربی تیم ملی 
چه فردی است و شرایط آن در آینده چگونه خواهد شد. امیدوارم هر چه 
زودتر اردوهای تیم ملی شروع شود. در کنار آن برگزاری لیگ به بالا رفتن 
سطح بازیکنان و پیشرفت تیم ملی کمک می کند. خیلی از کشورها که تیم 
ملی سطح بالایی دارند لیگ برتر ندارند و اگر هم داشته باشند در حد لیگ 
برتر ما نیســت. اگر به تیم ملی اهمیت دهند ما هم به پیشرفت می رسیم. 
از زمانــی که به یاد دارم وضعیت تیم ملی فوتبال زنان همین بوده و دقیقا 

یک ماه مانده به مسابقات اردو برگزار می کنند.
ملی پوش فوتبال زنان همچنین خاطر نشــان کرد: امسال از تیم وچان 
کردستان جدا شدم. جدایی جزیی از فوتبال است و برایم جدایی از سنندج 
آن هم بعد از 5 ســال ســخت بود.  چند پیشنهاد از تیم های دیگر دارم  و 

باید شرایط را ارزیابی کنم.

  فلیک راضی نیست
سرمربی بایرن مونیخ از عملکرد تیمش باوجود پیروزی برابر کلن راضی نیست.به 
گزارش اسکای اسپورت، بایرن مونیخ در هفته ششم رقابت های بوندسلیگا توانست 

با نتیجه دو بر یک برابر کلن به پیروزی دست پیدا کند.
هانس فلیک باوجود پیروزی تیمش در دیدار برابر کلن از عملکرد شــاگردانش 

راضی به نظر نمی رسد.
ســرمربی بایرن در نشست خبری بعد از بازی گفت: این بهترین بازی ما نبود و 
نتوانســتیم مقتدرانه به پیروزی برسیم اما خوشبختانه سه امتیاز دیگر را به دست 
آوردیم و این مهم ترین چیز است. کسب پیروزی و سه امتیاز خوشحال کننده است.

او ادامه داد: با گلی که دریافت کردیم کار را بر خود سخت کردیم. در دقایق پایانی 
تیم با مشکل مواجه شد و انرژی زیادی از دست دادیم. من از پیروزی راضی هستم 
اما از نمایش تیم راضی نیســتم با این حال بهتر از حریف بودیم و با شایستگی به 

پیروزی دست پیدا کردیم.
بایرن مونیخ با پیروزی که در این دیدار به دست آورد ۱5 امتیازی شد و با تفاضل 

گل بهتر نسبت به بوروسیا دورتموند در صدر جدول رده بندی قرار گرفت.

 یک رکورد تاریخی برای راموس
مدافع اسپانیایی با حضور در دیدار برابر اوئسکا توانست در جمع باشگاه پانصدتایی 
های لالیگا قرار بگیرد.به گزارش آس، ســرخیو راموس یک رکورد تاریخی دیگر به 
نام خود ثبت کرد. مدافع رئال مادرید در پیروزی 4 بر یک تیمش مقابل اوئســکا 
به باشگاه 5۰۰ تایی ها پیوست. تنها ۱۰ بازیکن در تاریخ لالیگا هستند که به این 
رکورد رسیده اند. بازیکن اسپانیایی در توئیترش نوشت: این اتفاق به لطف تیم هایی 
که در قلب من هستند یعنی رئال مادرید و سویا رخ داد. این آمار به اینجا محدود 
نخواهد شد. راموس می تواند به وعده اش عمل کند. تنها دو مدافع آمار بهتری از 
بازیکن رئال مادرید دارند. از میکل سولر )5۰4 بازی( به زودی عبور خواهد کرد و 
چالش بزرگ با مانولو ســانچیس خواهد بود که 52۳ بار در لالیگا به میدان رفت. 
البته این رکورد هم در این فصل قابل شکستن است و از آن پس می تواند به دنبال 
رکوردهای بهتر باشــد. راموس با روبی زارتا با ۶22 بازی فاصله زیادی دارد. مدافع 
مادرید روزهایی خوشــی را در حال ســپری کردن است. او پس از این که توانست 
در جولای به رکورد ۱۰۰ گل در لالیگا )با پیراهن مادرید و سویا( دست یابد، هفته 
گذشته این رکورد را با پیراهن رئال مادرید و گلزنی در ال کلاسیکو به ثبت رساند. 
پیش از راموس، رونالد کومان با ۸۸ گل بهترین مدافع گلزن این رقابت ها محسوب 
می شد که اکنون بازیکن رئال مادرید ۱2 گل بیشتر به ثمر رسانده است. درخشش 
راموس تنها به اسپانیا محدود نمی شود. ابن بازیکن نامزد فرانس فوتبال برای توپ 
طلای »تیم رویایی« شده که قرار است یازده بازیکن برتر تاریخ فوتبال انتخاب شوند. 
در چنین شرایطی هنوز آینده مدافع اسپانیایی مشخص نیست. قرارداد این بازیکن تا 
سال 2۰2۱ است. البته همه مسیرها در سمت تمدید قرارداد هستند با وجود این که 
او ۳5 ساله است. راموس با این سن همچنان به رکورد شکنی هایش ادامه می دهد.

 مسی گلزنی در خانه حریفان را فراموش کرده است
مهاجم بارسلونا آمار ضعیفی در گلزنی در خانه حریفان به ثبت رسانده است.به 
گزارش بی ساکر، اگر لیونل مسی خوب نباشد بارسلونا آن را احساس می کند. ستاره 
آرژانتینی رهبر تیم کاتالانی است و همیشه در لحظات خوب و بد تیمش تاثیر گذار 
است. با این حال همیشه نمی تواند نیازهای آبی اناری ها را رفع کند. کاپیتان بارسا 
برابر آلاوس )این دیدار با تساوی یک بر یک به پایان رسید(  تلاش کرد تا تیمش به 
سه امتیاز برسد اما بارسا تنها یک امتیاز به دست آورد. آبی اناری ها دوباره لغزیدند 
و همانطور که وضعیت تیم کاتالانی نگران کننده شده است آمار ضعیف مسی هم 
در خانه حریفان خیلی ضعیف است. به نوشته میسترچیپ )کارشناس اسپانیایی( 
مهاجم آرژانتینی تنها ســه گل در ۱4 بازی آخر خارج خانه در لالیگا گلزنی کرده 
است. آخرین گل های کاپیتان بارسا به دیدار برابر مایورکا و آلاوس )فصل گذشته( 
بر می گردد.به نظر می رسد گلزنی برای مسی در خانه حریفان سخت شده است. 
ستاره آرژانتینی باید تلاش کند در این زمینه خود را بهتر کند چون بارسا بیش از 
هر زمان دیگر به او نیاز دارد. لئو در این فصل تنها سه گل به ثمر رسانده که دو گل 
در لیگ قهرمانان )یک گل در نوکمپ و دیگری در خانه حریف( و یک گل در لالیگا 

)در نوکمپ( به نامش ثبت شده است.

 ۶3 بازی خانگی بدون شکست برای لیورپول 
لیورپول با امتیاز گرفتن از وستهام توانست رکورد شکست ناپذیری خود در خانه 

را به ۶۳ بازی برساند.
به گزارش ســاکرنت، لیورپول باز هم در آنفیلد شکســت ناپذیر ماند و توانست 
وستهام را در هفته هفتم لیگ برتر انگلیس با نتیجه 2 بر یک شکست دهد.  قرمزهای 
لیورپول آخرین بار در سال 2۰۱۷ در خانه شکست را تجربه کرده بودند جایی که 
با نتیجه 2 بر یک برابر کریستال پالاس شکست خوردند. از آن زمان تاکنون هیچ 
تیمی نتوانسته است در لیگ برتر انگلیس لیورپول را شکست دهد و حالا این تیم 
در حالی به رکورد ۶۳ بازی بدون باخت خانگی رسید که در سال ۱9۷۸ نیز آن ها 

به چنین رکوردی دست یافته بودند. 
رکورد شکست ناپذیری در تاریخ لیگ برتر انگلیس در اختیار چلسی است که 
از سال 2۰۰4 تا 2۰۰۸ در استنفوردبریج نباخت و رکورد بی نظیر ۸۶ بازی بدون 
باخت خانگی ثبت کرد. رکوردی که لیورپول در این فصل حتی در صورت ادامه روند 

شکست ناپذیری نیز به آن نخواهد رسید.

 برد دشوار لیورپول برابر وستهام
لیورپول توانست در خانه به زحمت وستهام سخت کوش را دو بر یک شکست 
دهد.در ادامه دیدارهای هفته جاری لیگ برتر انگلیس یک دیدار برگزار شد که در 
آن لیورپول در خانه به دیدار وستهام رفت که در دو هفته قبل تیم های تاتنهام و 
منچسترسیتی را متوقف کرده بود.هر چند لیورپول ابتدا دروازه خودی را باز شده 
دید ولی در ادامه و در همان نیمه نخست محمد صلاح مصری از روی نقطه پنالتی 
برای تیمش گلزنی کرد.در نیمه دوم لیورپول سراپا حمله شد و حتی یک بار نیز به 
گل رسید که VAR آن را مردود اعلام کرد.با این حال دیگو یوتا پرتغالی خرید جدید 
لیورپول بار دیگر ارزش های خود را نشــان داد و توانســت گل دوم و برتری بخش 
تیمش را به ثمر رساند.سایر دیدارهای این هفته یکشنبه شب برگزار می شود که در 

یکی از بازی ها تاتنهام برابر برایتون بازی خواهد کرد.

 ادامه ناکامی های بارسلونا در لالیگا
بارسلونا برابر آلاوس ۱۰ نفره مساوی کرد و برای چهارمین هفته پیاپی در لالیگا 
از کسب پیروزی باز ماند.بارسلونا شنبه شب در هفته هشتم لالیگا برابر آلاوس قرار 
گرفت که این دیدار با تساوی یک بر یک به پایان رسید. شاگردان رونالد کومان در 
نیمه اول نمایش خوبی نداشتند و در ضربات نهایی بی دقت بودند. اشتباه بزرگ نتو 
موجب شد دروازه بارسا در دقیقه ۳۱ باز شود. جرارد پیکه به دروازه بان آبی اناری ها 
پاس داد و او توپ را گم کرد تا لوییس ریخوا به راحتی گل نخست بازی را به ثمر 
برســاند. در شروع نیمه دوم بارسا چند تغییر انجام داد و پدری، ترینکائو و میرالم 
پیانیچ وارد زمین شدند. آبی اناری ها بازی بهتری به نمایش گذاشتند و مدام حمله 
می کردند اما نمی توانستند دروازه میزبان را باز کنند. تا اینکه ژوتا در دقیقه ۶2 با 
کارت زرد دوم از بازی اخراج و آلاوس ۱۰ نفره شــد. لحظاتی بعد آنتوان گریزمان 
گل مساوی را به ثمر رساند. پس از این گل آبی اناری ها به دنبال کسب سه امتیاز 
بودند و فشــار را روی دروازه میزبان هر لحظه بیشــتر می کردند. با این حال دفاع 
 آلاوس و دروازه بان این تیم مقاومت کردند و توانســتند یک امتیاز از این بازی به 

دست آورند. 



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   
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 تب انتخابات بازار طلا را فراگرفت
تحلیلگران بازار بین المللی می گویند بازار طلا در آستانه پررویدادترین 

هفته سال، نفس خود را در سینه حبس کرده است.
در نخســتین هفته نوامبر، علاوه بر انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا، 
نشســت سیاســت پولی بانک مرکزی آمریکا برگزار می شود و آمار مهمی 
شامل اشتغال ماهانه اکتبر آمریکا منتشر خواهد شد. طلا آخرین هفته اکتبر 
را با نوسان شدید قیمت سپری کرد و این ماه را در پایین مرز ۱9۰۰ دلار 
به پایان برد. بهای هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار آتی نیویورک 
در ۱۸۷9 دلار و 9۰ ســنت بسته شد و برای کل هفته بیش از ۱.5 درصد 
کاهش نشــان داد که ســومین کاهش هفتگی متوالی بود و همچنین ۰.۸ 

درصد کاهش ماهانه در اکتبر به ثبت رساند.
به گفته تحلیلگران، فضای طلا شــاهد حجم بسیار اندک معاملات است 
و حرکت قیمت بر اســاس معاملات الگوریتمی اســت و سرمایه گذاران در 

انتظار کنار رفتن ابهامات، در حاشیه بازار قرار گرفته اند.
با توجه به ابهامات فراوانی که وجود دارد، تحلیلگران فروش طلا در آستانه 
انتخابات را توصیه نمی کنند و در واقع اکثر آنها می گویند منتظر رویدادهای 
پس از انتخابات و عوامل کلان بلندمدت باشید که از قیمت طلا حمایت می 
کنند.به گفته پیتر هاگ، مدیر معاملات جهانی کیتکو متالز، هر کدام از دو 
نامزد انتخابات آمریکا که پیروز شود، تاثیر مثبتی بر طلا خواهد داشت اما 
مهمترین ریســک، نتایج نامعلوم یا اعتراض به نتیجه انتخابات خواهد بود. 
بازارهــا پیامهای متضاد درباره امکان پیروزی بایدن در برابر ترامپ دریافت 
کرده اند. در معاملات روز دوشــنبه و سه شنبه نوسان غالب خواهد بود اما 

روزهای معامله واقعی، چهارشنبه، پنج شنبه و جمعه خواهند بود.
هر کسی در این انتخابات برنده شود، بسته محرک مالی بزرگی در برابر 

بازار قرار داده می شود که برای فلزات بسیار مثبت خواهد بود.
هاگ در ادامه خاطرنشــان کرد: مهمترین موضوع نامعلوم این است که 
آیا نتیجه انتخابات فورا مشخص خواهد شد. اگر برنده واضحی وجود داشته 
باشــد، سهام و فلزات در سه شــنبه شب صعود خواهند کرد. اگر به نتیجه 
انتخابات اعتراض شــود یا برنده واضحی وجود نداشته باشد یا اعلام نتایج 
چند روز به تاخیر بیافتد، در این صورت بازار سهام تحت فشار قرار خواهد 
گرفت و همه متقاضی نقدینگی خواهند شد و این موضوع برای فلزات می 

تواند منفی باشد.
به گفته تحلیلگران، حمایت کوتاه مدت اونس طلا در حدود ۱۸5۰ دلار 

و مقاومت آن در حدود ۱92۰ تا ۱925 دلار قرار دارد.
به گفته هاگ، اگر طلا بتواند قیمت ۱925 دلار را بشــکند، می تواند تا 
سطح ۱9۷۰ دلار پیشروی کند. همچنین احتمال صعود طلا تا مرز 2۰۰۰ 
دلار در هفته جاری وجود دارد.بازارها تمایل دارند انتخابات را مهمتر از آنچه 
که هســت در نظر بگیرند. انتخابات ســال 2۰۱۶ که طی آن دونالد ترامپ 
پیروز شــد، مثال فوق العاده ای اســت. بازارها در آن زمان نوسانات زیادی 
را تحمل کردند اما ســرانجام این روند معکوس شــد.در نهایت آنچه برای 
بازار طلا اهمیت دارد، بازده واقعی اوراق قرضه دولتی است که امسال طلا 
کاملا تحت تاثیر آن قرار داشــته است یعنی حرکت قیمت طلا به شدت به 
اقتصاد آمریکا و بانک مرکزی این کشــور بستگی دارد.پرسش واقعی برای 
طلا این است که برای بازده واقعی چه اتفاقی خواهد افتاد؟ موسسه کپیتال 
اکونومیکس انتظار دارد که با کاهش بازده واقعی، قیمت اونس طلا تا پایان 
ســال به 2۰۰۰ دلار صعود کند که بیش از ۱۰۰ دلار بالاتر از قیمت فعلی 
این فلز ارزشــمند است. بازارها علاوه بر انتخابات در روز سه شنبه، منتظر 
آمارهای اقتصادی و تصمیم سیاست پولی بانک مرکزی آمریکا در روز پنج 
شــنبه هستند. تحلیلگران انتظار دارند که بانک مرکزی آمریکا همچنان بر 

نیاز برای اقدامات محرک مالی تاکید کند.
بر اســاس گزارش کیتکونیوز، همچنین روز جمعه آمار اشــتغال آمریکا 
در اکتبر منتشر می شود. تحلیلگران برآورد کرده اند که اقتصاد آمریکا ماه 

میلادی گذشته ۶۰۰ هزار شغل جدید اضافه کرده است.

 رشد ضعیف اقتصاد کانادا
برخلاف بسیاری از کشورهای دیگر، رشد اقتصادی کانادا تنها حدود یک 
درصد بود.به گزارش سی بی سی، در ۱2 ماهه منتهی به ماه آگوست، اقتصاد 
کانادا ۱.2 درصد رشد کرده که این رقم، ۱.9 درصد کمتر از رشد ثبت شده 
در بازه منتهی به دوره قبل و ۰.2 درصد بیشــتر از رشــد پیش بینی شده 
توسط کارشناسان بوده است.  بخش خدمات با رشد 2.2 درصدی و خدمات 
عمومی با رشد ۱.9 درصدی تاثیر زیادی را در ثبت این عملکرد داشته اند اما 
بدترین عملکرد در این بین مربوط به تولید با رشد ۱.2 درصدی بوده است.

دفتــر پارلمانی بودجه کانادا پیش بینی کرده اســت که در ســناریوی 
بدبینانه، اقتصاد کانادا امســال ۱2 درصد کوچک شود که بدترین وضعیت 
مربوط به ســه ماهه دوم سال با رشد منفی 2۰ درصدی خواهد بود. حتی 
در نگاه خوش بینانه نیز اقتصاد این کشور حدود پنج درصد کوچک خواهد 
شــد که در هر دو صورت، بدترین عملکرد آن از زمان ثبت گزارش ها در 

سال ۱9۶۱تاکنون بوده است.
در حوزه تجارت خارجی، واردات کانادا نسبت به دوره مشابه سال قبل 4.۱ 
درصد کمتر شده است. صادرات نیز با ریزش 5.5 درصدی مواجه شده است.

پیش از این رئیس بانک مرکزی کانادا با اشاره به بازگشایی تدریجی کسب 
و کارها گفته بود: پیامدهای کووید-۱9 روی اقتصاد کانادا بلندمدت خواهد 
بود و ما یک مسیر احیای رشد طولانی وناهموار را پیش رو خواهیم داشت. 
تیف مک لم با اشــاره به اینکه بانک مرکزی کانادا انتظار دارد با بازگشــت 
تدریجی مردم به کارهای خود شــاهد ثبت رشد فصلی مثبت در سه ماهه 
سوم سال باشیم  افزود: البته این مساله نباید این انتظار اشتباه را به وجود 

بیاورد که همه چیز خیلی سریع به حال اول بر می گردد.
متوســط رشد اقتصادی کانادا در بازه زمانی۱99۷ تا 2۰۱9 معادل ۰.2 
درصد بوده اســت که بالاترین رقم ثبت شــده مربوط به سپتامبر 2۰۰۳ با 
۱.2 درصد  و کمترین رقم ثبت شــده مربوط به دســامبر 2۰۰۸ با منفی 

۱.4 درصد بوده است.

 بدهی آمریکا به ۸4 تریلیون دلار رسید!
میزان بدهی های دولت آمریکا از 2۷ تریلیون دلار نیز عبور کرده است.

به گزارش ســایت رســمی اعلام بدهی آمریکا، میزان بدهی های دولت 
این کشور تا پایان ماه اکتبر 2۰2۰ به 2۷ تریلیون و ۱95  میلیارد و ۱2۶ 
میلیون دلار رســیده است. میزان بدهی هر شهروند آمریکایی تا پایان این 
ماه به طور متوســط ۸2 هزار و 2۶2 دلار و میزان بدهی هر مالیات دهنده 

آمریکایی به طور متوسط 2۱۷ هزار و 9۳4 دلار بوده است.
کســری بودجه دولت آمریکا تا پایان ماه اکتبر به ســه تریلیون و ۱۷۶ 
میلیارد و ۱4۸ میلیون دلار رســیده است. در حال حاضر بزرگ ترین اقلام 
بودجه ای آمریکا شامل: مراقبت های درمانی با یک تریلیون و ۳۰۸ میلیارد 
و 9۳۱ میلیون دلار، تامین اجتماعی با یک تریلیون و ۱۰2 میلیارد و ۱۰4 
میلیون دلار، هزینه های دفاعی با ۷۰2 میلیارد و 595 میلیون دلار و بهره 

پرداختی بدهی با  ۳4۱ میلیارد و 55۷ میلیون دلار است.
هم چنین تا پایان ماه اکتبر، میزان مجموع بدهی های دولتی و غیردولتی 
آمریکا معادل ۸4 تریلیون و ۸۰۱ میلیارد و 24 میلیون دلار بوده اســت. از 
این میزان، 2۰ تریلیون و ۸2۰ میلیارد و 95۷ میلیون دلار مربوط به بدهی 
های شــخصی بوده که یک تریلیون و ۶9۸ میلیارد و ۱۸۰ میلیون دلار آن 
به شکل وام دانشجویی بوده است.طی این مدت، اوراق قرضه آمریکایی در 
اختیار کشــورهای خارجی به هفت تریلیون و 94 میلیارد و 924 میلیون 
دلار رســیده است. کســری تجاری آمریکا در این ماه ۸4۰ میلیارد و 455 
میلیون دلار اندازه گیری شــده است که ۳۰۰ میلیارد و ۷۷4 میلیون دلار 
از این کسری مربوط به تجارت با چین بوده است. این کسری بودجه بزرگ 
همواره یکی از موارد اختلافی مهم با چین بوده و این کشــور متعهد شــده 
اســت در قالب فاز نخســت توافق تجاری خود با آمریکا، این رقم را کاهش 
دهــد.در طرف دارایی ها نیز مجموع دارایی های ملی ۱55 تریلیون دلار و 
444 میلیارد دلار و مجموع دارایی های خانوارهای آمریکایی ۱29 تریلیون 

و 2۰2 میلیارد دلار برآورد شده است.   

 ارسال روزانه ۱۰۰ میلیارد پیام در واتس اپ
پیام رســان واتس اپ در حال حاضر شــاهد رد و بدل شدن روزانه ۱۰۰ 
میلیارد پیام است.این آمار از سوی مارک زاکربرگ، مدیرعامل فیس بوک که 
شرکت مادر واتس اپ است، در جلسه انتشار درآمدهای سه ماهه این شرکت 
اعلام شد. البته واتس اپ برای نخستین بار در شب سال نوی گذشته به این 
نقطه عطف رسید. به گفته زاکربرگ، واتس اپ و سایر اپلیکیشنهای فیس بوک 
روزانه توسط بیش از 2.5 میلیارد نفر در سراسر جهان استفاده می شوند.

در مقطع فعلی، واتس اپ با خودش در رقابت اســت. مسنجر فیس بوک 
و واتس اپ به اتفاق برای رد و بدل شــدن ۶۰ میلیارد پیام در روز در ســال 
2۰۱۶ اســتفاده می شدند. تیم کوک، مدیرعامل اپل در ماه مه اظهار کرد 
iMessage و فیس تایم رکورد استفاده بالایی داشته اند اما آمار خاصی در این 
باره منتشر نکرد. آخرین باری که اپل آمار مربوطه را منتشر کرد، سرویس 
این شرکت از نظر میزان مصرف بسیار عقب تر از واتس اپ بود. پیام رسان  
وی چت که بیش از یک میلیارد کاربر دارد هم از نظر حجم روزانه ارســال 
پیام از واتس اپ عقب تر اســت.واتس اپ در اوایل سال 2۰۱4 برای ارسال 
روزانه حدود 5۰ میلیارد پیام مورد استفاده قرار می گرفت و کمتر از 5۰۰ 
میلیون کاربر داشــت. واتس اپ اکنون بیــش از دو میلیارد کاربر دارد و در 
هند که بزرگترین بازارش از نظر شــمار کاربران است، محبوبیتش از سایر 

اپلیکیشنها فراتر رفته است.
ویل کت کارت، مدیر واتس اپ در توییتی نوشــت: امسال همه ما برای 
در تماس ماندن با عزیزانمان و به انجام رساندن کارهایمان، به پیام رسانی 
بیش از همیشــه متکی بوده ایم. ما مفتخریم که واتس اپ قادر است روزانه 
۱۰۰ میلیارد پیام ارســال کند و درباره راه پیش رو هیجان زده هستیم.بر 
اساس گزارش تک کرانچ، این آمار تنها خبری بوده که درباره واتس اپ اعلام 
شــده است و مواردی شامل زمان ازسرگیری سرویس پرداخت در برزیل و 

زمان راه اندازی سرویس پرداخت واتس اپ در هند هنوز مشخص نیست.

 راه اندازی قابلیت مقایسه اپلیکیشن در فروشگاه گوگل
گوگل در حال آزمایش قابلیت جدیدی در فروشــگاه گوگل پلی استور 

است که کشف اپلیکیشنهای اندروید را برای کاربران بهبود می بخشد.
فروشگاه گوگل پلی استور بیش از یک میلیون اپلیکیشن دارد و بخشهای 
متنوعی را تحت پوشــش قرار داده است. گوگل از قابلیتهایی مانند نظرات 
کاربر و سیســتمهای رتبه بندی برای کمک به یافتن اپلیکیشنهای مناسب 
استفاده می کند اما به نظر می رسد این شرکت اخیرا ابزار دیگری را عرضه 

کرده است.
پایــگاه خبری »اندروید پلیــس« بخش مقایســه را در انتهای صفحه 
اپلیکیشــن در پلی اســتور مشــاهده کرده است که درســت پایین بخش 
اپلیکیشــنهای مشابه و بالای بخشــی قرار دارد که مشاهده اپلیکیشنهای 
ساخت سازنده مربوط را پیشنهاد می کند. قابلیت مقایسه به کاربران امکان 
می دهد با مقایســه قابلیتها و معیارهای خاص مانند رتبه بندی یا مجموع 
دانلودها، ســریعا و به شکل راحتی به اختلافهای جزئی میان اپلیکیشنهای 

مشابه پی ببرند.
گــوگل عرضه این قابلیت را تایید و تاکید کــرده که تنها یک آزمایش 

کوچک است.
به نظر می رســد این قابلیت فعلا برای اپلیکیشــنهای مدیا پلیر وجود 
دارد. پس از این که کاربران از بخش جزییات اپلیکیشن و نظرات گذشتند، 
گوگل پلی نمودار مقایسه ای را نشان می دهد که به کاربر امکان می دهد 
به عنوان مثال یک برنامه مدیا پلیر را با ســایر اپلیکیشــنهای مشابه از نظر 
راحتی اســتفاده، امکان اجرای آفلاین، قابلیتهای مختلف مدیا پلیر ماندن 

کیفیت بصری و کنترل با اشاره دست و پخش مجدد مقایسه کند.
بر اساس گزارش تک کرانچ، گوگل اجرای آزمایشی این قابلیت را تایید 

کرد اما اعلام کرد فعلا برنامه ای برای توسعه آن ندارد.
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 دلار                     ۲9۲,۰۲۰ 
 یورو                    34۲,۰۲۰ 

 پوند انگلیس       3۸3,۷۱۰ 
 درهم امارات           ۸۰,۸۷۰ 
 لیر ترکیه               3۷,۸۷۰
 سکه امامی     ۱4۷,۱۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱3۵,۵۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         ۸۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          ۵۱,۶۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       ۲۶,۰۰۰,۰۰۰ 

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
ق

طلا
 و 

رز
ت ا

یم
  ق

سقوط ۷۰ درصدی گردشگران

نرخ بیکاری کشوهای اروپایی بالا ماند

فرمانده انتظامی شهرستان شازند ازنماینده بسیج اداره گاز 
شهرستان شازند تقدیرنمود

کلیه روستاهای بالای ۲۰ خانوار شهرستان کمیجان به شبکه 
ملی اطلاعات متصل می شود

طبق داده های جدید سازمان توریسم ملل متحد )یوان دابلیوتی او( به علت 
سقوط میزان مسافرت در جهان به تحت پاندمی کرونا، در ۸ ماه ابتدایی 2۰2۰ 

حجم گردشگران جهان ۷۰ درصد سقوط کرده است.
به گزارش راشــاتودی، طبق داده های جدید سازمان توریسم ملل متحد 
)یوان دابلیوتی او( به علت ســقوط میزان مسافرت در جهان به تحت پاندمی 
کرونا، در ۸ ماه ابتدایی 2۰2۰ حجم گردشــگران جهان ۷۰ درصد نسبت به 
سال گذشته کاهش یافته است.تعداد این سفرها که در این بازه حدود ۷۰۰ 
میلیون سفر نسبت به سال گذشته افت کرد و ۷۳۰ میلیارد دلار از درآمدهای 

صنعت توریسم جهان از بین رفت. این سقوط بیش از ۸ برابر سقوط این صنعت 
در بحران مالی جهانی سال 2۰۰9 است.

زوراب پولولیکاشویلی، دبیرکل سازمان توریسم سازمان ملل متحد می گوید: 
این ســقوط وحشتناک تبعات اجتماعی و اقتصادی سنگینی داشته است و 
میلیون ها شــغل و شرکت را به خطر انداخته است.طبق گزارش این سازمان 
توریســم اروپا کمتر از همه جهان آسیب دیده در ماه های جولای و آگوست 
به ترتیب ۷2 درصد و ۶9 درصد ســقوط کرده است، در حالی که در سراسر 

جهان در کل ۸۱ درصد و ۷9 درصد سقوط کرده است.

متوسط نرخ بیکاری کشورهای عضو اتحادیه اوپا بالای هشت درصد باقی 
ماند.به گزارش مرکز آمار اتحادیه اروپا، تا پایان سپتامبر 2۰2۰ نرخ بیکاری در 
منطقه یورو و اتحادیه اروپا با بدون تغییر نسبت به مدت مشابه ماه قبل و به 
ترتیب در سطح ۸.۳ درصد و ۷.5 درصد رسید. این نرخ بیکاری بالاترین نرخ 
بیکاری ثبت شده در کشورهای عضو اتحادیه اروپا در هشت ماه اخیر بوده است.

تخمین زده می شــود تا پایان این ماه ۱5 میلیون و 99۰ هزار مرد و زن 
در ســطح اتحادیه اروپا بیکار باشند که از این تعداد، ۱۳ میلیون و ۶۱2 هزار 
نفر ســاکن کشورهای عضو منطقه یورو بوده اند. در مقایسه با ماه قبل، شمار 
افراد بیکار در اتحادیه اروپا 42 هزار نفر و در سطح منطقه یورو ۷5 هزار نفر 

افزایش یافته است.
در بین کشــورهای عضو، بالاترین نرخ بیکاری متعلق به اســپانیا با ۱۶.5 
درصد بوده اســت و پس از این کشــور، لیتوانی با 9.۸ درصد و ایتالیا با 9.۶ 
درصد قرار دارند. از سوی دیگر کمترین نرخ بیکاری در جمهوری چک با 2.۸ 
درصد مشــاهده شده است و پس از این کشور، لهستان با ۳.۱ درصد و مالت 

با چهار درصد قرار دارند.
نرخ بیکاری طی این مدت در بلژیک 5.2 درصد، آلمان 4.5 درصد و فرانسه 

۷.9 درصد بوده است. در بین کشورهای اروپایی که عضو اتحادیه اروپا نیستند نیز 
نرخ بیکاری در ایسلند 5.۶ درصد و در نروژ 5.۱ درصد اندازه گیری شده است.

همچنین تا پایان ماه سپتامبر دو میلیون و 995 هزار جوان زیر 25 سال در 
اتحادیه اروپا بیکار بوده اند که از این میزان، دو میلیون و 45۱ هزار نفر ساکن 
منطقه یورو بوده اند. در مقایسه با مدت مشابه ماه قبل، نرخ بیکاری جوانان در 
سطح اتحادیه اروپا ۰.۷ و در سطح منطقه یورو ۰.۸ درصد کاهش داشته است. 
کمترین نرخ بیکاری جوانان مربوط به آلمان با ۶.۰ درصد بوده است و پس از 
این کشور نیز جمهوری چک با ۸.۱ درصد و لهستان با ۸.۷ درصد قرار دارند. 
از طرف دیگر بیشترین نرخ بیکاری جوانان مربوط به اسپانیا با 4۰.4 درصد، 

ایتالیا با 29.۷ درصد و لیتوانی با 2۷.۷ درصد بوده است.
منطقه یورو شامل ۱9 کشور بلژیک، آلمان، استونی، ایرلند، یونان، اسپانیا، 
فرانســه، ایتالیا، قبرس، لتونی، لیتوانی، لوکزامبــورگ، مالت، هلند، اتریش، 
پرتغال، اسلوونی، اسلواکی و فنلاند است که از یورو به عنوان واحد پولی خود 
استفاده می کنند. اتحادیه اروپا نیز دارای 2۷ عضو است که شامل ۱9 کشور 
عضو منطقه یورو به علاوه، بلغارستان، مجارستان، لهستان، دانمارک، سوئد، 

کرواسی، جمهوری چک و رومانی است.

سرهنگ عبدالرضا جودکی فرمانده انتظامی شهرستان شازند با ارسال لوح 
سپاس جهت ارتباط وتعامل سازنده مقابله باآسیب ها وتهدیدات وپیشگیری 
ازحوادث اجتماعی وامنیت مطلوب از محمودکریمی نماینده بسیج اداره گاز 

شهرستان شازند وبخش قره که ریزتقدیروتشکرنمود.
به گزارش روابط عمومی شرکت گازاستان مرکزی درلوح ارسالی چنین 
آمده اســت:امنیت یک تولید اجتماعی است که بامشارکت وهمکاری کلیه 
نهادهاوسازمان های دولتی واقشاراجتماعی درجامعه محقق می گرددازاین 
روپلیس ،همواره تلاش داردتاباارتباط وتعامل ســازنده خوددرجهت مقابله 
با آســیب هاوتهدیدات وپیشــگیری ازحوادث اجتماعــی ،امنیت مطلوبی 

رادرجامعه ایجادنماید وبرای این تعامل بخشــی اهمیت ویژه ای قائل است 
که سهم عمده آن ازطریق مشــارکت عمومی تحقق می یابد.بدین وسیله 
ازحضورگرم واثربخش جنابعالی درشورای معتمد پلیس وهمکاری شایسته 
با مجموعه فرماندهی انتظامی شهرســتان شــازنددر راســتای پیشگیری 
ازجرایم وآســیب های اجتماعی تقدیروتشکرنموده ازخداوندمنان توفیقات 
روزافزون شمارادرظل توجهات حضرت ولیعصر)عج(ومنویات مقام عظمای 
ولایت درعرصه های مختلف مســئلت دارم،امیداست همواره درپاسداری از 
ارزش هاو آرمان های بلندنظامی مقدس جمهوری اسلامی واعتلای فرهنگ 

اسلامی موفق ومویدباشید.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان مرکزی در جلسه شورای 
اداری شهرســتان کمیجان با اشاره به توســعه زیرساخت های ارتباطی و 
اتصال روســتاهای استان به شــبکه ملی اطلاعات گفت: بهره مندی همه 
روستاهای بالای 2۰ خانوار استان از مزایای شبکه ملی اطلاعات، در دستور 
کار اســت و در آینده نزدیک محقق می شود.به گزارش روابط عمومی اداره 
کل ارتباطــات و فناوری اطلاعات اســتان مرکزی، لادن مهدوی، مدیر کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان مرکزی، در این جلســه ضمن تشریح 
وظایف، برنامه ها و اهم اقدامات انجام شــده توســط اداره کل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در ســطح شهرســتان کمیجان، بــه ارائه گزارش آخرین 
وضعیت ارتباطی در این شهرســتان پرداخــت و افزود: یکی از اولویت های 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات ایجاد عدالت ارتباطی  اســت  که این 

مهم با توسعه اینترنت پرسرعت در مناطق روستایی، از محل طرح خدمات 
اجباری روستایی )USO( در حال اجراست و در فاز اول این طرح بیش از ۳۰ 
روستای این شهرستان از اینترنت پرسرعت اپراتور های وب بهره مند شده  و 
در فاز دوم طرح، ۷ روستا اجرا و ۶ روستا دیگر در دست اجرا است.مهدوی 
افزود: در راستای تحقق عدالت آموزشی و کاهش شکاف دیجیتال با ایجاد 
دسترسی برابر دانش آموزان مناطق شهری و روستایی به محتوای درسی و 
 منابع آموزشی، طرح اتصال مدارس استان به شبکه ملی اطلاعات در مرداد 
ماه ســالجاری اجرا شــد و تاکنون تعداد ۳۱ مدرسه شهری و روستایی در 
شهرستان کمیجان با دریافت مودم و اشتراک رایگان 2 ساله به شبکه ملی 
اطلاعات متصل شده اند و مراحل اتصال ۸  مدرسه روستایی دیگر در حال 

اجراست.


